
10 فرمان نظام حمایتی و رفاه 
 وظایف تعیین شده برای  وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

در برنامه هفتم توسعه چیست؟

   صفحه 9

 دولت سایه 
حزب سیاسی یا...؟

درجریــان تبلیغــات و مناظــرات انتخاباتــی یکــی از 
مباحث مورد مناقشه»دولت سایه« ...    صفحه 2

یادداشت روز

اپیدمی    سید جلال فیاضی 
گرمای مرگبار

سرانجام کریدورها در قفقاز
سید عباس موسوی ،دیپلمات و سفیر سابق کشورمان در آذربایجان، در گفت وگو با ما ،از نقشه آمریکایی ها 

برای اخراج روسیه و ایران از قفقاز پرده برمی دارد وجزئیاتی از راه گذر ارس را تشریح  می کند

 بازگشت »پایتخت 7« 
با »بهتاش فریبا«

آغاز رسمی سی وسومین دوره بازی های المپیک- پاریس 2024

رنسانس در افتتاحیه؛ افتضاح در میزبانی!

11

   صفحه 6

   صفحه 4

   صفحه 10

   صفحه 5

عکس:  گتی ایمیجز

 گفت وگوی خراسان 
بامحمدرضا سرشار

 یادشان بخیر! قصه گوهای 
دوست داشتنی 

7

چرا اعضای کنگره آمریکا نتانیاهو 
را  79 بار تشویق کردند؟

راز تشویق های ممتد قصاب غزه!
3

باند گوشی قاپ های خشن 
متلاشی شد

پلیس سرکرده باند را از سرویس 
بهداشتی بیرون کشید

8

گفت وگو بادانش آموز دارنده 
مدال نقره المپیادجهانی ریاضی:

تحقق یک رویای 5 ساله
خراسان رضوی

رهبر انقلاب تبیین کردند:

جریان جهانی حمایت از 
فلسطین، ناشی از روح 

انقلاب اسلامی
2

 آخرین گمانه ها 
از  کابینه چهاردهم

ظریف:تقریبا تمامی گمانه زنی ها 
نادرست و یا ناقص است

12

 سیاست های کلی 
 رهبر انقلاب

  چراغ راهنمای 
مسیر است

شنبه
6 | مرداد |1403

20 صفحه 
. 12صفحه سراسری + 4صفحه  زندگی سلام

+ 4 صفحه روزنامه استانی
. چاپ همزمان در مشهد و تهران

.  21 محرم 1446.  27 جولای 2024 
. سال هفتاد و ششم. شماره 21546

. تکشماره 100000 ریال

نقشه راه دولت 14
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پیامك: 2000999                            تلگرام: 09033337010 تلفن: 37009111 051                 

 وزیر کار اعلام می کند تمام بدهی تامین  •
اجتماعی پرداخت شده .خب اگر پرداخت شده 
چرا طرح همسان سازی اجرا نمی شود؟چرا 
طبق دستور سرپرست ریاست جمهوری جناب 
آقای مخبر عزیز که زحمات زیادی کشیدند 
وزیرکار ورئیس سازمان تامین اجتماعی اجرا 
نمی کنند .چرا حقوق بازنشستگان را با تاخیر 

پرداخت می کنند ؟
 90درصد مردم توانایی واردات خودرو رو  •

ندارن، مردم کاهش تعرفه و شکستن قیمت ها 
رو می خوان نه این مصوبه به درد نخور.

 به آقای پزشکیان توصیه می کنیم به این خیمه  •
شب بازی شورای به اصطلاح راهبری به ریاست 
پایان  ظریف  جناب  سیاست  عالم  ورشکسته 
دهد و خودشان در راس گروه کارشناسان برای 
شناسایی افراد شایسته کابینه فعالیت کنند! 
مردم به شما رای دادند و شما عملا باید به نظر 
کسانی که به شما رای دادند ارزش واعتبار قائل 

بشوید. 
 در هر استان یک اردوگاه کار برای جمع آوری  •

معتادان به مواد مخدر و مواد فروشان ایجاد کنید 
تا آن استان در امنیت باشد.

 آثار و خسارت های یک زلزله وسیع بزرگ  •
مخرب بعد از چند سال برطرف می شود ولی 
آسیب های بحران بزرگ حاشیه نشینی برای 
همیشه باقی می ماند، هر سال هم بیشتر می 

شود.
 به خاطر عدم سرمایه گذاری دولت در ساخت  •

نیروگاه های جدید برق و قطع متناوب برق 
صنایع    به ویژه کارخانه های سیمان بچینگ های 
تولید بتن و پروژه های ساختمانی یک هفته است 

تعطیل شده اند.
 سردار عزیز جناب رادان با سلام و خسته  •

اجرا  را  نور  طرح  کنم  می  خواهش  نباشید 
ایران  مردم  شأن  در  وضعیت  این  بفرمایید. 

نیست.
 سلام مسئولان حجاب و عفاف وضعیت حجاب  •

در کشور نابسامان است. شما مسئول هستید 
اگر امروز کاری می توانید انجام دهید که تابه 

حال انجام نداده باشید.
 سلام خواستم به پسرها و دختران نوجوان  •

عزیز این کشور عرض کنم خودتان حدود شرعی 
و رابطه با جنس مخالف را طبق قوانین و احکام 
شرعی رعایت کنید تا در سال های بعد دچار 

پشیمانی و افسردگی نشوید. 
را  •  خواهر عزیز که مدتی است کلا حجاب 

رعایت نمی کنی خواستم بگم بعد از چند سال 
متوجه می شوی که اول به خودت صدمه جدی 
وارد کردی و بعد به جامعه که در آن دنیا باید 

پاسخگوی هر دو باشی.
 جریمه  سرعت  غیرمجاز را تا 5برابر افزایش   •

حقوق  بازنشستگان  وکارگران  دادید، 
 وکارمندان را  هم 5برابر افزایش  دهید .

 سلام لطفا گزارشی تهیه فرمایید از ترافیک  •
سه راهی انتهای وکیل آباد، طرقبه و شاندیز، 
شهرداری صحبت از ایجاد پل غیرهمسطح کرده 

بود اما خبری نیست.
به  • شورای  نبود  قرار  مگر  پزشکیان  آقای   

اصطلاح راهبری به سردستگی ظریف به عنوان 
در  را  شما  عالم  برجسته  کارشناسان  جمع 
انتخاب کابینه یاری دهد! پس چرا شما اعلام 
به سردرگمی کردید؟ برای ما مشخص بود بارها 

دلسوزانه گفته ایم!
  چرا صرافی دلار سهمیه ای2000تایی دیگر  •

نمی دهد؟
 شاید عده ای به خاطر ظریف به پزشکیان رای  •

دادند ولی قطعا همه نه ! همان طور که عده ای به 
خاطر ظریف به جلیلی رای دادند! 

 واقعا در چه دنیایی هستیم که طرف میگه به  •
خاطر ظریف به پزشکیان رای دادم! 

به  •  به هر کسی موتورسیکلت ندهید، فقط 
طریق  از  که  بدهید  خرید  اجازه  کسانی 
موتورسیکلت امرار معاش می کنند، از صداهای 
ناهنجار و آزار بعضی از موتورسواران به ستوه 

آمدیم.
 آقای دکتر پزشکیان ریاست محترم جمهوری  •

بکنید.  کاری  اعتیاد  ملی  بحران  مهار  برای 
معتادهای کارتن خواب در شهرها رها هستند، 
برای جمع آوری آن ها دستور بدهید تا امنیت 

جامعه تامین شود.
شورای  • مجلس  نمایندگان  اعتماد  رای    

اسلامی به وزیران دولت جدید بسیار حساس 
است. اگر نمایندگان، وزیران با سابقه ناموفق 

را انتخاب کنند باید در قیامت جوابگو باشند.
 معلوم نیست کوه پارک مشهد محل استفاده،  •

تفریح و ورزش و  استراحت  مردم است یا محل 
سگ گردانی و کشف حجاب و قلیان کشیدن؟! 
هیچ نظارت و قانونی در این مکان وجود ندارد و 
هیچ کنترلی بر ورود و حضور افراد هنجارشکن 
و قانون شکن اعمال نمی شود.  آیا نباید نیروی 
انتظامی در آن جا حضور داشته باشد و نباید 
شهرداری مسئولیت نظم و اجرای قانون را به 

عهده بگیرد؟ 
 اگر روزی برسد که وقتی برای ثبت نام به  •

مدرسه ای رفتیم و مدیر و ناظم مدرسه نگفتن 
که مسئولان آموزش و پرورش هر چه می گویند 
برای خودشان می گویند،  حتما کشور توسعه 

یافته ای شده ایم! 
 بعد از پنج سال که برای خرید یک شلوار  •

برای خودم برنامه ریزی می کردم بالاخره سه 
ماه پیش توانستم یک شلوار برای خودم بخرم، 
چون هر چه درآمد دارم خالصانه در اختیار 
خانواده ام است تا احتیاجات تحصیلی ،خورد 
و خوراک ، پوشاک و قبوض مصرفی خانواده 
ام را تامین کنم ، مسلماً مردان دیگر ایرانی نیز 
شرایطشان با اندکی تفاوت شبیه من است اما 
سوالی دارم و آن هم این است که با این همه از 
خودگذشتگی آیا حق ما این است که چماقی 
به نام مهریه شب و روز بر سر ما کوبیده شود و 
حتی ما را مثل مجرمان و خلافکاران به زندان 
بیندازند ؟! آیا فکر نمی کنید که افرادی مغرض 
مهریه را از حالت مثبت و مذهبی آن خارج کرده و 
به عاملی ضد مردان و ضد بنیان  خانواده تبدیل 

کرده اند ؟!
12هزار • از  مشهدگلبهار  سلام،اتوبوس    

که  تومان،درحالی  18هزار  شد  تومان 
همین مسافت رو اتوبوس های مشهد میامی 
چه  منافع  گیرند،درگلبهار  می  3هزارتومان 
کسانی به خطر میفته که اجازه نمی دهند این 

مسیر رو اتوبوس واحد بگذارند؟
ملت  • به  خدمت  دولت،  تشکیل  از  هدف   

بدیهی  است.پس  اسلامی  مقدس  ونظام 
ومعاونان  ها  وزارتخانه  سکانداران  است 
ازنظر  باید  جمهوری  ریاست  ومشاوران 
مسئولیت  حوزه  واقعی  شخصیت،شایستگی 

خودشان را داشته باشند.
 در گرمای شدید دشت مشهد زیر آفتاب سوزان  •

کار کردن ثوابش از هر عبادتی بیشتره .
  در این هوای گرم بازرسان بهداشت  سرزده به  •

مشاغلی مانند نانوایی ها، عرضه کنندگان مواد 
پروتئینی،  آشپزخانه ها، فست فودی ها و... 
بروند تا از سالم بودن مواد غذایی مردم اطمینان 

حاصل کنند . 
  آقای شهردار با سلام و خسته نباشید در این  •

هوای گرم سوسک های زیادی از فاضلاب 
شهری وارد خانه ها شدند. جسارتی نباشد 
لطفا بعد از لایروبی دستور دهید  سم پاشی 
ها   انجام  شود. در منطقه احمد آباد بولوار 
بعثت و طالقانی با رضا وحتی خیام  در بیشتر 
منازل سوسک های بزرگ دیده شدند   و این 
ها باعث آلودگی در  منازل مردم هستند و 
حتی در قنادی ها، رستوران ها ،نانوایی هاو 
آشپزخانه ها هم  می روند حتی لبنیاتی ها  و 

کارخانه ها  !
 به رغم چند برابر شدن آبونمان تلفن ثابت  •

اما همچنان خدمات نمی دهند! الان چند روز 
است که خط تلفن ما مشکل دارد و انواع سامانه 
های اعلام خرابی را امتحان کردیم ولی دریغ از 

حتی یک توجه!
این  • که  است  کاره  چه  عبدی  عباس  این   

ادعاهای عجیب و بی اساس و مضحک را در 
فضای مجازی بیان می کند به چه قیمت آخرت 

خودش را خراب می کند؟
 سلام ، داستان ناترازی ها در کشور جالب است  •

، ناترازی در معلم ، ناترازی در آموزش وپرورش 
ومدارس وکلاس درس ، ناترازی در پرستار 
وپزشک ، ناترازی در آب وبرق وانرژی ، ، ناترازی 
در مصرف سوخت ، ناترازی در حقوق ودستمزد،  
ناترازی در تولید گندم ومحصولات کشاورزی 
،ناترازی در عرصه فرهنگ وهنر  و ...،  دولت 

آینده  با این ناترازی ها چه خواهد کرد ؟
 اگر برخی مسئولان قول بدهند هیچ کاری  •

نکنند وکاری به کار مردم نداشته باشند من 
مشکلات  ودیگر  گرانی،تورم  دارم  اطمینان 

خودش حل می شود.
 در واکنش به مقاله آینده تحریم ها،از حدود یک  •

دهه قبل  به دلیل اقتصادی شدن استخراج نفت 
شیل و استخراج از لایه های عمیق وعدم سرمایه 
گذاری در صنایع استخراجی، ایران مزیت خود 
را در بازار انرژی از دست داده وحتی اگر همین 
فردا تمامی تحریم ها برداشته شود نهایتا حدود 
25 درصد به درآمد صادراتی اضافه خواهد شد 
که ثمره چندانی نخواهد داشت، مسئله بهبود 
اقتصادی ایران بسیار عمیق تر از این حرف 

هاست.
 اولین وبیشترین ضرر تغییرات آب وهوایی  •

برای درختان و حیوانات است که نقشی در آن 
نداشتند! خوبه حداقل به فکر تامین آب برای  آن 

ها  باشیم در این  گرما.
 وزارت راه و شهرسازی جاده ترانزیتی بین  •

المللی مشهد سرخس را اتوبان کنید تا تصادفات 
جاده ای به حداقل برسد.

 بهتر است آقایان در ادارات و شهرداری ها به  •
جای پوشیدن کت و بالابردن درجه سرمایش 
کولرهای گازی با پیراهن در سرکار حاضر شوند 

تا در مصرف برق صرفه جویی شود.
 سلام یک دست صدا ندارد وقتی همه با هم  •

باشیم مثل دفاع مقدس ما پیروزیم.
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حرف مردم

دولت سایه؛ حزب سیاسی یا...؟

درجریان تبلیغات و مناظرات انتخاباتی 
یکی از مباحث مورد مناقشه »دولت سایه« 

بود.
ســال   11 از  او  جلیلی  آقـــای  گفته  ــه  ب
پیش با تشکیل »دولــت سایه« و دعــوت از 
و  مسائل  نظران،  صاحب  و  کارشناسان 
مشکلات کشور را بررسی کرده و برای همه 
آن ها برنامه و راه حل تدوین کرده است. اما 
پرسش آن است که ماهیت »دولت سایه« 

چیست؟
آقای پناهیان ضمن انتقاد از فقدان حزب 
در کشور »دولت سایه« را یک حزب سیاسی 
دانست و از اقدامات آن ها تمجید کرد. 
امــا واقعیت ایــن اســت که ایــن تشکیلات 
نمی تواند حزب باشد زیرا احزاب سیاسی 

دارای ویژگی های زیر هستند:
 1-مــرامــنــامــه و اساسنامه شــفــاف و در 

دسترس دارند.
 2-موسسین با انتشار مرامنامه و اساسنامه 
علاقه مندان و طرفداران خود را به عضویت 

دعوت می کنند.
3- پس از عضوگیری، هرم سازمانی حزب  

تشکیل می شود.
 ۴- رهبران حزب از پایین به بالا و توسط 

اعضا  انتخاب می شوند.
5-احــزاب سیاسی  دارای شفافیت مالی 

هستند.
 ۶-بر اساس قوانین کشور باید احزاب از 
وزارت کشور و کمیسیون ماده 10 قانون 

احزاب مجوز دریافت کنند.
 این در حالی است که »دولت سایه« هیچ 

یک از ویژگی های فوق را ندارد.
من 13 ســال پیش  در یادداشتی تحت 
عنوان »کالبدشکافی باندهای سیاسی« 
نوشتم: »در خلأ احزاب بالغ سیاسی معمولًا 
باندهای سیاسی ایجاد می شوند و رشد 
می کنند« و در آن یادداشت ویژگی های 
باندهای سیاسی را بــرشــمــردم. بــه نظر 
ــن ویــژگــی هــا بیشتر از حزب  مــی رســد ای

سیاسی بر »دولت سایه« تطبیق دارد:
به قدرت  باندهای سیاسی معطوف   -1

تشکیل می شوند.
2- باندهای سیاسی مرامنامه و اساسنامه 
مــدون، شفاف، اعــلام شده و در دسترس 

ندارند.
3-بــانــدهــای سیاسی دارای تشکیلات 
محدود و بسته هستند و اعضای خود را از 
بالا به پایین انتخاب می کنند و هرگز برای 

عضوگیری عمومی فراخوان نمی دهند.
سر  پشت  معمولًا  سیاسی  باندهای   -۴  
از نقد  تــا  بــزرگــان سنگرگیری می کنند 

مصون بمانند.
5- رهبران باندهای سیاسی »خودخوانده« 
هستند و هرگز امکان انتخاب  رهبران باند 

از پایین به بالا را فراهم نمی کنند.
 ۶- باندهای سیاسی معتقدند »هر کس با 
ما نیست لزوماً بر ماست« و لذا با »خود حق 
پنداری« همه افراد و جریان های سیاسی 
خارج از باند خود را باطل می پندارند و با آن 

ها سرستیز دارند.
۷-باندهای سیاسی فاقد شفافیت مالی 
هستند و هرگز منابع مالی فعالیت سیاسی 

خود را اعلام نمی کنند.
 8- درباندهای سیاسی معمولأ  »منافع 

ملی« قربانی »منافع باندی« می شود.
 با توجه به موارد فوق به نظر می رسد ایده 
هایی همچون »دولت سایه« و البته بسیاری 
از احزاب سیاسی امروز جامعه در قد و قواره 
احزاب بالغ سیاسی نیستند و بیشتر نقش 

باندهای سیاسی را ایفا می کنند.
در خصوص »دولت سایه«و به ویژه قربانی 
کردن »منافع ملی« در برابر »منافع باندی« 
چند روایت که در همین روزها مطرح شد و 

هنوز تکذیب نشده، قابل تامل است :
ــت طیب نیا از ممانعت جلیلی   اول: روای
از تصویب FATF است؛ به گفته طیب نیا، 
جلیلی در زمان تصدی دبیری شورای عالی 
 FATF امنیت ملی طی نامه ای  با پیوستن به
موافقت کرده و حتی در این نامه مراحل 
تصویب کنوانسیون های پالرمو و CFT )دو 
بندی که ایــران نپذیرفته( را اعــلام کرده 
است. اما با روی کار آمدن دولت روحانی با 
آن مخالفت کرده  و این مخالفت همچنان 

ادامه دارد.
ــه در  دوم:روایــــــت پــورمــحــمــدی اســـت ک
 FATF مناظرات گفت: جلیلی گفته است با
موافق است ولی در دولت روحانی نباید 

پذیرفته شود!
 سوم: روایت صالحی از منتفی شدن امضای 
برجام نهایی شده در دولت شهید رئیسی 
است که اظهارات جلیلی در شورای عالی 
امنیت ملی برای گرفتن امتیاز بیشتر، پرواز 

شهید امیر عبداللهیان به بروکسل برای 
امضای برجام را بر هم زده است.

 ایــن روایــت هــا و زیانی که در ایــن سال ها 
 FATF نپذیرفتن  و  با احیا نشدن برجام 
به »منافع ملی« وارد شده، از مــوارد قابل 
بررسی اقدامات »دولت سایه« در راستای 
ــردن »منافع  »منافع بــانــدی« و قربانی ک

ملی« است.
 امــا در خصوص سنگر گرفتن پشت سر 
بزرگان بــرای رهایی از نقد نیز می توان 
به روایــت قاضی زاده هاشمی تنها نامزد 
عضو کابینه دولت سیزدهم و معاون شهید 
انصراف  از  قبل  جلیلی  ــاره  دربـ رئیسی 
ــاره کرد.قاضی زاده  از کاندیداتوری اش

هاشمی می گوید:
»کسی که شهید رئیسی را آزار می داد، 
عقاید شهید رئیسی را اصلًا قبول نداشت، 
اخــتــلال ایــجــاد مــی کــرد ،حتی وقتی به 
همکاری دعوت شد، همکاری را نپذیرفت 
و حاضر نشد از خودش بگذرد و بیاید کمک 
کند، دیگر نمی تواند بگوید که من امتداد 
دولت شهید رئیسی هستم. همین مطلب 
نشان می دهد که این وسط تقلب و عدم 
صداقت اســت، چطور در یک ماهه اخیر 
متوجه شدید که امتداد رئیسی هستید؟ 
چطور یکهو فهمیدید که نظرات و انتقادات 
شما از رئیسی اشتباه بود و شدید امتداد 

رئیسی؟!«
در خصوص عدم شفافیت مالی نیز هنوز 
»دولت سایه« منابع تامین مالی خود را در 
طی فعالیت 11 ساله اعلام نکرده است و 
کسی نمی داند که هزینه های این فعالیت 
_که برای 11سال فعالیت کم هم نیست 

_چگونه تامین شده است.
درمورد سایر ویژگی های باندهای سیاسی 
،نیز رفتار چهره های شاخص دولت سایه_ 
که در جریان تبلیغات انتخاباتی از آن ها 
رونمایی شد_ نشان می دهد که آن ها با 
»خود حق پنداری« به همه کسانی که در 
چارچوب باند سیاسی آن ها نمی گنجند، 
حمله می کنند.حتی دربــاره قالیباف که 
پیش از دور دوم انتخابات آماج حملات آن 
ها بودتنها در یک هفته تبلیغات دور دوم 
به خاطر حمایت قالیباف از جلیلی سکوت 
کردند و پس از پایان انتخابات توپخانه آن ها 
علیه قالیباف هم آتش گشود.در مقاطعی 
سردار شهید قاسم سلیمانی نیز از حمله  آن 

ها مصون نمانده است!
با توجه به سوابق 11 ساله »دولت سایه« 
و مواجهه آن هــا با دولــت هــای روحانی و 
شهید رئیسی و آن چه تاکنون از یاران رو 
نمایی شده »دولت سایه« در حمله به دولت 
پزشکیان_ قبل از آغاز به کار رسمی دولت 
_ دیده شده، به نظر می رسد مشی »دولت 
سایه« با رویکرد تقابلی در دولت جدید هم 
ادامــه پیدا خواهد کرد و به تعبیر جلیلی 
اکنون »دولــت سایه« با پشتوانه رای  1۴ 

میلیونی فعالیت خود را ادامه خواهد داد.
ــت کــه تمام رای1۴  ــن اس ــا واقعیت ای  ام
میلیونی  نه متعلق به جلیلی و نه متعلق به 
»دولت سایه« است بلکه بخش عمده آن متاثر 
از فضای دو قطبی و ادبیات حق و باطل و 
همچنین متعلق به جریان اصولگرایی و سه 

نامزدی است که از او حمایت کردند .
طرفداران واقعی دولت سایه با ثبت نام و 
عضویت در حزب مشخص می شوند.لذا 
پیشنهاد می شود »دولت سایه« آفتابی شود 
و با اقدامات زیر به عنوان یک حزب سیاسی 

فعالیت کند:
1_دولت سایه مرامنامه و اساسنامه حزب 

خود رامنتشر کند.
2_برای عضو گیری فراخوان  منتشر کند 
و از علاقه مندان و طرفداران خود بخواهد 
عضو حزب »دولت سایه« شوند تامعلوم شود 

آیا پشتوانه حزب 1۴ میلیون رای است؟
 3_ از وزارت کشور و کمیسیون ماده 10 
ــاری کشور بــرای  احـــزاب وفــق قوانین ج
فعالیت به عنوان یک حزب قانونی سیاسی 

مجوز دریافت کند.
 ۴_دولت سایه ضمن شفاف سازی منابع 
مالی 11 ساله فعالیت خود، منابع مالی 
فعالیت های آینده خــود را در قامت یک 

حزب سیاسی مشخص کند.
 با توجه به تاکید رهبر فرزانه انقلاب مبنی 
بر همکاری همگان با دولــت جدید و این 
ــت پزشکیان را پیروزی  که موفقیت دول
همه دانستند، انتظار می رود همه احزاب 
و جریان های سیاسی به طور شفاف و در 
تعامل با دولت جدید، نقد و حتی تقابل با 
آن به نحوی فعالیت کنند که از  ابهام خارج 
شــده و آشکارا و  شفاف فعالیت سیاسی 

داشته باشند.

یادداشت روز

  سید جلال فیاضی 
economic@khorasannews.com

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره بزرگداشت شهدای استان 
تهران تبیین کردند:

جریان جهانی حمایت از فلسطین، 
ناشی از روح انقلاب اسلامی

ــی در دیـــدار  ــلام ــلاب اس ــق  بــیــانــات رهــبــر ان
دست اندرکاران کنگره شهدای استان تهران 
که در تاریخ 2۶ اردیبهشت 1۴03 برگزار شده 
بود، عصر پنج شنبه ۴ مرداد 1۴03 در محل 
برگزاری این کنگره در حرم مطهر امام خمینی 
)ره( منتشر شد. حضرت آیت ا... خامنه ای در 
این دیدار، از جمله برکات مجاهدت های دوران 
دفاع مقدس را انتقال پیام ایستادگی و مقاومت 
در داخل و همچنین به خارج از مرزها دانستند 
و گفتند: بسیاری از صاحب نظران به صراحت 
اعلام می کنند حرکت هایی که این روزها در 
دنیا به نفع فلسطین انجام می گیرد، ناشی 
از روح انقلاب اسلامی است.رهبر انقلاب 
اسلامی افزودند: شعارها و مواضعی که امروز 
در حمایت از فلسطین در سراسر دنیا شاهد آن 
هستیم، همان مواضع امــام)ره( و شعارهایی 
است که از دل مردم ایران جوشید و بر زبان ها 
جاری شد.حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره 
به حرکت دانشگاهیان آمریکا در حمایت از 
مردم فلسطین آن را یک نمونه از برکات حرکت 
ملت ایــران و نفَس گرم امــام بزرگوار که یک 
پدیده بی نظیر در تاریخ معاصر است، دانستند 
و خاطر نشان کردند: گسترش جریان حمایت 
دانشگاهیان آمریکا از فلسطین به گونه ای شده 
است که دولت آمریکا همه ادعاها و شعارهای 
خــود را نقض می کند و پلیس ایــن کشور در 
ــردم و دوربــیــن هــا، دانشجو و  مقابل چشم م

استاد را لگدکوب می کند و به آن ها دستبند 
می زند.ایشان تاکید کردند: کاری که آن ها 
ــران انجام دهند، اکنون  می خواستند در ای
برای خودشان پیش آمده است.رهبر انقلاب 
اسلامی همچنین روحیه و انگیزه جوانان کشور 
در سال های اخیر برای حضور در میدان های 
مقابله با داعش یا رژیم صهیونیستی را ناشی 
از همان روحیه دوران دفاع مقدس برشمردند 
ــوادث و فتنه های ســال های  و گفتند: در ح
گذشته از جمله فتنه 88 در تهران نیز جوانانی 
که نه امــام و نه دوران دفــاع مقدس را دیده 
بودند، با انگیزه و روحیه آن دوران وارد میدان 
شدند و طراحی دشمن به منظور ایجاد مشکل 
برای کشور و مردم را خنثی کردند.حضرت 
آیــت ا... خامنه ای با تجلیل از نقش یگان ها و 
جوانان استان تهران در دوران دفاع مقدس به 
ویژه لشکر حضرت سیدالشهدا)ع( افزودند: 
با همان روحیه  نقش آفرینی جوانان تهران 
همچنان ادامه دارد و در قضایای سال 1۴01 
جوانانی از تهران و اطــراف تهران نام خود را 
ماندگار کردند.ایشان ثبت و ضبط و تبیین 
هنرمندانه کارهای بزرگ و اسناد مربوط به 
دفاع مقدس را کاری مهم و ضروری خواندند 
و تأکید کردند: تجربه ثابت کــرده است یک 
حقیقت، هرچند که برجسته و روشن باشد، اگر 
تبیین و تکرار نشود، بدخواهان ضد آن پدیده یا 

تحریف آن را ترویج خواهند کرد.

توضیحات چمران درباره 3 یا 7 ساله شدن شوراها
رئیس شورای اسلامی شهر تهران: طرح 7 ساله در صورت تصویب در 

کمیسیون شوراها، صحن مجلس و شورای نگهبان؛ باید در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هم تصویب شود که پیش بینی ما رد آن است

مهدی چمران در حاشیه هفتادودومین اجلاس 
مجمع مشورتی شوراهای اسلامی کلانشهرها 
در سنندج، در گفت وگو با تسنیم درباره این که 
عمر شوراهای دوره ششم 3 ساله است یا ۷ ساله 
می شود؟ اظهار کرد: مجلس شورای اسلامی بعد 
از شهادت شهید رئیسی تصویب کردند که دوره 
آینده شورای شهر 3 ساله شود و شورای نگهبان 
نیز تأیید کرده و باید اجرا شود.وی افزود: اگر راه 
حل دیگری مثلًا ۷ ساله شدن عمر شورای فعلی 
را پیشنهاد بدهند، باید در گام نخست شورای 
عالی استان ها تصویب و بعد از تصویب یک فوریت 
هم به مجلس شورای اسلامی برود، از آن جا که 
لوایح طرح های زیادی در نوبت است، باید برای 
تسریع در کار، 50 امضای موافق جمع شود، بعد 
از تصویب در کمیسیون شوراها و صحن مجلس 
به شورای نگهبان برود که پیش بینی ما رد آن در 
شــورای نگهبان است.رئیس شــورای اسلامی 
شهر تهران تصریح کرد: در صورت تصویب این 
طرح در مجلس، باید در صحن مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هم تصویب شود، سپس قانون 
۷ ساله عملیاتی می شود، هر قانونی هم که در 
مجلس تصویب شــود، بــرای اصــلاح باید ۶ ماه 
از آن بــگــذرد.وی همچنین در بخشی دیگر از 
سخنان خود درباره تأثیرگذاری تعامل شوراها 
با شهرداری ها در حل مشکلات و مطالبات 
مردمی گفت: ما شورا هستیم، هر شورایی نماینده 
یک شهر یا روستاست. جمعی که در سنندج 
جمع شده اند شوراهای مراکز استان های کشور 
هستند که در شورای عالی استان ها نیز حضور 

دارند. فلسفه شکل گیری شوراها مدیریت محلی 
اســت، یعنی هر کسی در محله و منطقه خود 
مصائب را شناسایی و بــرای حل آن ها با توان 
خود و کمک گرفتن از مردم و دولت راهکار ارائه 
دهد. چمران تصریح کرد: برای حل بسیاری از 
مشکلات همچون آب رسانی یک شهر و استان 
باید دولت به میدان بیاید، چراکه این مسئله در 
اختیار شوراها نیست بلکه در اختیار دولتمردان 
و وزارت نیروست که باید بــرای رفع آن تلاش 
کنند. وی اظهار کرد: البته در پیگیری حل مسئله 
آب رسانی بخشی از مشکل را شوراها می توانند 
از طریق استاندار و مسئولان استانی پیگیری 
کنند و فراتر از آن باید در شورای عالی استان ها 
مطرح یا در این مجامع به دولت منعکس کنیم تا 
مورد توجه قرار گیرد، همان گونه که در سه ماه 
گذشته مشکل آب رسانی بندرعباس را منعکس 
کردیم و رئیس جمهور شهید در سفر استانی، 
موضوع را پیگیری کردند و در حال حل شدن 
است. رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان 
این که طرح همه مشکلات استان یا شهرستان 
در چنین مجامعی امکان پذیر نیست، افزود: در 
این نشست ها مسائل اولویت دار مطرح و همه 
شوراهای کشور باید نمایندگان حوزه انتخابیه 
محل خود را آگاه و توجیه کنند تا در صحن علنی 
ــوارد رأی بدهند. در این جلسات  مجلس به م
بیشتر همبستگی و هم افزایی مدنظر است کما 
این که شورای شهرها مشکلات شهری را مطرح 
و از تجربیات و برنامه های موفق سایر استان ها 

الگوبرداری می کنند.
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تحلیل روز

بایکوت نتانیاهو و قرائتی اشتباه!
 هنوز رقم دقیق نمایندگان و سناتورهای آمریکایی 
که سخنرانی نتانیاهو در کنگره را بایکوت کردند، 
مشخص نیست. برخی رسانه ها اسامی 73 نفر را 
منتشر و رسانه های دیگری نیز تعداد را نزدیک به 
100 نفر برآورد کرده اند. اما فارغ از آن، عده ای 
در تحلیل دلایل این بایکوت، یک طرفه به قاضی 
رفته و آن را به کلی به حمایت از غزه و تنزل جایگاه 
اسرائیل در ساختار قدرت در آمریکا به موازات 
افــت آن در افکار عمومی ربــط داده انـــد. چنین 
مقایسه ای دقیق نیست و هر چند این اعتراض 
جمعی به نتانیاهو می تواند به نفع غزه نیز باشد، 
اما این اقدام ضد نتانیاهو هست اما ضد اسرائیلی 
نیست. این تصمیم جمعی انگیزه های متعددی 
داشت. ناگفته هم نماند که رشیده طلیب و جری 
نادلر ترجیح دادند که در جلسه شرکت و هر کدام 
به شیوه خود به حضور نتانیاهو اعتراض کنند. 
انگیزه اصلی تعداد محدودی از تحریم کنندگان 
سخنرانی نتانیاهو اعتراض به کشتار غیرنظامیان 
و جنایت جنگی در نوار غزه بود؛ مانند برنی سندرز 
که نتانیاهو را جنایتکار جنگی و دروغگو توصیف 
کرد. دالیا رامیرز نیز موضعی مشابه سندرز اتخاذ 
کرد و نسبت به تشویق نتانیاهو که او را »قاتل« 
نامید، توسط اعضای کنگره اعتراض کرد. اما چند 
انگیزه مشترک در ورای تصمیم تحریم کنندگان 
وجود دارد که نخستین دلیل را می توان اظهار 
ناخرسندی نسبت به دعوت جمهوری خواهان 
از نتانیاهو و اعتراض به رفتار او و دور زدن دولت 
دمــوکــرات آمریکا دانــســت. ایــن اتفاق در سال 
2015 نیز رخ داد و در آن سال که جنگی هم 
در غزه در جریان نبود، نزدیک به 60 نماینده و 
سناتور آمریکایی سخنرانی نتانیاهو را در کنگره 
بایکوت کردند. دلیل دیگر این که این نمایندگان 
و سناتورها شرکت در جلسه سخنرانی نتانیاهو را 
به نوعی پشت کردن به متحدان چپ و همسو با 
خود در اسرائیل و نوعی حمایت از راست افراطی 
می دانستند. خود مائیر لاپید رهبر اپوزیسیون 
به  فرصتی  چنین  دادن  مخالف  نیز  اسرائیل 
نتانیاهو بود.دلیل مشترک دیگر نیز همدردی 
با خانواده های گروگان های اسرائیلی است که 
خواهان توقف هر چه سریع تر جنگ و مبادله 
اســرا هستند. جالب این جاست که در جریان 
سخنرانی نتانیاهو سه عضو خانواده های معترض 
این گروگان ها موقتا بازداشت شدند. در این باره، 
نانسی پلوسی تاکید می کند که »ما عاشق اسرائیل 
هستیم« اما ترجیح می دهد که همراه همکارانش 
وقت خود را صرف گوش دادن به خانواده های 
اسرائیلی گروگان ها کند تا نشستن پای سخنان 
نتانیاهو. علت دیگر، اعتراض به بی محلی نتانیاهو 
به درخواست های مکرر دولت دموکرات آمریکا 
و بایدن بــرای توقف جنگ اســت؛ چه به دلایل 
انتخاباتی و چه به علت تاثیر و تبعات آن برای چهره 
آمریکا در جهان و چه نگرانی دموکرات ها نسبت 
به پیامدهای تنزل شدید جایگاه اسرائیل در دنیا 
و تاثیر آن بر ادامــه حمایت های غرب در آینده. 
مثلا، چــاک شومر مهم ترین شخصیت یهودی 
متنفذ آمریکا که برخورد سردی با نتانیاهو نیز در 
کنگره داشت، از این طیف است و سیاست های 
نتانیاهو را موجب به خطر انداختن آینده اسرائیل 
می داند. انگیزه دیگر نیز احتمالا انتخاباتی است و 
با توجه به تاثیر جنگ غزه بر افت محبوبیت بایدن، 
برخی دموکرات ها احتمالا در صرافت جبران آن 
در ایالت های کلیدی و سرنوشت ساز هستند. 
چنان که شرحش رفت، انگیزه تنها تعداد کمی از 
این افراد در تحریم سخنرانی نتانیاهو اعتراض به 
قتل عام در غزه بود و اگر این تعداد بالا و قابل توجه 
)حدود 100 نماینده( همچون سندرز، رامیرز، 
طلیب، نادلر و مورفی به این شدت معترض بودند 
که به احتمال زیاد می بایست برگردانی جدی  
در دولت بایدن برای اتخاذ اقدامات عملی برای 
وادار ساختن نتانیاهو به توقف جنگ می داشت  
اما واقعیت این است که تاکنون در طول تاریخ 
76 ساله اسرائیل، هیچ دولتی در تاریخ آمریکا 
مانند دولت بایدن چنین حمایت بی سابقه ای از 
آن نداشته است. با وجود  این، درخواست پایان 
جنگ غزه به صورت همزمان از سوی مخالفان 
نتانیاهو در میان متحدان اسرائیل و مخالفان هر 
دو )نتانیاهو و اسرائیل( خود مطلوب است؛ هر 
چند انگیزه هر دو طیف متفاوت و متناقض است. 
امروز حتی ترامپ نیز به ظاهر خواهان توقف جنگ 
است! البته درخواست های دولت بایدن در این 
باره معطوف به فشاری نیست و این گونه با کف و 
هورا از نتانیاهو استقبال می شود.شکی در این 
نیست که در افکار عمومی آمریکا و عموما غرب 
تحول بزرگی علیه اسرائیل در حال وقوع است؛ اما 
این تحول هنوز زود است که برگردانی در سیاست  
گذاری ها و تصمیم سازی ها در جهان غرب داشته 
باشد.ساختار قدرت در آمریکا و غرب همچنان 
به شدت طرفدار اسرائیل است و هر چند بعضا 
مواضعی کلامی نیز همسو با جریان غالب کنونی 
در افکار عمومی اتخاذ می شود، اما برونداد رسمی 
قابل توجهی در جهت متوقف کــردن اسرائیل 

نداشته است. 

هریس می تواند ببرد؟
اکونومیست جلد جهانی این هفته خود را به کامالا 
هریس اختصاص داده است. پس از انصراف جو 
بایدن در 21 جولای، کامالا هریس، معاون اول او، 
نامزد حزب دموکرات شد و اکنون به طور قطع در ماه 
نوامبر با دونالد ترامپ روبه رو خواهد شد.در حالی 
که تا انتخابات آمریکا تنها 100 روز باقی مانده است، 
در بیشتر نظرسنجی ها ترامپ دست پیش را دارد. 
با این حال اکونومیست معتقد است هریس هنوز 
زمان و شانس کافی برای کسب پیروزی در انتخابات 
ریاست جمهوری را دارد.اکونومیست می نویسد اما 
شاید باید سوالی که از خود بکنیم این است که آیا 
هریس توانایی لازم را دارد؟ پس از ماه ها مبارزات 
انتخاباتی بی ثمر، آمریکایی ها الان یک رقابت تمام 
عیار را شاهد هستند و نسبت به نامزد قبلی، الان 

دموکرات قوی تری در رینگ قرار دارد.

پیشخوان بین الملل 

برعکسش را انجام دهید!
 استفان والت، نظریه پرداز و تحلیل گر برجسته 
آمریکایی، در واکنش به سخنرانی نتانیاهو در 
کنگره آمریکا در توئیتی نوشت: نسخه ای برای 
بهبود سیاست آمریکا در خاورمیانه:1- با دقت 
به سخنرانی نتانیاهو در کنگره گوش دهید.2-
دقیقا برعکس آن چه را که پیشنهاد می دهد، 
انجام دهید.  این هم برای ایالات متحده و هم 

اسرائیل بهتر خواهد بود.

ایکس روز

  صابر گل عنبری
international@khorasannews.com

کامیار-بنیامین نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل 
چهارمین سخنرانی خود را در جمع مشترک 
اعضای مجلس نمایندگان و سنای آمریکا ایراد 
کرد تا به این ترتیب رکورد وینستون چرچیل 
)نخست وزیر اسبق انگلستان(، که بیش از هر 
رهبر خارجی دیگری در این جمع سخنرانی 
کرده بود، شکسته شود. به رغم تحریم جلسه 
توسط نیمی از نمایندگان و سناتورهای حزب 
دموکرات،  این واقعه پیش و بیش از هر چیز 
دیگری نفوذ و قــدرت بــالای اسرائیل در قلب 
تنها ابرقدرت جهان را به رخ کشید.نتانیاهو 
در این سخنرانی به همه مخالفان و منتقدان 
اسرائیل از جمله سازمان های بین المللی و 
دانشجویان و دانشگاه های آمریکایی تاخت 
ــای مکرر  و نمایندگان کنگره با وجود دروغ ه
نتانیاهو و اعتراضات مردمی، 7۹ بار برای او 
دست زدند یعنی هر 45 ثانیه یک بار نخست 
وزیر رژیم کودک کش صهیونیستی را تشویق 
کردند که 5۸ بار آن به شکل ایستاده بود! این 
ــاه از  صحنه مهم، در شرایط کنونی که 10م
نبرد اسرائیل علیه حماس و فلسطین و سازمان 
ملل و دادگاه های بین المللی و افکار عمومی 
ــذرد، بی شک پیام  جهان و حتی غــرب می گ
مهم و نگران کننده ای برای همه این مخالفان 
و منتقدان داشت: شما هر که هستید و هر چه 
دارید، آمریکا و قدرت آن همچنان در کنار ماست! 
سخنرانی نتانیاهو در کنگره در حالی برگزار 
شد که در خارج آن معترضان از جمله برخی 
یهودیان علیه او و جنگ تظاهرات کرده و او نیز 
آن ها و دانشجویان معترض را تابع ایران و حماس 
خواند. کانال نگاه دیگر نوشت: نتانیاهو دیوان 
لاهه و اتهاماتش علیه اسرائیل را نیز به سخره 
گرفت. همه گزارش های سازمان ملل درباره 
کشتار غیرنظامیان و بحران انسانی در غزه را نیز 
زیر سوال برد؛ تا جایی که منکر کشته شدن حتی 
یک غیرنظامی در رفح شد! تا توانست به ایران 

تاخت و نزاع با آن را نبرد مرگ و زندگی خواند. 
با وجود غیبت ۹0 نماینده دموکرات در نشست 
به دلایل متعدد، اما نمایندگان جمهوری خواه و 
بقیه دموکرات ها از نتانیاهو پس از 10ماه جنگ 
نسل کشی و کشتار 17 هزار کودک و 12 هزار 
زن به عنوان یک »قهرمان« استقبال بی  سابقه ای 
کردند. دست زدن ها و تشویق های ممتد گواهی 
بر عمق پیوند آمریکا و اسرائیل است که فراتر از 
سیاست است. بدون توجه به این متغیر نمی توان 
قرائتی درست از دورنمای تنش میان ایران و 
آمریکا و سیاست خاورمیانه ای این کشور داشت؛ 
متغیری که در برخی تحلیل ها جایگاهی ندارد. 
آمریکا به بهانه چین خاورمیانه را رها نمی کند.اما 
این تحول مهم باید برای ایران بیش از هر طرف 
دیگری با اهمیت و هشداردهنده باشد: نخست 
وزیر اسرائیل این فرصت گرانبها و تاریخی را به 
بطالت سپری نکرد. برعکس، او مهم ترین پیام 
های اسرائیل به جهان را با استفاده از تریبون 
تاثیرگذار کنگره آمریکا ارسال کرد و این همان 
کــاری اســت که از سیاستمدار زیــرک و کهنه 
کاری چون او انتظار می رود. در واقع، بخش 
اصلی سخنرانی او بر خطر ایران و لزوم مقابله 
با آن متمرکز بود. این البته چیز تازه ای نیست. 
بنیامین نتانیاهو در سخنرانی قبلی خود در 
کنگره و سخنرانی های قبلی در مجمع عمومی 
سازمان ملل نیز ایران را به باد حمله گرفته بود. او 
در سال های اخیر همواره بر خطر ایران متمرکز 
بوده تا اندازه ای که ایران ستیزی افراطی او در 

اسرائیل دستمایه مضحکه و تمسخر شده بود.

پشت پرده لفاظی ها علیه ایران       
به نظر می رسد این بار این نتانیاهو نیست که 
لفاظی های معمول خود علیه ایــران را تکرار 
می کند. ایــن اسرائیل و هسته سخت رژیم 
صهیونیستی و چه بسا صهیونیسم جهانی است 
که بر ایران متمرکز می شود. دلیل اصلی این 
تحول را باید در واقعه مهم و سرنوشت ساز هفت 
اکتبر و پیامدهای آن جست و جو کرد. در هفت 
اکتبر قدرت بازدارندگی اسرائیل به شکل بی 
سابقه ای آسیب دید و موجودیت آن زیر سوال 
رفت. اسرائیل تا نتواند این ضایعه سنگین را 
جبران کند نمی تواند خواب راحتی داشته باشد. 
نابودی حماس اولین گام در جهت جبران مافات 
است اما اگر حماس در غزه هم نابود شود، با شش 
جبهه دیگر که اینک علیه اسرائیل فعال شده 
اند، چه باید کرد. از نظر اسرائیل ستون اصلی 
این هفت جبهه و قدرت مرکزی آن ایران است. 
پیروزی در همه جبهه ها بدون آسیب رساندن 
به تهران قدرت اصلی تهدید را دست نخورده 
باقی خواهد گذاشت اما نابود کردن توان ایران 
می تواند موتور همه جبهه های دیگر تهدید 
علیه اسرائیل را خاموش یا به شدت تضعیف 
کند بنابراین براساس تحلیل استراتژی محور 
بــالا و همچنین با فهم دقیق مواضع کنونی 
رژیم صهیونیستی، که در سخنرانی نتانیاهو 
در کنگره به وضوح بیان شد، ایران اینک هدف 
اصلی اسرائیل است و اسرائیل بدون نابود کردن 
توان ایران دیگر نمی تواند احساس امنیت نماید. 
اسرائیل برای دستیابی به این هدف بزرگ یک 

مشکل کوچک دارد: ایران بزرگ تر از آن است 
که بتوان به تنهایی با آن در افتاد! اسرائیل به 
پیشرفته ترین تجهیزات نظامی و اطلاعاتی و 
حتی اتمی مجهز است که به آن در حوزه های 
نظامی بسیاری برتری می بخشد اما در نهایت 
توان آسیب رساندن ایران را نمی توان دست 
کم گرفت و این آسیب ها، هر چند کمتر، می 
تواند برای اسرائیل کوچک و آسیب پذیر بسیار 
گران تمام شود.برای اسرائیل بهترین فرمول 
برخورد با ایران و خنثی کردن تهدید آن همین 
فرمول تجربه شده است که غرب یا آمریکا را به 
جان دشمنان خود می اندازد و خود در گوشه ای 
امن از منافع آن برخوردار می شود. سخنرانی 
نتانیاهو به خوبی نشان می دهد اسرائیل به 
همین راه حل دل بسته و اجرای آن را آغاز کرده 
است. در این راستا، نتانیاهو در این سخنرانی 
تلاش کرد ایران را به عنوان تهدیدی خطرناک 
برای غرب و آمریکا معرفی کند. او با دقت همه 
نشانه های آمریکا ستیزی ایران از جمله شعار 
مرگ بر آمریکا و لقب »شیطان بزرگ« و اشغال 
سفارت آمریکا در تهران و سایر موارد مشابه را 
به رخ اعضای کنگره آمریکا کشید تا نشان دهد 
ایران قبل از آن که اسرائیل ستیز باشد آمریکا 
ستیز است و اتفاقا اسرائیل ستیزی آن به دلیل 
نفرت آن از آمریکاست. نتانیاهو در این صحنه 
آرایی اسرائیل را مدافع منافع غرب و اسرائیل 
در خاورمیانه جا زد و جنگ خود با ایران و گروه 
های نیابتی را جنگ اسرائیل با دشمنان غرب 
و فداکاری این رژیم در خط مقدم جبهه نامید 
و نتیجه گیری کرد تنها با تشکیل ائتلافی از 
کشورهای غربی و اسرائیل می توان خطر ایران 
برای تمدن غربی را برطرف کرد.آرزویی دست 
نیافتنی که البته نمی توان کتمان کرد  روی کار 
آمدن ترامپ در آمریکا فرصت فوق العاده ای 
برای اسرائیل و طراحی ضدایرانی آن به شمار 

می آید.

کاروان کشور فلسطین  برای حضور در مسابقات 
المپیک 2024 در شهر پاریس فرانسه حاضر شد. 
نکته جالب در حضور آن ها رقم خورد و استقبال 
ــد. استقبال  باشکوهی از ایــن کشور به عمل آم
کنندگان در تابلوهای خود خواستار اخراج اعضای 
ــاروان رژیــم صهیونیستی و لــزوم توجه به مردم  ک
ــوب،  رئیس کمیته  فلسطین شدند.جبرئیل رج
ملی المپیک و رئیس فدراسیون فوتبال فلسطین 
ــاروان دیــده می شد.با این  هم در میان اعضای ک
حال،امانوئل ماکرون رئیس جمهور فرانسه حمل 
کردن پرچم فلسطین در المپیک پاریس را ممنوع 
کرد. گفتنی است کشور فلسطین با ده ورزشکار در 
المپیک پاریس حضور دارد اما مقامات فرانسوی 

اجازه حمل پرچم این کشور را نمی دهند.

نمای روز

بالاخره باراک اوباما به همراه همسرش، میشل 
اوباما، در ویدئویی که دیروز منتشر کردند، از 
کامالا هریس حمایت کردند. میشل در این 
ویدئو به هریس گفت که به او افتخار می کند 
و این اتفاق)ریاست جمهوری هریس( قرار 
است تاریخی شــود. اوباما آخرین دموکرات 
برجسته ای بود که از هریس حمایت نکرده 
بود و گمانه زنی ها برای حضور میشل اوباما 
در رقابت های انتخاباتی را تقویت کرده بود 
اما در نهایت با اعــلام حمایت از هریس این 
گمانه زنی برطرف شد. اما نتیجه جدیدترین 
نظرسنجی ها از رقابت تنگاتنگ کامالا هریس، 
نامزد احتمالی دموکرات ها و دونالد ترامپ، 
نــامــزد حــزب جمهوری خواه در ایالت های 
کلیدی آمریکا در  انتخابات ریاست جمهوری 
میشیگان  ایالت  در  دارد.  حکایت   2024
نظرسنجی انجام شده توسط کالج امرسون 
از ۸00 رأی دهنده ثبت شده نشان می دهد 
که ترامپ از حمایت 46 درصدی و هریس از 
حمایت 45 درصدی پاسخ دهندگان برخوردار 

بوده اند. هریس در این ایالت عملکرد بهتری 
نسبت به رئیس کنونی اش جو بایدن ثبت کرده 
است. در ایالت ویسکانسین هریس و ترامپ هر 
کدام با 47 درصد با یکدیگر مساوی هستند. 
این نظرسنجی از ۸45 نفر انجام شده و حاشیه 
خطای آن 3.3 درصد بــرآورد شده است. در 
ایالت کلیدی جورجیا ترامپ از حمایت 4۸ 
درصدی و هریس از حمایت 46 درصدی در 
میان ۸00 رأی دهنده برخوردار شده است. 
در ایالت آریزونا هریس در یک نظرسنجی با 
نمونه ۸00 نفری 5 درصد از ترامپ عقب تر 
است )4۹ درصد در برابر 44 درصد(. ترامپ 
در ایالت پنسیلوانیا با نتیجه 4۸ درصد نسبت 
به 46 درصد عملکرد بهتری نسبت به کامالا 

هریس دارد.

 هریس خطاب به نتانیاهو دربــاره شرایط        
انسانی در غزه: »من ساکت نخواهم شد«

 اما کامالا هریس، معاون رئیس جمهور ایالات 
ــداری با بنیامین نتانیاهو،  متحده، طی دی

نخست وزیر اسرائیل، به شدت او را درباره 
شرایط انسانی وخیم در نوار غزه تحت فشار 
گذاشت، دیداری که تحلیل گران با توجه به 
احتمال ریاست جمهوری خانم هریس و تغییر 
در سیاست واشنگتن نسبت به اسرائیل، آن 
را به دقت زیر نظر داشتند.به گفته یک مقام 
نخست وزیر  نتانیاهو،  بنیامین  اسرائیلی، 
رژیم صهیونیستی، از اظهارات کامالا هریس، 
پس از ملاقاتشان ناراحت شده و نگران است 
این اظهارات به مذاکرات آزادی گروگان ها 
و توافق آتش بس در غزه آسیب بزند. هریس 
نتانیاهو  بــا  دقیقه ای   40 ملاقاتی  از  پــس 

در بیانیه ای تصویری گفت که نخست وزیر 
اسرائیل را برای انعقاد توافق آتش بس و آزادی 
گروگان ها تحت فشار قرار داده اســت.او در 
سخنانش علاوه بر تاکید بر »تعهد آمریکا به 
امنیت اسرائیل«، به »رنج های غزه، تلفات 
گسترده غیرنظامیان و بحران انسانی در جنگ 
ــاری« نیز پــرداخــت. مقام های اسرائیلی  ج
گفتند نتانیاهو و تیمش از اظهارات هریس 
جلوی دوربین »غافلگیر و از لحنش متعجب 
شدند« زیرا به گفته آن ها، لحن این اظهارات 
بسیار انتقادی تر از صحبت های بایدن به نظر 

می رسید.

و سرانجام حمایت »اوباما« از »هریس«
باراک اوباما هم به همراه همسرش میشل از کامالا هریس حمایت کردند. 

نظرسنجی ها حکایت از رقابت تنگاتنگ هریس و ترامپ در 6 ایالت کلیدی دارد

راز تشویق های ممتد قصاب غزه!
 نتانیاهو  79 بار در کنگره تشویق شد، یعنی هر 45 ثانیه یک بار نخست وزیر رژیم 

کودک کش صهیونیستی را تشویق کردند! او با این سخنرانی، چه خوابی برای افزایش 
تنش میان ایران و آمریکا دیده است؟

رئیس جمهور سوریه با پوتین در کاخ کرملین 
دیــدار و گفت و گو کــرد. گفته شده است که 
هدف از دیدار، گفت و گو درباره وخامت اوضاع 
در منطقه است. اگر منظور تحولات مربوط به 
جنگ غزه است که بعد از گذشت 10مــاه از 
این جنگ ویرانگر بعید است هدف اصلی از 
سفر گفت و گو در این باره باشد؛ مگر این که 
کرملین به تازگی نگران از تبعات بالا گرفتن 
تنش ها در منطقه بر منافع خــود در سوریه 
بخواهد مانع تشدید حملات از این کشور به 
جولان و...شود. اما این سفر اعلام نشده جدا 
از بررسی راه های تقویت روابط دو جانبه، به 
احتمال زیاد در وهله نخست به آشتی ترکیه 
ــان و اسد  ــدار احتمالی اردوغـ و سوریه و دی
مرتبط است که با وجود تمایل شدید رئیس 
جمهور ترکیه، نظام سوریه همچنان مخالف 
بوده و شرط و شروطی را تعیین کرده است که 
برآوردن آن ها در این شرایط برای آنکارا دشوار 
به نظر می رسد و معنایی جز باخت سیاسی 

این کشور در پرونده سوریه ندارد؛ اتفاقی که 
اردوغان به رغم پافشاری بر دیدار و گشودن 
فصل جدیدی از روابط با دمشق از پرداخت 
چنین هزینه سنگینی ابا دارد. ایــران نیز از 
موضع دمشق حمایت می کند و روی خوشی 
به دیدار اسد و اردوغان قبل از تحقق حداقل 
بخشی مهم از شروط نشان نمی دهد.در این 
میان اما اردوغــان از کانال روسیه و پوتین به 
دنبال فشار بر اسد است و به نظر می رسد این 
سفر برای مجاب کردن  او به آشتی و دیدار با 
رئیس جمهور ترکیه و تعیین دستور کار آن 

است. با توجه به نیاز روسیه به همکاری با ترکیه 
احتمالا تلاش های اخیر آنکارا از کانال پوتین 
جواب دهــد.در همین حال نیز برخی منابع 
ترک از احتمال دیدار اردوغان و اسد در روسیه 
در آگوست آتی خبر می دهند؛ دیداری که تا 
این لحظه خبری از پیوستن ایران به آن در میان 
نیست. واقعیت این است که چنان که برگشتن 
روابط روسیه و اسرائیل در سوریه نوعی تهدید 
امنیتی برای حضور ایران در آن بوده و هست، 
ارتقای مناسبات روسیه و ترکیه دو رقیب جدی 
ایران در سوریه نیز علاوه بر تشدید تهدیدات 
شدن  تکمیل  موجب  احتمالا  گفته،  پیش 
چنبره اقتصادی ترکیه بر اقتصاد سوریه -چه 
در مناطق تحت کنترل نظام چه مخالفان- 
شــود.در سال های گذشته نیز همواره بازار 
سوریه حتی در اوج تنش های نظامی میان 
دمشق و آنکارا، در اختیار کالاهای ترکیه 
بــوده و ایــران بهره خاصی از اقتصاد سوریه 

نبرده است. 

رئیس جمهور روسیه با همتای سوری خود در کرملین دیدار کرد

آشتی اسد – اردوغان، نزدیک تر از همیشه

رشیده طلیب، 
نماینده 

فلسطینی 
تبار کنگره، 
پلاکاردی را 
با مضمون 
»جنایتکار 
جنگی« در 
سخنرانی 

نتانیاهو در 
دست داشت
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هادی محمدی – دیپلمات نسبتا جوان وزارت 
خارجه از تریبون سخنگویی وزارت خارجه 
دیــده شد و به رسانه ها راه یافت، رضایت 
محمد جــواد ظریف از او باعث شد تا پس 
از یک ســال به سفارت جمهوری اسلامی 
ایران در جمهوری آذربایجان منصوب شود 
و حدود چهار سال هم آن جا ماموریت خود 
را انجام دهد. یک ماموریت سخت و پیچیده 
که ابتدایش با جنگ 44 روزه ارمنستان و 
آذربایجان همراه بود، در میانه با حمله یک 
قاتل به سفارت آذربایجان در تهران دچار 
سخت ترین تنش میان تهران و باکو شد و 
با یکی از تلخ ترین خاطرات سیاسی تاریخ 
جمهوری اسلامی یعنی سقوط بالگرد حامل 
رئیس جمهور و وزیرامورخارجه به پایان 
رسید . امــا ایــن سختی ماموریت، از سید 
عباس موسوی ، دیپلماتی با تجربه و آبدیده 
ساخته که حــالا می تواند در موضوعات 
خود  به  منحصر  تحلیل  خارجی  سیاست 
ــای پرخبر تغییر  را داشته باشد. در روزه
دولت از سیزدهم به چهاردهم و زمانی که 
چند ماهی می شود سیدعباس موسوی به 
تهران برگشته و ماموریتش به پایان رسیده، 
نظراتش را دربــاره سیاست خارجی کشور 
و از جمله محیط کاری او یعنی آذربایجان و 
قفقاز جویا شدیم. از آینده سیاست خارجی 
پزشکیان و احتمال بازگشت ترامپ گفتیم تا 
این سوال که به نظر سید عباس موسوی چه 
کسی بهترین گزینه برای وزارت خارجه آینده 
است؟ قسمت اول این گفت وگوی دوساعته 
را که بیشتر بر موضوعات غیر از آذربایجان 

متمرکز است، در ادامه می خوانید .

شما در شرایط سختی به باکو رفتید     
و در شرایط سختی هم برگشتید. این 

حدود 4 سال را چطور توصیف می کنید؟
ماموریت در جمهوری آذربایجان یک ماموریت 
سهل و ممتنع در حوزه دیپلماتیک است. یک 
کشور نزدیک به ایران به لحاظ فرهنگی، تاریخی، 
جغرافیایی که ظاهرش این است کار سختی 
پیش رو نیست، اما گاهی همین اشتراکات باعث 
افتراق شده است. خدا را شکر به دلیل سیاست 
واضح و روشن نظام در مورد همسایگان به ویژه 
جمهوری آذربایجان سعی کردیم در چارچوب 
سیاست های نظام به عنوان مجری عمل کنیم. 
ماموریتی سخت اما شیرین و پــراز تجربه بود. 
ان شاء ا... در فرصتی مناسب  مروری بر روابط 
دوجانبه و فراز و نشیب های آن با شما خواهیم 

کرد که حتما برای مردم جالب خواهد بود.

دالان های معروف در قفقاز چه سرنوشتی     
پیدا کرد و چقدر سیاست های ایران در مورد 

تغییر مرزهای شناخته شده حفظ شد؟
ــوروی، مــیــان خــاک اصلی  ــ ــود ش ــان وجـ ــا زمـ ت
آذربایجان و بخش خودمختار آن یعنی نخجوان 
راه آهن و راه جاده ای برقرار بود که از ارمنستان 
عبور می کرد. با جنگ میان دو کشور این ارتباط 
قطع شد و از خاک ایران برای عبور مردم و کالاها 
راهی برقرار شد. حتی برقراری خط هوایی باکو 
- نخجوان از فضای ایران است. سه دهه ایران این 
ارتباط را میان آذربایجان و نخجوان برقرار کرد و 
هنوز هم این ارتباط از طریق ایران انجام  می شود.  
بعد از پایان جنگ دوم قره باغ یکی از مهم ترین 
موضوعات احیای همین اتصالات قدیمی بود. 

آذربایجانی ها معتقد بودند باید مسیری از خاک 
ارمنستان بدون بازرسی و کنترل و بدون اعمال 
حاکمیت دولت ارمنستان داده شود )موسوم 
به دالان زنگزور( تا مــردم و کالاها به نخجوان 
و بالعکس باکو بــرود. آن ها جسته گریخته می 
گفتند اگر با توافق راه ندهید با زور می گیریم که 
این جا ایران حرفش این بود که اگر این اتفاق با 
زور بیفتد و بخواهند با جنگ و اشغال مسیر باز 
کنند، قطعا ایران مقابله می کند. این برای دفاع 
از ارمنستان نبود برای حفظ منافع حیاتی ایران 
و مخالفت اصولی با هرگونه توسل به زور و اشغال 
سرزمینی و در نتیجه تغییرات ژئوپلیتیکی و تغییر 
مرزهای شناخته شده بین المللی از جمله مرز 

رسمی ایران و ارمنستان بود.

 این می شود همان تغییر مرزهای     
ژئوپلیتیک که خط قرمز ماست ؟

ــر آن خــوانــش اجــرا مــی شــد در واقــع به  بله اگ
موازات مرز ما یک مرز جدیدی ایجاد می شد که 
ارمنستان کنترلی روی آن نداشت. در هر صورت 
این اتفاق نیفتاد و جنگی نشد و در کنارش به 
آذری ها گفتیم ما سی سال ارتباط با نخجوان 
را بــرای شما ایجاد کردیم الان هم ایــن مسیر 
در اختیار شماست و شما نباید حالا که دارید 
با دشمن قدیمی تان صلح می کنید و ما هم از 
صلح تان بسیار استقبال می کنیم،  لطف سی 
ساله ایران را فراموش کنید و کلا این مسیر را کنار 
بگذارید و دنبال طرح هایی بروید که حساسیت زا 
و تنش آفرین است. آن ها ترجیح شان به دلایل 
مختلف این بود مسیر ارمنستان را احیا کنند. بعد 
از آن مذاکرات بین ایران و آذربایجان انجام شد تا 
این که تفاهمی کردیم که مسیر فعلی که وجود 
دارد، ادامه پیدا کند و گسترده تر و متنوع تر شود؛ 
یعنی هم ریل ایجاد شود، هم جاده عریض شود و 
هم برخی زیرساخت های دیگر از خاک ما عبور 
کند. الان طرح این است آذری ها در منطقه صفر 
مرزی ایران و آذربایجان و ارمنستان در منطقه 
آغبند وارد خاک ما شوند و به سمت نخجوان 
بروند. جاده ای که وجود دارد  توسط شرکت های 
ایرانی تعریض و ترمیم شود که تا جلفا می رود و 
در مورد راه آهن قرار است جمهوری آذربایجان  
۵۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری کند. ترجیح 
ایران این است که این مسیر از خاک ایران عبور 
کند. اهمیتش هم فقط اتصال دو نقطه نیست 
بلکه این مسیر بخشی از کریدور شرق به غرب 
است که چین را به اروپا متصل می کند و کالاهای 
چینی با عبور از آسیای مرکزی و دریای خزر از این 
منطقه به نخجوان ، ترکیه و به اروپا می رود. اسم 

این مسیر را راه گذر ارس گذاشته ایم. 

یکی از موضوعات مورد توجه ما در قفقاز ،     
حقابه رود ارس است که اختلافاتی در مورد آن 

به ویژه با ترکیه وجود دارد . در این حوزه چه 
اقداماتی صورت گرفت ؟

ما با آذربایجان و حتی ارمنستان مشکلی در 
ــرداری از آب ارس  نــداریــم و  خصوص بهره بـ
معاهداتی که داریم در حال اجراست و کمیته 
های فنی هم سالانه جلسه دارند. سرمنشأ ارس 
در ترکیه است و سدهایی که ترک ها می زنند 
در پایین دست اثرگذار است. عدم سرریز کافی 
آب به ارس مشکل مشترک ایــران، آذربایجان 
و ارمنستان است که باید سهمیه پایین دست 
رعایت شود. امیدواریم بعد از تفاهم میان باکو 
ــروان ، موضوعات مشترک ســه کشور در  و ایـ

مورد رود ارس با ترکیه نیز حل و فصل شود. با 
ارمنستان قــدری در خصوص آلودگی ارس از 
منشأ پسماندهای کارخانجات صنعتی آن کشور 
مشکل داریم که قابل حل است. همکاری آبی ما 
و آذربایجان به نیم قرن قبل برمی گردد و چند سد 

مشترک هم داریم.

با وجود امضای کنوانسیون رژیم دریای     
خزر، موضوع تقسیم بستر و زیربستر همچنان 

باقی مانده، به نظرتان مانع اصلی چیست 
و آذربایجان که هم مرز دریایی ماست، چه 

نقشی دارد ؟
ما در این زمینه فعلا نه با آذربایجان و نه بقیه 
کشورهای ساحلی مشکل خاصی نداریم. مشکل 
اصلی نهایی شدن کنوانسیون است که باید با 
اجماع ۵ کشور ساحلی باشد. بقیه کشورها دو به 
دو میان خود تقسیم و تفاهم کردند و مشکلات را 
حل کردند. کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر 
در ایران هنوز به تصویب نهایی نرسیده در حالی 
که ۴ کشور دیگر تصویب کــرده انــد. مرزهای 
ما تقریبا مشخص است و ما فعلا از همان ۲۰ 
درصد دریا حراست می کنیم و حضور داریم اما 
موضوع بستر و زیربستر هنوز حل نشده و ما فعلا 
در محدوده ۲۰ درصد اجازه استفاده از بستر و 
زیربستر به کشوری نمی دهیم. بعدا باید ببینیم 
بر  ساحلی  کشورهای  سهم  نهایی  تفاهم  در 
اساس استانداردها و مقررات و تفاهمات چگونه 

می شود.

به نظر شما ما در حال دور خوردن از     
کریدورهای بین المللی هستیم ؟

چنین برنامه کلی هست اما قدری به خودمان هم 
نگاه کنیم. این که مرتب بگوییم ما را از کریدورها 
کنار می گذارند یا دور می زنند را خیلی قبول 
ندارم چون منطق اقتصادی و ژئوپلیتیکی هم 
حاکم است و اگر شما نجنبید، دیگران منتظر 
شما نمی مانند. حتما منطق اقتصادی بر منطق 
سیاسی می چربد اما وقتی شما زیرساخت لازم 
را نداشته باشید، آن ها معطل نمی مانند و از 
مسیرهای جایگزین استفاده می کنند. همین 
حلقه مفقوده راه آهن  رشت- آستارا چرا باید 
این همه سال روی زمین بماند؟ این مسیر اگر 
تکمیل شود به منزله این است که خلیج فارس را 
به دریای بالتیک از طریق راه آهن متصل کرده ایم 
که ایران مهم ترین بخش آن است و همین خودش 
وابستگی های سیاسی و امنیتی برای ما و منطقه 
ایجاد می کند، علاوه بر منافع اقتصادی. تا می 
توانیم باید در عمل نشان دهیم زیرساخت های 

جاده ای و ریلی آماده و استاندارد داریم و ایران 
کوتاه ترین و ارزان ترین و امن ترین مسیر است.

روس ها و آمریکایی ها در حوزه قفقاز دنبال     
چه هستند و چه تاثیری روی روابط ایران و 

آذربایجان دارند؟
ــدرت هــای  ــه قـ ــوده ک قــفــقــاز از قــدیــم جــایــی بـ
فرامنطقه ای روی آن نظر داشتند. جالب است 
بدانید نگاه غرب هم به قفقاز و به ویژه ارمنستان 
نگاه ایدئولوژیک است که می خواهند یک کشور 
مسیحی را در میان مسلمانان حفظ کنند. نگاه ما 
هم ممکن است به قفقاز فرهنگی و ایدئولوژیک 
باشد منتها این جا حوزه تاریخی و تمدنی ماست 
و با آن چه اروپا و آمریکا دنبال آن هستند متفاوت 
است.  از جنگ اوکراین هم از همین منطقه دنبال 
کنترل روسیه و ایران در قفقاز هستند. آمریکایی 
ها دنبال اخراج روسیه و ایران از قفقاز هستند و 
کتمان هم نمی کنند. ما هم دنبال ترتیبات خاص 
منطقه بدون دخالت فرامنطقه ای ها هستیم. ما 
هم کتمان نمی کنیم دنبال کوتاه کردن دست 

غرب از قفقاز هستیم.

آیا ابتکار 3+3 هم که شامل ایران، ترکیه     
و روسیه به همراه آذربایجان، گرجستان و 

ارمنستان بود، با صلح میان آذربایجان و 
ارمنستان کنار گذاشته شد؟

خیر این ابتکار جدید و تازه بنیان گذاری شد. 
مبدع عملیاتی این ابتکار ایران بود؛ زمانی که 
آقای دکتر عراقچی در بحبوحه جنگ دوم قره باغ 
به عنوان فرستاده ویژه ایران به منطقه سفر کرد 
و به آذربایجان و گرجستان و ارمنستان ، ترکیه 
و روسیه رفتند، این ایده همکاری بین سه کشور 
قفقاز به اضافه سه کشور بزرگ همسایه قفقاز 
کلید خورد. بعدها به عنوان یک فرمول منطقه 
ای توسط آقایان علی اف و اردوغان مطرح شد. 
ما همواره حامی این ابتکار بودیم.  یک جلسه در 
سطح معاونان وزیرخارجه در مسکو و یک جلسه 
وزرای خارجه در تهران برگزار شد و طی یکی دو 
ماه آینده نیز دور سوم در ترکیه برگزار می شود. 
امیدوارم این سازوکار به یک سازمان منطقه ای 
تبدیل شود.  نشانه هایی از تفاهمات بین روسیه 
و گرجستان هست که می تواند این سازوکار را 
بیشتر تقویت کند. هدف اصلی حل مشکلات 
منطقه توسط کشورهای همین منطقه است. 
طبیعتا غرب با این ابتکار مخالف است و حتما 

سنگ اندازی خواهد کرد.

در  روزهای آینده دولت جدید مستقر     
خواهد شد؛ به نظرتان سیاست خارجی دولت 

جدید و آقای پزشکیان چه ویژگی خواهد 
داشت و چه فضایی ایجاد می شود ؟

سیاست خارجی نیمی از سیاست هر دولتی است 
و در ایران هم بیش از بقیه کشورها ارتباط زیادی 
به مسائل داخلی دارد. آقای دکتر پزشکیان در 
سیاست داخلی چالش اصلی شان اقتصادی 
است و توقعی که مردم از دولت آینده دارند، حل 
مشکلات اقتصادی است.  اما در حوزه سیاست 

خارجی که باز به اقتصاد هم ربط پیدا می 
کند به نظر بنده رفــع تحریم ها و تعامل و 
گفت وگو با دنیا مهم ترین رویکرد و شاید 
مهم ترین چالش دولت چهاردهم خواهد 
بــود. اگرچه می گوییم اقتصاد و معیشت 
مردم را با مسائل خارجی گره نمی زنیم اما 
حد و میزان اثرگذاری آن مشخص است. ما 
باید با واقعیات روی زمین تصمیم بگیریم و 
زندگی کنیم. قطعا با عزت و افتخار چشم مان 
به دست خارجی جماعت نیست اما  در کشور 
ما سال هاست سرمایه گذاری خارجی زیادی 
نشده و تحریم ها اثر منفی قابل توجهی روی 
تولیدات و زندگی مردم داشته و دشمنان 
ما هم همه گلوگاه ها را شناسایی کرده و در 
حال بستن آن ها هستند. باید در کنار نگاه به 
داخل، برای استفاده از ظرفیت های خارجی 
تدبیر کرد.  در این زمینه معتقدم باید به یک 

باور، اجماع و تفاهم داخلی برسیم.

شما سفیر ایران در یکی از کشورهای     
همسایه و منطقه بوده اید .آیا این امکان 

وجود دارد که بدون رفع تحریم ها با 
کشورهای همسایه روابط اقتصادی 

موثری داشت ؟
ــه ۱۵  ــوری ک ــش ــه طـــور کــلــی معتقدم ک ب

سطح  بهترین  بــتــوانــد  اگـــر  و  دارد  همسایه 
همکاری و تعامل را با آن ها داشته باشد تا حدود 
زیادی از مشکلاتش را می تواند حل کند اما با 
ــط رسمی  همین همسایگان هم تا حدی رواب
و غیررسمی می شــود داشــت. به هر حــال ما 
همسایه هستیم بالاخره راهــی بــرای ارتباط 
و جابه جایی پول و کالا و ... پیدا می شود اما 
ــد با جهان  توجه داشته باشیم آن ها هم دارن
خــارج کــار می کنند و حداقلش ایــن اســت که 
بخش خصوصی و یا بانک های آن ها به رغم مرام 
همسایگی و رفاقت با ملاحظه با شما برخورد 
می کنند؛ بنابراین هزینه زیادتری هم دارد. 
کشورهای همسایه ما هم دنبال تعامل با دنیا 
هستند و به ویژه بانک های آن ها دنبال دردسر 
برای خودشان نیستند. همین مقدار تعاملی که 
انجام می شود هم رفاقتی و مرامی است. خیلی 
از کشورهای همسایه که دوســت ما هستند، 
برای یک فرد عادی ایرانی به سختی حساب باز 
می کنند. تحریم در این حوزه ها اثرگذار است 
و باید به نوعی با اجماع در داخل پیش رفت که 
این چالش حل شود و این موضوعی است که 
حاکمیت  همه  کمک  با  و  جمعی  تصمیم  باید 

گرفته شود.

چه اقدامی در حوزه پرونده هسته ای به     
ویژه در سال مهم پیش رو باید انجام داد تا به 

سمت رفع تحریم ها برویم ؟
تحریم هایی که بر ما تحمیل شده ناشی از چندین 
پرونده شامل هسته ای، حقوق بشری ، موشکی 
، به قول آن ها تروریسم و منطقه ای است. برجام 
در مورد هسته ای بوده و یک چهارم تحریم ها را 
شامل می شده ، زمان اجرای برجام آن تحریم 
ها یا برداشته شد یا کم اثر شد، همین یک فضای 
تنفسی به کشور داد. دولت جدید باید این آگاهی 
را به مردم بدهد که در صورت احیای مجدد برجام 
همه تحریم ها رفع نمی شود و تنها تحریم های 
هسته ای رفع خواهد شد که ان شاءا... در ادامه 
روند دولت شهید رئیسی که کار احیای برجام و 
رفع تحریم ها با نظر نظام صورت می گرفت با حل 
این پرونده تحریم های مربوط به آن هم رفع شود. 
تا آن زمان خنثی کردن تحریم باید در دستور کار 

باشد هر چند هزینه دارد.

آمریکایی ها حاضر می شوند فقط در مورد     
هسته ای با ما صحبت کنند ؟

طبیعی است وقتی گره ای پیچیده و کور باشد 
با یک حرکت بــاز نمی شــود و انتظار حل همه 
مشکلات از عقل و منطق هــم بــه دور اســت. 
آمریکایی ها هم احتمالا آن قدر عقل دارند که 
بدانند سرهمین پرونده فعلی که توافقی وجود 
دارد، کار کنند و اگر نتیجه دهد می شود به آینده 
پرونده های دیگر امیدوار بود. خاطرتان باشد 
مقام معظم رهبری در دوران مذاکرات راه را به 
آن ها نشان دادند و فرمودند ببینیم با این تجربه 
چه کار می کنید اما دیدیم آمریکایی ها در همان 
قدم اول بد عمل کردند و تا الان رفوزه شدند و 

نتوانستند اعتماد ملت ایران را جلب کنند. 

اگر ترامپ در آمریکا به پیروزی برسد،     
وضعیت چه خواهد شد و ما چه باید بکنیم؟ 

البته تجربه نشان داد که خیلی فرق نمی کند چه 
کسی از چه حزبی  در آمریکا سر کار باشد. اما ما 
یک تجربه ۴ ساله از ترامپ داریم . به نظرم قبل از 
این که ترامپ برای ما برنامه داشته باشد، ما باید 
برای او سناریو داشته باشیم. شاید لازم باشد با 
اجماع در نظام گفت وگویی شکل بگیرد یا راه 
دیگری که از الان قابل پیش بینی نیست.  دفعه 
قبل هم با او غیرمستقیم گفت وگو کردیم اما الان 
شرایط عوض شده ، تغییر شرایط منطقه و ترور 
ســردار سلیمانی در نوع نگاه ما به او موثر بوده 
اما شاید بتوان تحت شرایطی راهی پیدا کرد. به 

خیلی چیزها بستگی دارد.

به نظر شما گزینه مناسب برای وزارت     
خارجه دولت پزشکیان چه کسی است ؟

  به نظرم اگر شخص دکتر ظریف با آن درایــت و 
تجربه به عنوان وزیر خارجه می آمد بهترین گزینه 
بود؛ اما ظاهرا ایشان چنین قصدی ندارند. از دید 
خود من ضمن احترام به اسامی که مطرح می شود 
و همه هم صالح هستند،  بهترین فردی که هم 
بدنه وزارت خارجه با او انس و الفت دارد و هم می 
تواند با پشتوانه تجربه های دوجانبه و چندجانبه 
کار کند و هم فردی است که به لحاظ دیدگاه ها به 
دولت فعلی نزدیک است  و در نهادهای نظام روی 
او اجماع وجود دارد، آقای دکتر عراقچی است. او 
با بخش های مختلف نظام می تواند کار کند و این 
بخش ها با مشی عملگرا و اعتدالی ایشان آشنا 
هستند. عراقچی می تواند یک اجماع ایجاد کند 
زیرا هم تجربه کار در حوزه روابط دوجانبه خارجی 
و چندجانبه و بین المللی دارد و هم از افراد کلیدی 
در پرونده  مذاکرات هسته ای بوده که مردم و مقام 
معظم رهبری شناخت خوبی از او دارند.  به نظرم 
دکتر عراقچی با شخصیت و نگاه جامع الاطرافی 
که دارد، می تواند در صورت سکانداری دستگاه 
دیپلماسی منافع ملی ما را تامین کند. فکر می 

کنم دنیا هم با ایشان راحت تر کار می کند.

قفقاز حوزه تاریخی و تمدنی 
ماست .  از جنگ اوکراین هم 

از همین منطقه دنبال کنترل 
 روسیه و ایران هستند.

 آمریکایی ها دنبال اخراج روسیه 
و ایران از قفقاز هستند و کتمان 

 هم نمی کنند.ما هم کتمان 
نمی کنیم دنبال کوتاه کردن 

دست غرب از قفقاز هستیم

حلقه مفقوده راه آهن  رشت- 
آستارا چرا باید این همه سال 

روی زمین بماند؟ این مسیر اگر 
تکمیل شود به منزله این است که 

خلیج فارس را به دریای بالتیک 
از طریق راه آهن متصل کرده ایم 

که ایران مهم ترین بخش آن 
است و همین خودش علاوه بر 

منافع اقتصادی، وابستگی های 
سیاسی و امنیتی برای ما و 

منطقه ایجاد می کند

سرانجام کریدورها در قفقاز
 سید عباس موسوی، دیپلمات و سفیر سابق کشورمان در آذربایجان، در مصاحبه با ما، از نقشه آمریکایی ها 

 برای اخراج روسیه و ایران از قفقاز پرده بر می دارد،جزئیاتی از راه گذر ارس را تشریح می کند و می گوید: 
قبل از این که ترامپ برای ما برنامه داشته باشد، ما باید برای او سناریو داشته باشیم 
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ســـارا مسیحا- اســتــقــال در فصلی که 
می توانست قهرمان شــود یکی از بازیکن 
کلیدی و بی حاشیه اش را به خاطر یک اتفاق 
دردناک در تمرین از دست داد و به زعم برخی 
مصدومیت کوین یامگا و کنار گذاشتن او از 
لیست شاید اصلی ترین دلیل ناکامی آبی ها 
در کسب عنوان قهرمانی بود. کوین یامگا 
فصل گذشته در جریان تمرین و به خاطر 
برخورد استوک  امید حامدی فر با چشمش 
دچار آسیب دیدگی شدید شد  و چندین بار 
تحت عمل جراحی مختلف و سنگین قرار 
گرفت.حتی شایعانی مطرح بود مبنی بر اینکه 
این بازیکن تاثیرگذار فرانسوی بینایی چشمم 
را به طور کامل از دست داده اما بعدها و پس از 
انجام عمل جراحی و معاینات دقیق تر اعام 
شد او با یک فصل استراحت و رعایت نکات 
ایمنی و بهداشتی و پزشکی شاید بتواند دوباره 
به مستطیل سبز برگردد. این بازیکن با این که 
از لیست کنار گذاشته شد اما همواره در تمرین 
و بازی های استقال حضور داشت و همین 
تعهد او به تیم باعث شد محبوبیت اش نزد 
هواداران چند برابر شود به طوری که آن ها از 
مسئولان باشگاه و کادرفنی خواستند قرارداد 
این بازیکن هر چه زودتر تمدید شود. با وجود 
این که هنوز وضعیت دقیق یامگا مشخص 
نیست اما این بازیکن در آغاز تمرینات استقال 
برای فصل آینده هم در کنار آبی پوشان حضور 
دارد و جدی تر از همیشه و با استفاده از چشم 
بند تمرین می کند. او حتی در بازی دوستانه 
استقال مقابل صالحین زمینه ساز گل پنجم 

تیمش شد و نشان داد که حتی با بینایی یک 
چشم هم کیفیتش از بسیاری از بازیکنان 
بهتر است! حالا وضعیت یامگا برای بسیاری 
از فوتبال دوستان و هــواداران استقال یک 
معمای بــزرگ اســت. آیا او می تواند دوبــاره 
فعالیت حرفه ای اش را ادامه دهد و آیا فیفا 
مجوز بازی او را صادر خواهد کرد؟ این سوالی 
است که حتی پزشک تیم استقال هم چندی 
پیش با تردید درباره آن صحبت کرده و گفته 
بود:» شرایط یامگا مانند قبل است و در برنامه 
او، تغییر محسوسی نداشته ایم. این که او 
بتواند برای استقال بازی کند یا خیر مشمول 
گــذر زمــان اســت. بحث مقرراتی نیز وجود 
دارد که کمیته پزشکی باید در مورد وضعیت 

سامتی ایشان نظر بدهد که آیا از نظر فنی 
مجاز است به عنوان یک ورزشکار حرفه ای 
با یک چشم ورزش کند یا خیر؟ احتمالا باید 
برخی استعامات از فیفا و منابع مربوطه گفته 
می شود تا در مورد او تصمیم گیری شود.« 
موضوع دوم دربــاره یامگا نظر کادرفنی و 
باشگاه درباره ادامه فعالیت او در صورت صدور 
مجوز پزشکی فیفاست. آیا نکونام این بازیکن 
فرانسوی را همچنان می خواهد و روی او 
حساب باز کرده است؟ نگاهی به لیست خرید 
های استقال نشان می دهد که با جذب دو 
بازیکن بوسنیایی که گویا کادرفنی در جریان 
آن نبوده سهمیه بازیکنان خارجی از حد مجاز 
خارج شده است. جال الدین ماشاریپوف، 
رافائل سیلوا، گوستاوو بانکو، منتظر محمد، 
ودران کیوسفسکی و آلمدین زیلیکیچ همراه 
کوین یامگا خارجی های استقال هستند 
و این در حالی است که رسانه ها از توافق 
استقال با گائل کاکوتا ستاره سابق چلسی 
هم خبر می دهند. به ایــن ترتیب در حال 
حاضر 8 بازیکن خارجی در لیست استقال 
حضور دارند که باید دو نفر کنار گذاشته شوند. 
گفته می شود نکونام منتظر عراقی و وردان 
بوسنیایی را نمی خواهد و باشگاه در تاش 
است این دو بازیکن را قطعی یا قرضی به تیمی 
دیگر منتقل کند. اما اگر به هر دلیلی یکی از 
این دو از لیست خارج نشوند عما جایی برای 
یامگا حداقل تا نیم فصل نیست و او یا باید از 
استقال توافقی جدا شود و یا این که منتظر 

نیم فصل دوم بماند.

وضعیت مبهم مرد یخی در استقلال 

یامگا درانتظار مجوز فیفا و تصمیم نکو ستاره هلندی اتلتیکو مادرید رقیب بزرگ طارمی

گاتزتا دلو اسپورت در گزارشی نوشت: مهدی  طارمی تنها خرید اینتر در خط 
حمله نخواهد بود و نراتزوری به  تاش های خود برای تقویت خط تهاجمی با 
شدت بیشتری ادامه  خواهد داد.  ادعای بزرگ گاتزتا این است که در چند 
ساعت گذشته نام ممفیس  دیپای به عنوان گزینه خرید روی میز مدیران اینتر 
قرار گرفته است.  ستاره هلندی که بعد از تجربه ناموفقش در اتلتیکو مادرید 
فعا بدون  تیم است. ممفیس دیپای به عنوان بازیکن آزاد، گزینه ارزان قیمتی 
است، همان  چیزی که بپه ماروتا همیشه به آن عاقه داشته است. گاتزتا 
می گوید  ماروتا گزینه دیپای را به دقت بررسی خواهد کرد. دیپای در اولین 
 تماس با اینتر خواهان دریافت دستمزدی معادل 5 میلیون یورو در  هر فصل 
شده است که البته مبلغ بالای کمیسیون ایجنت او هم به  این مبلغ اضافه 

خواهد شد.  
 

 انتقال ستاره لیورپول به رئال 
مأموریت بزرگ بلینگام

هواداران رئال مادرید و لیورپول معتقد هستند که جود بلینگام در تاش است 
تا ترنت الکساندر آرنولد را برای حضور در مادرید متقاعد کند.رابطه بسیار 
خوب و صمیمانه بلینگام و الکساندر آرنولد بر هیچ کس پوشیده نیست و این 
دو بازیکن در طول برگزاری رقابت های جام ملت های اروپا ۲۰۲۴ همیشه در 
اردوی تیم ملی انگلیس در کنار یکدیگر حضور داشتند و تصاویر منتشر شده از 
آنها نیز این موضوع را تایید می کرد.پس از شکست سه شیرها در دیدار فینال 
یورو ۲۰۲۴ برابر تیم ملی اسپانیا هم این دو ستاره انگلیسی تصمیم گرفتند 
که تعطیات شان را تا پیش از پیوستن به اردوی تیم های باشگاهی شان در 
کنار هم سپری کنند و بار دیگر تصاویری از آن ها در کنار یکدیگر در لس آنجلس 
منتشر شد که باعث شد گمانه زنی ها بیش از پیش شدت بگیرد.بسیاری از 
رسانه های اسپانیایی و انگلیسی در طول چند روز اخیر از عاقه رئال مادرید 
به جذب ستاره لیورپول خبر داده بودند و حالا هواداران با انتشار پست هایی 
در شبکه های اجتماعی مدعی شده اند که بلینگام در طول مدت تعطیات 
به صورت جدی در تاش است تا او را برای پیوستن به رئال متقاعد کند و این 

ماموریت به او سپرده شده است.

اخبار خارجی

یک بولیویایی جانشین عبدالکریم شد 
باشگاه پرسپولیس با جانشین عبدالکریم حسن به توافق رسید.بعد از ناکامی در جذب یحیی عطیه ا... 
مراکشی، باشگاه پرسپولیس به سراغ گزینه دوم خود رفت و مذاکرات خود را با مارسلو 
سوارز بولیویایی به نقطه مدنظر رساند. توافق پرسپولیس با این بازیکن ۲۲ ساله در 
حالی است که او فصل گذشته در لیگ فوتبال کشورش حضور داشت و حالا اگر اتفاق 
خاصی رخ ندهد، سرخپوش می شود.نکته جالب این که بر اساس اطاعات و آمار 
وبسایت ها، این بازیکن بیشتر در پست دفاع مرکزی به میدان رفته و پست دوم 
او، دفاع چپ عنوان شده است.باشگاه پرسپولیس از ابتدا به دنبال قرارداد 
بلندمدت با این بازیکن بوده و احتمالا قرارداد او سه ساله خواهد بود.او از 
اسفند سال گذشته در تیم ملی کشورش حضور دارد و به صورت مستمر 
در تیم ملی بولیوی به میدان رفته است.با جذب این بازیکن پرسپولیس 
به سراغ خرید دو بازیکن دیگر هم خواهد رفت. گفتنی است سوارز او 

اولین بازیکن تاریخ باشگاه پرسپولیس است که ملیت بولیوی را دارد.

 ملی پوشان 
فعلا به خدمت سربازی نمی روند  

در چند روز اخیر اخبار و شایعاتی درباره مشمول خدمت سربازی شدن چند بازیکن شاخص و 
ملی پوش به گوش می رسید. در همین راستا اواخر هفته گذشته سازمان وظیفه عمومی فراجا 
اعام کرد: تمامی مشمولانی که در سنوات گذشته از تسهیات مشمولان ورزشکار استفاده 

کرده بودند برابر تدابیر ستادکل نیروهای مسلح تعیین تکلیف و از یکم مرداد 1۴۰3 برای 
انجام خدمت دوره ضرورت به سازمان های نیروهای مسلح معرفی شده اند. اما پیگیری ها 
حاکی از آن است که در راستای کمک به تیم ملی فعا بازیکنانی همچون مهدی ترابی، 
مهدی قایدی، علیرضا بیرانوند، سردار آزمون، علیرضا جهانبخش، محمد قربانی، حسین 

پورمحمد، محمدامین حزباوی، سعید عزت الهی، سامان فاح، علی کمانگری، آرمین 
سهرابیان، سید محمد کریمی، محمد خدابنده لو، سعید سحرخیزان و حسین گودرزی 

می توانند در تیم ملی و همچنین تیم های باشگاهی که اکنون عضو آن هستند بازی کنند.

وساطت بی نتیجه علی پروین برای اخباری 
پرسپولیس همچنان با یک دغدغه بزرگ مواجه است  و پس از فسخ و جدایی علیرضا بیرانوند 
هنوز نتوانسته جانشین او را جذب کند. گزینه اصلی پرسپولیس برای جانشینی بیرانوند 
محمدرضا اخباری دروازه بان ملی پوش و سابق تراکتور است.  البته اخباری و باشگاه 
پرسپولیس از مدتها قبل به توافق رسیده بودند. اخباری در انتظار تعیین تکلیف علیرضا 
بیرانوند بود و هنگامی که تکلیف بیرو مشخص شد و سر از تراکتور درآورد، اخباری 
طبق توافق قبلی با مدیران گل گهر خواهان جدایی شد که به یک باره مهدی 
تارتار اعام کرد به این بازیکن نیاز دارد و اجازه حضور او در پرسپولیس را 
نمی دهد.در همین راستا گویا علی پروین اسطوره پرسپولیس  تصمیم گرفته 
وساطت کند  با مهدی تارتار تماس گرفته تا اگر راهی برای انتقال اخباری 
وجود دارد را با او درمیان بگذارد اما در کمال تعجب شاگرد سابق جواب علی 
پروین را نداده و تماس های علی پروین را بی پاسخ گذاشته است تا نگرانی 

برای قفس توری سرخ ها تشدید شود. 

5

سوژه

ــا ورود مشعل المپیک  ــی/ ب ــلان ــارا اص سـ
بــه رودخــانــه ســن و پــایــان مــاجــراجــویــی 1۲ 
هزارکیلومتری آن، آتش سی وسومین دوره 
بــازی هــا به میزبانی پاریس و در همسایگی 
ایفل برافروخته شد. پاریس رویاها درحالی 
بــرای سومین دوره بار دیگر میزبان المپیک 
شد که از آخرین میزبانی اش دقیقا 1۰۰ سال 
گذشته بود. بعد از نخستین میزبانی فرانسه از 
المپیک در سال 19۰۰، ۲۴ سال طول کشید 
تا سرزمین مد دومین میزبانی اش را تجربه کند. 
اما هت تریک فرانسوی ها از میزبانی، یک قرن 
زمــان برد و شاید همین مسئله هم باعث شد 
تا کمیته برگزارکننده بازی ها تصمیم بگیرد 
افتتاحیه ای تاریخی برای جشن 1۰۰ سالگی 
سومین میزبانی برگزار کند! جشنی در فضای 
باز در افتتاحیه ای شناور روی سن! افتتاحیه ای 
که تاریخ المپیک مشابه آن را به خود ندیده 
بــود؛ رژه کاروان ها با قایق ایــده نوینی بود که 
رنسانسی در مراسم افتتاحیه المپیک ایجاد 
المپیک  دوره  سی وسومین  افتتاحیه  ــرد.  ک
درحالی از ساعت ۲1)به وقت ایران( زیر باران 
آغاز شد که به گفته خبرنگاران حاضر در این 
مراسم، یکی از بی نظم ترین مراسم افتتاحیه 
در ادوار المپیک بود. با تشدید تدابیر امنیتی 
بعد از تهدیدهای تروریستی و به صدا درآمدن 
آژیر بمب گذاری در پاریس و البته مختل شدن 
سیستم حمل و نقل قطار، مسیرهای منتهی به 
مراسم افتتاحیه به شدت پرترافیک شد و متعاقبا 
مستقر شدن تیم های خبری و تماشاگران در 
محل های تعبیه شده با معطلی ۲ ساعته انجام 
شد. در این مراسم بی نظم اما شخصیت های 
سیاسی زیــادی از کشورهای مختلف حضور 
داشتند؛ امانوئل  مکرون  رئیس جمهور فرانسه 
از جمله حاضران شاخص بود که تعبیه جایگاه 
ــژه  مهمانان از جمله مکرون  و توماس باخ  وی
رئیس کمیته بین المللی الپیک زیر برج ایفل که 
دیدی به رود سن  و محل حرکت قایق های  حمل 
کاروان کشورها نداشت مورد توجه رسانه ها قرار 
گرفت. مهدی الفتی ملی پوش  ژیمناستیک و ندا 

شهسواری ملی پوش تنیس روی میز، پرچمداران 
ــران در مراسم افتتاحیه بازی های  ــاروان ای ک

المپیک بودند.  

آفتابه لگن 7 دست؛ شام و ناهار هیچی!       
قلب اروپا به قدری درگیر رقم زدن رنسانسی 
ــی در افتتاحیه  دیگر ایــن بــار از جنسی ورزش
المپیک ۲۰۲۴ بود که آداب میزبانی را فراموش 
کرد!  پنجمین المپیک گران تاریخ درحالی به 
میزبانی فرانسه آغاز شده که بی توجهی میزبان به 
آداب و رسوم پذیرایی از مهمان، صدای خیلی ها 
را درآورده و کار حتی به تحریم هم کشیده است. 
بعد از المپیک ریودوژانیرو با ۲3.۶ میلیارد دلار، 
المپیک لندن با 1۶.8 میلیارد دلار و توکیو با 
13.۷ میلیارد دلار، المپیک بارسلونا با 11.۶ 
میلیارد دلار، پاریس ۲۰۲۴ با هزینه  کردی 
معادل 8.۷ میلیارد دلار، پنجمین المپیک 
گــران تاریخ است اما به قول ما ایرانی ها گویا 
فرانسوی های خسیس از روش »آفتابه لگن هفت 
دست ولی شام و ناهار هیچی« برای این میزبانی 
استفاده کرده اند. المپیکی نبودن فضای شهری 
پاریس، فقدان ترانسفر فرودگاهی برای اعزام 
مهمانان المپیکی به محل اسکانشان، حضور 

پرتعداد متکدیان در سطح شهر میزبان المپیک، 
تنها گوشه ای از ضعف های پاریس برای میزبانی 
المپیک اســت. ماجرا آن جــا وارد فاز بحرانی 
می شود که بدانید با وجود گرمای طاقت فرسا 
و شرجی هــوا، محل اسکان ورزشــکــاران فاقد 
سیستم های تهویه مناسب است تا جایی که 
ــدام به  برخی کــاروان هــای المپیک شخصا اق
تهیه سیستم های خنک کننده هوا کرده اند. 
اتوبوس هایی که برای نقل و انتقال ورزشکاران 
و تیم های خبری به کار گرفته شده اند نیز فاقد 
کولر هستند و فقط راننده اتوبوس می تواند از 
کولر استفاده کند. مضاف بر این که تیم های 
خبری ساعت های متمادی و بعضا تا یک ساعت 
باید منتظر رسیدن اتوبوس باشند تا بلکه بتوانند 
خود را به محل برگزاری مسابقات برسانند. 
فرانسه که مدعی صرف هزینه های بالا برای 
میزبانی است حتی برای پذیرایی از تیم های 
خبری در زمان پوشش مسابقات هم خساست 
به خرج داده و عکس ها و فیلم های منتشر شده 
از مدیا سنتر)مرکز رسانه ای( نشان می دهد که 
تیم های رسانه ای و میهمانان حتی برای تهیه آب 
آشامیدنی نیز دچار مشکل هستند. باکس های 
خالی روی میز مدیاسنتر پاریس که قاعدتا باید 

مملو از میان وعده های سبک، قهوه و چای باشد، 
خود گویای همه چیز است. 

تحریم رستوران دهکده بازی ها       
به نظر می رسد خساست در پذیرایی فقط مختصر 
تیم های خبری نبوده و حتی ورزشکاران هم 
بــرای تامین غــذای مــورد نیاز خود در دهکده 
بازی ها دچــار مشکل هستند. گفته می شود 
ــرغ، مــرغ و کربوهیدرات های خــاص و  تخم م
مــورد نیاز ورزشــکــاران در رســتــوان دهکده 
بازی ها بسیار کم و کیفیت غذا نیز به شدت 
پایین است. همین مسئله باعث شد تا کاروان 
بریتانیا رستوران دهکده بازی ها را تحریم کند. 
ورزشکاران و مسئولان این تیم اعام کردند که 
دیگر از رستوران های دهکده المپیک استفاده 
نخواهند کرد. آن ها به کمبود مواد غذایی و ارائه 

گوشت خام اعتراض داشتند.

از آتش سوزی و بمب گذاری تا لغو نشست        
خبری افتتاحیه

ــده از پاریس  ــور کــه از اخــبــار مخابره ش آن طـ
برمی آید، فرانسوی ها تمام تمرکز خود را روی 
برقراری امنیت در طول بازی ها گذاشته بودند 
ولی اتفاقی که در فاصله حدودا 5 ساعت مانده 
به مراسم افتتاحیه رخ داد، نشان می دهد که 
میزبان حتی در ایــن بعد هم عملکرد خوبی 
نداشته! از هفته ها قبل، ترددها در خیابان های 
منتهی به برج ایفل و رودخانه سن تحت کنترل 
و تدابیر شدید قــرار داشــت ولــی درســت چند 
ساعت مانده به برگزاری مراسم افتتاحیه، کشف 
بسته ای مشکوک در ایستگاه قطار، شائبه حمله 
خرابکارانه در شبکه ریلی قطارهای سریع السیر 
فرانسه را گوش به گوش کرد تا جایی که گفته شد 
بسته مشکوک بمبی بوده که در ایستگاه قطار 
»گار دو نورد« کشف شده است. در پی انتشار این 
خبر، خرابکاری های گسترده ای از جمله ایجاد 
آتش سوزی عمدی و هماهنگ در زیرساخت 
این شبکه ریلی، باعث شد تعداد قابل توجهی 
از قطارها صبح روز جمعه تغییر مسیر داده یا لغو 

شوند و هــزاران نفر در ایستگاه هایی که دچار 
مشکل شده اند گرفتار شده و صف های طولانی 
در این ایستگاه ها تشکیل شود. البته پیش از آن 
نیز خبر رسیده بود که فرودگاه »بازل-مولوز« 
فرانسه واقع در مرز این کشور با سوئیس و آلمان 
که به خاطر تهدید بمب گذاری در روز افتتاحیه 
تخلیه شده بــود. این خرابکاری ها سبب شد 
تا نشست خبری پیش از افتتاحیه بازی های 
المپیک درست ۲۰ دقیقه قبل از برگزاری به طور 

ناگهانی لغو شود. 

واکنش باخ به اتفاقات جنجالی پاریس       
با وجود تمام این اتفاقات که موجی از نگرانی را 
ایجاد کرد، توماس باخ رئیس کمیته بین المللی 
المپیک در سخنانی تاکید کــرد اصــا نگران 
نیست و به مقامات فرانسوی اعتماد کامل دارد او 
همچنین گفت: » 18۰ سرویس اطاعاتی دیگر در 
سراسر جهان به مقامات فرانسوی کمک می کنند. 

ما دلیل خوبی برای اعتماد کامل داریم.«

نقد دوباره لباس کاروان ایران       
نه تب و تاب بمب گذری و خرابکاری و نه حتی 
میزبانی ضعیف فرانسوی ها باعث نشد که لباس 
ــران در المپیک سی وسوم  ــی ای ــاروان ورزش ک
به حاشیه نــرود. در شرایطی که پیش از اعزام 
کاروان ایران به پاریس مراسمی برای رونمایی 
از لباس ورزشکاران کشورمان برگزار نشد، با 
رسیدن اعضای تیم های مختلف به پاریس از 
لباس های ملی پوشان رونمایی شد. این رونمایی 
غیررسمی نشان می داد که مردان ورزشکار ایران 
با کت سفید، تی شرت و شلوار مشکی در مراسم 
حضور خواهند داشت و زنان نیز با مانتوی سفید 
ساده و شلوار تیره رنگ رژه خواهند رفت. لباسی 
که نه نشانی از المان و فرهنگ ایرانی- اسامی 
داشت نه حتی رنگ و رویی جذاب. با رونمایی 
غیررسمی از لباس کــاروان، کاربران فضای 
مجازی هم دست به کار شدند و با توئیت ها و 
استوری های انتقادی خود از خجالت طراحان 

این لباس در آمدند.

آغاز رسمی سی وسومین دوره بازی های المپیک- پاریس 2024
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رنسانس در افتتاحیه؛ افتضاح در میزبانی!

اردوی پرسپولیس در ترکیه 

تیم پرسپولیس دوشنبه هشتم مرداد ماه برای برپایی اردوی آماده سازی 
پیش فصل عازم ترکیه خواهد شد.پرسپولیس پیش از این قرار بود در هلند 
اردو بزند، اما به دلیل عدم  صدور روادید برخی از بازیکنان تیم که به تازگی 
جذب شده یا قرارداد خود را تمدید کرده بودند، ترکیه جایگزین هلند شد.

 

زمان ورود VAR به ایران مشخص شد
مهدی تاج که به همراه کیومرث هاشمی، وزیر ورزش و جوانان، در مرکز 
ملی فوتبال حاضر شده بود، در حاشیه بازدید از اتاق VAR گفت: ما برای 
خرید اقدام کردیم و شاید یکی دو دستگاه آن طی ۲-3 روز آینده بیاید. 
به تدریج وارد می شود تا لیگ که شروع می شود، بتوانیم از VAR استفاده 

کنیم.
 

کاکوتا در ترکیه استقلالی می شود؟ 
تیم استقال تهران برای برپایی یک اردوی 11 روزه امروز عازم ترکیه 
خواهد شد. قرار است آبی ها برای آمادگی کامل دو بازی تدارکاتی را هم 
برگزار کنند.طبق هماهنگی های انجام شده قرار است آرمان رمضانی 
و زیکلیچ هم به اردو نشینان اضافه شوند. کاکوتا ستاره سابق چلسی 
و آمیان هم که گفته می شود با استقال به توافق دست پیدا کرده در 
صورت نهایی شدن حضورش در استقال در اردوی آبی پوشان حضور 

پیدا خواهد کرد.
 

بازگشت یک لژیونر به لیگ 
سعید مهری احتمالًا به ایــران بازخواهد گشت. به گــزارش دو رسانه 
قبرسی، این هافبک ۲۶ ساله از لیست بازی های رفت و برگشت آپوئل 
مقابل پتروکوب از مرحله مقدماتی لیگ قهرمانان اروپا خارج شده است.
طبق گزارش رسانه گل قبرس، دو تیم ایرانی به جذب او عاقه مند هستند 

و حتی پیشنهاد رسمی خود را به آپوئل ارائه داده اند.

آفساید

  برنامه بازی های ورزشکاران ایران 
در المپیک پاریس 2024 
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سابر انفرادی

مهدی الفتی1۲:۲۰
 ژیمناستیک
پرش خرک

هانیه رستمیان1۴
 تیراندازی 
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نیما عالمیان
نوشاد عالمیان
ندا شهسواری

 تنیس روی میز
انفرادی مردان 

و زنان

  استارت ایران 
با تاریخ سازی مبینا

مسابقات مرحله مقدماتی تیراندازی با کمان 
المپیک پاریس در حالی روز چهارشنبه برگزار 
شد که مبینا فاح به عنوان اولین ورزشکار 
کاروان ایران به مصاف رقبای خود رفت. فاح 
پس از زدن ۷۲ تیر، موفق به کسب ۶5۲ امتیاز 
و جایگاه بیست و هشتمی شد که بهترین رتبه 
ورزشکاران کشورمان در بخش آقایان و بانوان 
ــت. فــاح در شرایطی  در ادوار المپیک اس
در جایگاه بیست و هشتم مرحله رتبه بندی 
رنکینگ قــرار گرفت که پیش از این بهترین 
نتیجه تاریخ تیراندازی را میاد وزیری کسب 
ــرده بــود کــه در المپیک ۲۰1۲ لندن در  ک
جایگاه سی و نهم قرار گرفته بود و بهترین نتیجه 
بانوان را نیز زهرا نعمتی در المپیک ۲۰1۶ 
ریــو با کسب جایگاه چهل و نهمی به دست 
آورده بود. به این ترتیب فاح در جدول اصلی 
مسابقات در هفته آینده در نخستین دیدار خود 

به مصاف نگویت دتا از ویتنام خواهد رفت.
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سینمای جهان

 خداحافظی دومین جیمز باند
 با بازیگری

 

جورج لازنبی بازیگری که نقش جیمز باند را تنها 
در یک فیلم بازی کرد، با بازیگری خداحافظی 

کرد.
بــه گـــزارش مــهــر، جـــورج لازنــبــی بــازیــگــر ۸۴ 
نقش  در   ۱۹۶۹ ســال  کــه  استرالیایی  ساله 
جیمز باند در فیلم »در خدمت سرویس مخفی 
اعلی حضرت« بــازی کــرده بــود، اعــام کــرد از 
بازیگری کناره گیری می کند. لازنبی کوتاه ترین 
دوره را در نقش شناخته شده ترین مامور مخفی 
جهان داشت و تنها در یک فیلم در نقش مامور 

۰۰۷ ظاهر شد.
در یک فیلم مستند به کارگردانی جاش گرینبام 
درباره زندگی لازنبی که سال ۲۰۱۷ با عنوان 
ــدن« منتشر شــد، نشان داده شد که  »باند ش
لازنبی ابتدا یک مکانیک خــودرو بود و بعد به 
مدلینگ روی آورد و پس از شان کانری که در ۷ 
فیلم جیمز باند بازی کرد، دومین بازیگری بود 

که در نقش باند روی پرده بزرگ دیده شد.
ــود بــرای  لازنــبــی کــه بــه تــازگــی تصمیم خـ

بازنشستگی را اعام کرد.
ــازی در نقش »جیمز باند«  ــرای ب وی زمانی ب
انتخاب شد که تنها تجربه بازیگری وی، بازی 
در یک ســری فیلم در تبلیغ شکات بــود، اما 
بــود و به وی  تست بازیگری وی رضایتبخش 
 برای ۷ فیلم پیشنهاد بازی داده شد. ولی مدیر 
برنامه هایش او را متقاعد کرد که بازی در این 
سری فیلم ها برای سال ۱۹۷۰ قدیمی شده و 
به درد وی نمی خورد، به همین دلیل او از بازی 

در بقیه فیلم ها خودداری کرد.

لیا زارع از فرداشب ساعت ۲۱، 
با تکرار سریال »ارمغان تاریکی« 
تلویزیون  به  سامان  جلیل  اثــر 
می آید. این مجموعه با موضوع 
جنایت های منافقین، اولین بار 

سال ۸۹ پخش شد و مورد استقبال قرار گرفت. 
آرش مجیدی، امیر آقایی و سودابه بیضایی از 

بازیگران این مجموعه هستند.

ژالــه صامتی با فیلم »سرهنگ 
ثریا« به کارگردانی لیلی عاج در 
تلوبیون دیده می شود. صامتی 
در این فیلم نقش یک شخصیت 
واقعی به نام »ثریا عبداللهی« را 
بازی کرده. »سرهنگ ثریا« سال گذشته اکران 
شد و با یک میلیارد و ۷5۴ میلیون فروش، حضور 

موفقی در گیشه نداشت.

علی نصیریان در دیــدار فعالان 
ستاد مرکزی پزشکیان با رئیس 
جمهور منتخب، از او درخواست 
کرده به حوزه فرهنگ و هنر، لطف 
و توجه بیشتری داشته باشد. این 

هنرمند پیش کسوت همچنین گفته است که هنر 
آزاد است و باید بستر آزادتری برای آن فراهم شود.

چهره ها و خبر ها

مهدی سلطانی با »آمستردام« 
ســاخــتــه مــســعــود قــراگــزلــو به 
بازمی گردد.  خانگی  نمایش 
ــو نــوشــتــه طــبــق رای  ــزل ــراگ ق
ــاه، پلتفرم پخش کننده  داداگ
مقصر شناخته شده و  دستور به انجام تعهدات 
و از سرگیری پخش داده شــده. پخش این اثر 
به دلیل اختاف میان تولیدکنندگان و پلتفرم 

تماشاخونه، متوقف شده بود.

انتشار  بــا  بنفشه خواه  بــیــژن 
خــود،  اینستاگرام  در  پستی 
ــت نــشــدن نیم  ــرداخ ــاره پ ــ درب
بابت  دستمزدش  از  بیشتری 
بخند  »بگو  مسابقه  در  حضور 

۱« نوشته است: »یک سال است که بنده از شبکه 
نسیم، دو سوم قراردادم را نگرفتم. بابت برنامه 

استعدادیابی بگو بخند، فصل اول.«

پس از کش و قوس های فراوان، مدتی پیش رسما 
اعام شد که  مذاکرات برای ادامه  پیدا کردن یکی 
از برندهای محبوب تلویزیون مجموعه »پایتخت«، 
به نتیجه رسیده و پیش تولید فصل هفتم آغاز شد. 
انتشار تصاویری از پشت صحنه سریال باعث شد 
این تصور به وجود بیاید که »پایتخت ۷« جلوی 
دوربین رفته، اما دیــروز مهدی نقویان رئیس 
سیمافیلم اعام کرد که این مجموعه در مرحله 
پیش تولید و فیلمنامه آن به سرپرستی محسن 
تنابنده در حال بازنویسی است. به بهانه این خبر، 
در ادامه مطلب نکاتی درباره تولید فصل جدید 
»پایتخت« و حاشیه های این مجموعه می خوانید.

تولید فصل جدید پس از 5 سال	 
اولین فصل »پایتخت« سال ۸۹ تولید شد. نتیجه 
کار گروه موفق و دیدنی بود، بنابراین به دلیل 
استقبال مخاطبان از این مجموعه، »پایتخت« 
در فصل های جدیدی ادامه پیدا کرد. فصل دوم 
سریال سال ۹۱، فصل سوم سال ۹۲، فصل 
چهارم سال ۹۴، فصل پنجم سال ۹۶ و فصل 
پرحاشیه ششم نیز سال ۹۸ جلوی دوربین رفت. 
حواشی این فصل و به ویژه جنجال های قسمت 
آخر باعث شد که برخاف روال معمول، فصل 
جدید »پایتخت« با فاصله  طولانی پنج ساله تولید 
شود. توقف ساخت سریال به مدت پنج سال نه 
تنها درباره پروژه »پایتخت« بی سابقه بود، بلکه 
در مقایسه با دیگر برندهای محبوب دنباله دار نیز 
سابقه نداشت. پیش از این فصول مختلف »نون 
خ« و »زیرخاکی« نیز با فاصله کوتاهی جلوی 

دوربین رفته بودند.

پیوستن ستاره محبوب به جمع بازیگران	 
هنوز خبر رسمی درباره بازیگران »پایتخت ۷« 
منتشر نشده است، اما با توجه به تصویری که از 

پشت صحنه این مجموعه منتشر شده، بازیگران 
اصلی سریال غیر از مهران احمدی، در فصل 
جدید نیز ایفای نقش خواهند کرد. ابتدا گفته شد 
که بهرام افشاری در ترکیب بازیگران این فصل 
غایب است، اما هومن حاجی عبداللهی اعام 
کرد که این بازیگر موفق شده به آن ها اضافه شود. 
حضور افشاری در جمع بازیگران اتفاق مهمی 
است. موقعیت این بازیگر اکنون در مقایسه با پنج 
سال گذشته بسیار متفاوت است. او حالا ستاره 
محبوب سینماست که حضور در آثــار کمدی 
می تواند تا حد زیادی گیشه فیلم را تضمین کند و 
کمدی پرفروش »فسیل« را در کارنامه خود دارد. 
افشاری فیلم کمدی »۷۰ سی« را نیز در مقام 
کارگردان و بازیگر آماده نمایش دارد. شخصیت 
»بهتاش« نیز جزو کاراکترهای محبوب »پایتخت« 
است، بنابراین حضور بهرام افشاری بار دیگر در 
جلد این نقش، برای مخاطبان جذاب خواهد بود.

احتمال حضور »بابا پنجعلی«	 
علیرضا خمسه نیز سال گذشته در برنامه »زنده 
رود« توضیح داد در صورتی که فصل هفتم 
»پایتخت« ساخته شــود، همه بازیگران در آن 
ــت و اشـــاره ای به غیبت  حضور خواهند داش
خود نکرد. بنابراین احتمال می رود شخصیت 
ــازگــردد. پس از مرگ  »پنجعلی« به سریال ب

شخصیت »بابا پنجعلی«، علیرضا خمسه در 
»پایتخت 5« حضور نداشت. در صورتی که این 
اتفاق بیفتد باید دید محسن تنابنده و نویسندگان 
سریال، چه سناریویی برای حضور این شخصیت 
ــرده در قصه در نظر می گیرند. بنابر روایت  مُ
علیرضا خمسه، حضور »بابا پنجعلی« در قالب 
یک روح و در مقاطع سنی مختلف، ایده مورد 
عاقه زنده یاد خشایار الوند بوده، اکنون باید 
دید سازندگان »پایتخت ۷« سراغ این ایده بامزه 

خواهند رفت یا خیر.

بازگشت به »پایتخت« پس از ناکامی	 
پرحاشیه  فصل  تولید  از  پس  مقدم  سیروس 
»پایتخت ۶«، بار دیگر به نمایش خانگی آمد تا 
پس از مجموعه ناکام »خواب زده«، دومین سریال 
خود به نام »جزیره« را تولید کند. این مجموعه 
سال ۱۴۰۰ منتشر شد و کیفیت پایین آن مورد 
انتقاد قرار گرفت. کیفیت ضعیف سریال باعث 
شد »جزیره« ناگهان پس از قسمت ۱۴ متوقف 
شود و ادامه آن تولید نشود. به این ترتیب سیروس 
را در نمایش خانگی  مقدم دومــیــن شکست 
تجربه کرد. در این شرایط بازگشت سریال ساز 
محبوب تلویزیون با مهم ترین اثر کارنامه اش یعنی 
»پایتخت«، دوباره این شانس را به مقدم می دهد تا 

به روزهای خوب خود در تلویزیون بازگردد.

علت غیبت مهران احمدی	 
یک سال قبل، مهران احمدی در گفت وگو با 
فیلم نیوز از بازگشت به »پایتخت ۶« به شدت 
ابراز پشیمانی کرد و گفت که باید روی تصمیم 
خود برای پایان این شخصیت در فصل سوم 
ایستادگی می کرده، اما اصــرار زیاد محسن 
تنابنده باعث شده است که دوباره در »پایتخت 
۶« بازی کند. احمدی بازگشت به این فصل 
را یــک »پشیمانی بـــزرگ« نــه تنها در حرفه 
خود، بلکه در زندگی اش دانست. این بازیگر 
همچنین در پاسخ به سوالی دربــاره اینکه به 
عنوان مخاطب نظرش نسبت به ادامــه پیدا 
کردن »پایتخت«، مخالفت خود با این موضوع 
را اعام کرد و گفت »پایتخت« پس از درگذشت 
مهره موثری مانند خشایار الوند به پایان رسیده 
است. با این اوصاف، غیبت مهران احمدی در 
»پایتخت ۷« سوال برانگیز نیست. باید دید 
نویسندگان سریال این بار برای نبود شخصیت 
»بهبود« در سریال، چه ایده ای خواهند داشت و 

چه سرنوشتی برای او در نظر می گیرند.

حواشی دنباله دار »پایتخت 6«	 
»پایتخت ۶« از ابتدا تا انتها بارها با حاشیه و 
جنجال مواجه شد. پس از این که قسمت های 
اولیه سریال روی آنتن رفت بهرام افشاری، 
انتشار  با  تنابنده  محسن  و  مهران فر  احمد 
پستی در اینستاگرام نسبت به ممیزی سریال 
اعتراض کردند. اشارات بعضی سکانس های 
این فصل به فیلم های سینمایی قبل از انقاب، 
نیز حاشیه پرسروصدای سریال بود. کار به 
وقت  رئیس  علی عسگری  کــه  رسید  جایی 
صداوسیما خطاب به معاون خود برای پیگیری 
نفوذ »ستون پنجم فرهنگی دشمن« در حواشی 
قسمت آخر نامه ای نوشت. حاشیه های این 
فصل باعث شد که تلویزیون تا به حال بازپخش 
بنابراین  نکند،  آنتن  روانـــه  را  ششم  فصل 
هنوز  فصل  ایــن  حاشیه های  گفت  می توان 

برای تلویزیون حل نشده است.

بازگشت اهالی »پایتخت 7« با »بهتاش فریبا«
سیروس مقدم 5 سال پس از تولید »پایتخت 6« و تجربه ناکام خود در نمایش خانگی، به زودی فصل جدید این 

سریال محبوب را جلوی دوربین می برد

مائده کاشیان
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سیل را گنج شمارد دل ویرانه ما

برق را تنگ در آغوش کشد دانه ما

از دل و چشم بود شیشه و پیمانه ما

نه فلک موج حبابی است ز میخانه ما

دو جهان در نظر ما دو صف مژگان است

نور حل کرده بود باده میخانه ما

شکوه در مشرب ما سوخته جانان کفرست

شمع داغ است ز خاموشی پروانه ما

زیر شمشیر حوادث مژه بر هم نزنیم

بر رخ سیل گشاده است در خانه ما

مهره گل پی بازیچه اطفال خوش است

دل صد پاره بود سبحه صد دانه ما

روزگاری است که در دیر مغان می ریزد

آب بر دست سبو، گریه مستانه ما

نسبت سیل به این خانه و مهتاب یکی است

دشمن از دوست نداند دل دیوانه ما

عیش در کلبه ما بی سرو پایان فرش است

می رود رو به قفا سیل ز ویرانه ما

گردبادی شود و دامن صحرا گیرد

گر به دیوار فتد سایه دیوانه ما

تیره روزیم ولی شب همه شب می سوزد

شمع کافوری مهتاب به ویرانه ما

پرده گوش اگر بال سمندر گردد

تب کند از اثر گرمی افسانه ما

روی در دامن صحرای جنون آورده است

کعبه از حسن خداداد صنم خانه ما

نیست در عالم انصاف عزیزی صائب

آشنایی که شود معنی بیگانه ما

  محمد بهبودی نیا
calture@khorasannews.com

 سفر به ژاپن امروز و فرنگِ قدیم
نگاهی به 2 کتاب سفرنامه که یکی در دنیای امروز می گذرد و دیگری به دوران مظفرالدین شاه قاجار برمی گردد

ستاره منوچهری- در طــول تاریخ ادبیات، 
سفرنامه ها همیشه از آثــار خواندنی و جذاب 
بوده اند. سفرنامه ها نکات بکر و دست اولی از 
شهرها و کشورهای مختلف در اختیار خواننده 
می گذارند و خواننده هم بی  آن که رنج سفر را به 
جان بخرد، سفر می کند. سفرنامه نویسی در ایران 
روزگــار درازی را پشت سر گذاشته و در روزگار 
امروز هم نویسندگان متعددی سفرنامه هایشان 
را به چاپ می رسانند. امسال دو کتاب در قالب 
سفرنامه منتشر شد که در ادامه قصد داریم به 

معرفی آن ها بپردازیم.

»دو دستی« ژاپنیِ ضابطیان       
منصور ضابطیان را در دوره ای با »رادیو هفت« 
می شناختیم. او حالا بیشتر از برنامه سازی، 
سفر می کند و دیده ها و شنیده هایش از شهرها و 
کشورهای مختلف را به چاپ می رساند. ضابطیان 
که پیش از ایــن، سفرنامه های »بی زمستان«، 

»چای نعنا«، »سباستین«، »سه رنگ«، »مارک دو 
پلو«، »مارک و پلو«، »موآ« و »نوشابه زرد« را به چاپ 
رسانده  است، امسال روایت سفرش به کشور ژاپن 
را نوشته که »دو دستی« نام دارد. این سفرنامه 
را نشر مون منتشر کرده که در مدت کوتاهی به 
چاپ شانزدهم رسیده  است. سفرنامه »دو دستی« 
شامل تمامی شهرهای ژاپن نمی شود و مقاصد 
نویسنده در این کشور، شهرهای توکیو، یوکوهاما، 
کیوتو، اوساکا، کوبه، نارا و هیروشیما بوده و او 
شرحی از حضورش در این شهرها را به عنوان 
سفرنامه نویس نوشته است. براساس گفته های 
نویسنده، »دو دستی« نتیجه مشاهدات شخصی 
ضابطیان و شنیدن روایت ژاپنی ها و خارجی هایی  
است که در روزهای اقامت او در ژاپن ملاقات کرده 
است. ضابطیان درباره کتاب گفته که نوشته های 
او هیچ مبنای آماری و تحقیقاتی ندارد و نمی تواند 

مورد استناد علمی قرار بگیرد.

بریده ای از کتاب »دو دستی«       
»عروس و داماد و همراهان وارد معبد می شوند 
و مقابل محراب کفش هایشان را درمی آورند. 
عروس کفش های لــژدار بلندی دارد که قدش 
را بلندتر از آن چه هست نشان می دهد و داماد 
هــم، یک جفت صندل سفیدرنگ به پا کرده 
اســت. حالا که کفش هایشان را درمــی آورنــد، 
جــوراب هــای سفیدشان بیش ازپیش به چشم 
مــی آیــد. اکنون مهمان ها دو بخش شده اند. 
خانواده درجه  اول عروس کنار او روی محراب 
می نشینند و روبه رویشان داماد و خانواده اش قرار 
می گیرند. اعضای درجه  دو و دوستان و جوان ترها 
هم روی نیمکت هایی که پایین محراب چیده شده 

نشسته اند. برای این که غریبه ای وارد نشود، در هر 
ورودی معبد نوار قرمزی گذاشته اند که یعنی ورود 
ممنوع. به یکی از خانم های برگزارکننده می گویم 
که دوست دارم بروم داخل و روی نیمکت بنشینم 
و قول می دهم که هیچ مزاحمتی ایجاد نکنم، اما 
او می گوید که مهمان ها برنامه ریزی شده اند و 
جا برای کس دیگری نیست. اما من می بینم که 
جا هست؛ درعین حال به او حق می دهم. تفکر و 
عادت ژاپنی برای اتفاقی که در لحظه می افتد، 
هیچ راه حلی ندارد. همه چیز باید برنامه ریزی 

شود«.

سوغاتی از سفر مظفرالدین شاه به فرنگ       
نشر اطــراف، یکی از ناشران فعال در انتشار 
سفرنامه های قدیمی و تاریخی است و پیش 
از این، سفرنامه خواندنی »چادر کردیم رفتیم 

تماشا« را که روایت سفر زنی از خاندان قاجار 
به عتبات عالیات است، منتشر کرده  بود. این 
ناشر امسال هم سفرنامه تاریخی »حظ کردیم 
و افسوس خوردیم« را به چاپ رسانده  است. 
این کتاب سفرنامه ای است مربوط به دوران 
سلطنت مظفرالدین  شاه قاجار از دو جوان به 
نام های میرزا حسن  خان مستوفی الممالک 
همراه  که  معیرالممالک  خــان  دوستعلی  و 
پادشاه به فرنگ رفته اند. این دو جوان دنیای 
تازه کشف شده خود را در دو سوی دفترچه ای 
چرمی به رنگ مشکی نوشتند. این دفترچه در 
اسناد به جامانده از خاندان معیرالممالک پیدا 
شده است و پدرام خسرونژاد و فاطمه معزی 
این اسناد را گردآوری و منتشر کرده اند. کتاب 
»حظ کردیم و افسوس خوردیم« به چاپ دوم 

رسیده  است.

ادبی

هنری

چند روز پیش بود که با چند نفر از نوجوانان 
دهــه هشتاد و دهــه نــودی به صــورت اتفاقی 
درباره قصه گویی و قصه هم کلام شدیم. فضای 
گفت و گوی جدی بیشتر از یکی دو دقیقه طول 
نکشید و در جواب این که قصه های رادیویی و 
تلویزیونی را دنبال می کنید پاسخ منفی دادند 
و در نهایت نامی از قصه گوهای برجسته این 
روزها را در خاطر نداشتند. هر چند نمی توان 
ــاره قوت و ضعف هنر  بــرای نتیجه گیری درب
قصه گویی به جامعه آمــاری کوچک استناد 
کرد اما این موضوع در دهه شصت و هفتاد 
متفاوت تر بــود. هرچند ورود فناوری جدید 
را مــی تــوان یکی از عوامل اصلی کم شدن 
مخاطبان رادیو و تلویزیون بدانیم اما با کنار 
بازهم شاهد ضعف  این معضلات  گذاشتن 
هنر قصه گویی در این روزگــار هستیم. دهه 
شصت و هفتاد را می توان عصر طلایی رادیو و 
تلویزیون ایران  دانست، آن روزهای پرخاطره 
قصه گویی های جذاب ذهن و دل مخاطبان 
را به سمت خــود جلب مــی کــرد. بهرام شاه 
محمدلو یا همان آقای حکایتی در برنامه های 
مختلف از جمله زیر گنبد کبود با صدا و لحن 
خاصش در قصه گویی، بچه ها را پای تلویزیون 
می کشاند، عمو راستگو که روحانی خنده رویی 
بود هم قصه های مختلفی را با نقاشی های 
جذابی که روی یک تخته کوچک می کشید 
به مخاطبانش که کودکان و نوجوانان بودند، 
هدیه مــی داد، ظهرهای کشدار و داغ جمعه 
را هم محمدرضا سرشار با صدای ماندگارش 
بــرای همه کودکان و نوجوانان دهه شصت 
و هفتاد، دوست داشتنی تر می کرد وگیتی 
خامنه مجری محبوب تلویزیون برای کودکان 
و نوجوانان خاطره می ساخت و شب ها مریم 
نشیبا بود که با اجــرای شب بخیر کوچولو از 
طریق امواج رادیو برای بچه ها قصه می گفت. 
ــرای صمیمی او به شکلی بــود که بیشتر  اج
بچه هایی که به صدایش گوش می دادند این 
احساس را داشتند که مادری مهربان بالای 
سرشان نشسته و با صدای دوست داشتنی اش 

برای آن ها قصه می گوید.
همه این برنامه ها علاوه بر سرگرم کردن 

مخاطبان به انتقال ارزش ها، آگاهی و 
فرهنگ کمک می کردند اما با گذشت 
زمان و ظهور رسانه های دیجیتال، این 
هنر داستانی کهن، کم رنگ شد و جای 
خود را به فرمت های جدید و کوتاه مدت 

داد. هر چند امروز همچنان مسئولان 

صداوسیما سعی دارند با تولید برنامه های قصه 
محور مخاطبانی را جذب کنند اما در این میان 
ضعف های مختلفی وجود دارد که باعث می شود 
این برنامه ها از استقبال آن چنانی برخوردار 
نبوده و به عبارتی روشن با شکست مواجه شود. 
احیای هنر قصه گویی های جذاب در رادیو و 
تلویزیون مستلزم بازگشت به اصول بنیادین 
داستان پردازی، پرورش نسل جدید نویسندگان 
و توجه به ارزش هــای فرهنگی اســت. تنها از 
این طریق می توان به بازسازی ارتباط عمیق با 
مخاطبان و انتقال پیام ها و ارزش های ماندگار 
پرداخت. در غیر این صورت، این هنر داستانی 
کهن در لایه های تاریک فراموشی خواهد رفت.

برای بررسی دلایل افول دوران قصه 
گویی های جذاب در صداوسیما 

شناسی  آســیــب  همچنین  و 
وضعیت کنونی ایــن هنر در 
کشور با محمدرضا سرشار، 
ــی و  ــ نــویــســنــده، منتقد ادب

راوی شناخته شده قصه های 
شنیدنی کشورمان به گفت وگو 

پرداخته ایم که در ادامه گوشه ای از آن 
را می خوانید.

چرا امروز دیگر در رادیو و تلویزیون مانند        
دهه 60 و 70 خبری از برنامه های قصه محور 

نیست؟
ــوال بــایــد مقدمه ای  ــرای پــاســخ بــه ایــن سـ بـ
نسبتاً طــولانــی را بــیــان کــنــم. قصه جــذاب 
همیشه مخاطب را با خود همراه کــرده، چه 
ــی، چــه ســریــال و چه  ــوی در برنامه های رادی
ــو و  ــره ما با یکدیگر. رادی گفت وگوهای روزم
که  مجریانی  کمبود  بــا  ــواره  ــم ه تلویزیون 
قــادر به خوانش درســت شعر و قصه باشند، 
روبه رو بوده اند. قبل از انقلاب، در رادیو افرادی 
فعالیت داشتند که شعرخوانی اصولی و درست 
را بلد بودند به عنوان مثال یکی از آن ها در برنامه 

»گل ها« به اجرای برنامه می پرداخت.
خوانش درست شعر و قصه کار بسیار سختی 
اســت تا جایی که حتی بعضی از شاعران، 
شعر قدما را خوب نمی خوانند. در برنامه های 

رادیویی، ما زمانی شاهد موفقیت یک برنامه با 
محوریت قصه گویی هستیم که مجری علاوه بر 
صدای خوب، قادر به صحیح خوانی شعر و قصه 
باشد که این صحیح خوانی خودش مقوله ای 

طولانی است.

دست به قلم بودن قصه گوها تا چه حد می تواند        
در موفقیت این قبیل برنامه ها مؤثر باشد؟

اتفاقاً یکی از نکات دیگری که رمز موفقیت 
نکته  همین  شــده  ما  قصه گوهای  از  بعضی 
است. آن ها خودشان دست به قلم هستند و 
علاوه بر آشنایی با اصول قصه گویی و فنون 
داستان نویسی، خودشان هم نویسنده های 
خوبی هستند. تــفــاوت میان اجــرای 
داستان توسط یک داستان نویس 
و یک فــرد معمولی بسیار زیاد 
است. در حال حاضر در صدا و 
سیمای ما به ندرت مجری هایی 
ــدای خوبی  ــم صـ ــه ه ــم ک ــ داری
داشته باشند و هم بتوانند داستان 
را خوب اجــرا کنند. این مجری ها 
هنوز روح ادبیات را نمی شناسند و از جنس 
ادبیات نیستند. به همین دلیل نمی توانند با 
متن رابطه برقرار کنند. وقتی قصه گو نتواند 
با متن، رابطه ای صمیمی برقرار کند، او و متن 
مانند دو غریبه روبه روی هم قرار می گیرند و 
قصه گو فقط کلمات را به زبان می آورد و قادر 
ما  نیست.  کلمات  عاطفه  و  حس  انتقال  به 
باید به این نکته مهم توجه کنیم که هر کلمه 
حقی دارد، هر کلمه بار عاطفی و انرژی خاص 
خودش را دارد. کلمات دارای سایه روشن ها 
و هاله هایی در اطـــراف خــودشــان هستند. 
گاهی یک کلمه در جملات مختلف حالت های 
متفاوتی به خودش می گیرد و با توجه به تمام 
مــواردی که به آن هــا اشــاره شد، باید کلمه را 

بشناسیم و متفاوت اجرا کنیم.

پس در متن یک داستان ما باید در اصل        
تک تک کلمات را اجرا کنیم؟

بله دقیقاً. در متن یک داســتــان ما باید در 
اصل تک تک کلمات را اجرا کنیم، نه جمله 
به جمله و سطر به سطر آن 
را. من زمانی که »قصه 
دیگر  یا  و  جمعه«  ظهر 
قصه محور  برنامه های 
ــو یا تلویزیونی را  رادی
ــردم،  ــی ک ــرا م اجـ
برنامه  از  قــبــل 
بـــرای تک تک 
کـــلـــمـــات، 
ین  قیق تر د
نوع اجرای 
کلمه را در 

جمله پیدا می کردم. البته در این میان تعدادی 
از کلمات هم باید خیلی معمولی و به سادگی 
در قالب یک جمله بیان می شد. در هنرهای 
دیگر مانند دوبله نیز باید به همین شکل عمل 
کنیم اما در این فضا هم ما با آسیب هایی ازجمله 
ــه رو  ــودن دوبــلــور با روح کلمات روب غریبه ب
هستیم. برای تولید یک اثر شنیدنی در قالب 
قصه گویی، دوبله و حتی خوانندگی، هنرمندی 
قادر  باید  می کند  فعالیت  عرصه  آن  در  که 
به برقراری ارتباط با کلمات باشد و به تعبیر 
داستان گوها، هنرمند این حوزه باید متن را 
از آن خود کند و بعد از این مرحله است که 

می تواند آن متن را درست و اصولی اجرا کند.

هم اکنون نبود قصه گوی خوب باعث دوری        
برنامه های رادیویی و تلویزیونی قصه محور شده 

یا عوامل دیگری در این زمینه دخیل است؟
قصه گوی خوب هست ولی تعداد آن ها بسیار 
کم اســت. ما نیاز به پــرورش اصولی قصه گو 
داریم. اگرچه نزدیک به 20 سال، جشنواره 
قصه گویی توسط کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان برگزار می شود و به تازگی نهاد 
برگزار  را  جــشــنــواره ای  چنین  کتابخانه ها 
کرده، اما کشف این استعدادها باید به صورت 

هدفمندتری دنبال شود.

علاقه مندان به این حوزه چگونه می توانند        
به یک قصه گوی موفق تبدیل شوند؟

هنر، یک مهارت است. قصه گویی هم از این 
مهیا  با  مهارتی  هر  نیست.  مستثنا  موضوع 
کردن زمینه های آن قابل آموختن است. امکان 
ندارد فردی در یک رشته هنری تلاش کند و در 
آن رشته که به آن علاقه مند است موفق نشود. 
البته در این میان باید به نکته ای مهم اشاره کنم 
و آن هم این است که برای آموختن هر هنر باید 
علوم مربوط به آن را با دقت فراگرفت. تمرین، 
تمرین، تمرین، راز موفقیت هر هنر است. این 
ــه دار  تمرین و پشتکار در هر هنری باید ادام
و هر روزه باشد. یک خواننده حرفه ای اگر 
هر روز تمرین نداشته باشد، بی تردید موفق 
نمی شود. قصه گو هم همزمان با یادگیری 

فنون قصه گویی باید هر روز تمرین کند.

و سخن پایانی       
سخن پایانی بنده با مسئولان است و آن هم 
این است که ما آموزش را نباید تعطیل کنیم. 
در هنرهایی مانند قصه گویی نیاز به ابــزار و 
موسیقی  و  سینما  مثل  چنانی  آن  امکانات 
نیست، پس هر جایی می تواند پایگاهی برای 
ــوزش این گونه هنرها باشد. باید به این  آم
موضوع اهتمام زیادی داشته باشیم تا این هنر 
دوست داشتنی روز به روز شاهد شکوفایی 

بیشتری باشد.

 نوجوانان شاعر 
در مسیر قله ادبیات

ضیافت شاعرانه ای نوجوانان منتخب و عضو 
پـــرورش فکری  باشگاه استعدادیابی کــانــون 
کودکان و نوجوانان)قاف( و شاعران سرشناس 

کشور برگزار شد.
علیرضا قزوه شاعر در این نشست گفت: در ۱۸ 
سالگی خیلی از بزرگان عرصه شعر و شاعری 
رکورد زده اند. به جاست که شما بدانید در کجا 
ایستاده اید و باید به کجا بروید. ۱۸ سالگی برای 
خیلی از بزرگان امروز عرصه شعر و ادب جایگاه 
ــت. فخرالدین عــراقــی، احمد  ــوده اس مهمی ب
عزیزی، نظامی و خیلی دیگر از بزرگان؛ بزرگی 
خود را از ۱۸ سالگی شروع کرده اند، بنابراین 
۱۸ سالگی سن کمی نیست و باید در این سن 
کاملًا جدی باشید و بدانید که پیش از شما لیل و 

نهارهایی بوده اند.
این شاعر تصریح کرد: ایران سرزمینی است که 
همیشه شاعران بزرگی را در دل خود پرورش 
داده است. از اشکال های ما این است که به شما 
یاد داده ایم که دکلمه بگویید. باید از کلاسیک ها 
شروع کنیم و بدانیم در کجا ایستاده اید و بناست 
به کجا بروید. این جا درست مثل مسابقه ای است 
که همه می دانند و آنانی به خط پایان خواهند 
رسید که جدیت بیشتری داشته باشند و همه 
زندگی خود را بدوند، بنابراین اگر می خواهید 

بمانید باید همه زندگی خود را بدوید.
محمود اکرامی فر از دیگر شاعران شناخته شده 
کشور نیز با تاکید بر این که من کتاب قاف را 
خوانده ام، تصریح کرد: در این کتاب راهبردها، 
اهــداف و برنامه ها به درستی مشخص شده اند 
و رسیدن از شرایط موجود به شرایط مطلوب 
ــذاری و بــرنــامــه ریــزی شــده و  ــدف گ به خوبی ه
ابزارهای مناسبی برای رسیدن به این مهم در 

نظر گرفته شده است.
در پایان از ۱2 نوجوان منتخب شاعر باشگاه قاف 
کانون با اعطای لوح، قدردانی و یک دیوان پروین 
اعتصامی نیز از سوی محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به این نوجوانان 

اهدا شد.

انتشار ترجمه ای از نعلبندیان 
پس از 52 سال

نمایشنامه »طلبکارها« 
ــت  ــ ــوس ــ ــه آگ ــ ــت ــ ــوش ــ ن
استریندبرگ با ترجمه 
بعد  نعلبندیان  عباس 
از 52 سال منتشر شد.

ــزارش ایــســنــا،  ــ ــ ــه گ بـ
ایـــن نــمــایــشــنــامــه در 
۹۶ صفحه و با قیمت 
ــزار تــومــان در  ۱20 ه

انتشارات نریمان راهی بازار کتاب شده است.
این کتاب دومین ترجمه منتشرشده از عباس 
نعلبندیان توسط نشر نریمان در سال اخیر است.

نگاهی به میراث شعری شاملو 
در یک نشست

به  »نگاهی  نشست 
میراث شعری احمد 
مناسبت  به  شاملو« 
نــودونــهــمــیــن ســال 
ــر  ــاع ــن ش ــ ــد ایـ ــولـ تـ
ــود.  ــی ش ــزار م ــرگـ بـ
ــزارش ایسنا،  ــ ــه گ ب
بــیــســت و ســومــیــن 
نــشــســت کـــارگـــروه 

ادبیات انجمن ایران شناسی به  موضوع یاد شده 
اختصاص دارد که روز چهارشنبه، ۱0 مرداد از 
ساعت ۱۷ در سالن حافظ خانه  اندیشمندان علوم 
انسانی برگزار خواهد شد. پروین سلاجقه، محمود 
معتقدی، کامیار عابدی، علیرضا بهنام، محمدرضا 
رهبریان و محمود جعفری دهقی سخنرانان این 
نشست هستند. احمد شاملو بیست ویکم آذرماه 
۱۳0۴ در تهران به دنیا آمد. کتاب های »آهن ها و 
احساس«، »قطعنامه«، »آهنگ های فراموش شده«، 
»هوای تازه«، »باغ آینه«، »لحظه ها و همیشه«، »آیدا 
در آینه«، »آیدا، درخت، خنجر و خاطره«، »ققنوس 
در بــاران«، »مرثیه های خاک«، »شکفتن در مه«، 
»ابراهیم در آتش«، »دشنه در دیس«، »ترانه های 
کوچک غربت«، »مدایح بی صله« و »در آستانه« 
از جمله  آثار این شاعر هستند که بنیان گذار شعر 
سپید در ادبیات فارسی است. او دوم مردادماه 
۱۳۷۹ درگذشت و پیکرش در امام زاده طاهر کرج 

به خاک سپرده شد.

یادشان بخیر! قصه گوهای دوست داشتنی
 گفت و گوی خراسان با محمدرضا سرشار، نویسنده ،منتقد ادبی و قصه گوی خاطره ساز»قصه ظهر جمعه«

 درباره دلایل افول عصر طلایی قصه گویی در صداو سیما

معرفی کتاب

ناگهان شعر

شبیه خوانی؛ الگویی برای 
پرفورمنس های معاصر

نشست پژوهشیِ »شبیه خوانی، الگویی برای 
در  مــرداد   ۶ شنبه  معاصر«،  پرفورمنس های 

تماشاخانه  ایرانشهر برگزار می شود.
به گزارش ایران تئاتر، نشست پژوهشی »شبیه  
خوانی، الگویی برای پرفورمنس های معاصر«، 
علی  حضور  با  ایرانشهر و  تماشاخانه   توسط 
شمس، یاسمن خواجه ای، حسین  جمالی ، ندا 
شاهرخی و نسیم ادبی، روز شنبه ۶ مرداد ساعت 
۱۸:۳0 در سالن استاد ناظرزاده  کرمانی برگزار 

می شود.
گفتنی است تماشاخانه  ایرانشهر در نظر دارد 
در راستای پرداختن به هنر تعزیه  یا شبیه  خوانی 
که  ایــرانــی  نمایش  ــوع  ن اصیل ترین  به عنوان 
قرن هاست با فرهنگ عامه  مــردم ایــران پیوند  
خورده است در این نشست چند تجربه  نمایشی 
معاصر را که از »تعزیه  ایرانی« الگو  گرفته اند، مورد 
بررسی قرار دهد.علاقه مندان می توانند  جهت 
تهیه  رایگان  بلیت های این رویداد به سایت تیوال 

مراجعه کنند.
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در امتداد روشنایی

تلخ و شیرین مهریه !
همسرم ادعا می کند اکنون که همه مهریه ام را به طور کامل پرداخت 
کرده است، دیگر هیچ حقی در زندگی او ندارم و باید منزلش را ترک 

کنم و اضافه دریافتی مهریه ام را نیز بازگردانم!
زن کهن سال با بیان این که شوهرم مدعی است با اتمام مهریه به یکدیگر 
نامحرم شده ایم، درباره سرگذشت خود به مشاور و مددکار اجتماعی 
کلانتری طبرسی شمالی مشهد گفت:15ساله بودم که با پسرعمویم 
ازدواج کردم و صاحب 7 فرزند شدم.»حیدر« مرد زحمتکشی بود و 
تعمیرگاه برق خودرو داشت. با آن که هر دو بی سواد بودیم اما زندگی 
عاشقانه ای داشتیم و او همواره تلاش می کرد تا شرایط مناسبی را برای 
آسایش و آرامش ما فراهم کند؛ اما اجل مهلت نداد و او در میان سالی 
به خاطر ابتلا به سرطان از دنیا رفــت. در این وضعیت من که همه 
پس اندازهایمان را برای بیماری شوهرم هزینه کرده بودم با کمک 
خانواده ام یک فروشگاه لوازم خیاطی به راه انداختم و از این طریق 
فرزندانم را سر وسامان دادم و در نهایت نیز برای آن که خوشبختی 
فرزندانم را ببینم و آن ها کمبودی در زندگی نداشته باشند، همه لوازم 
و تجهیزات مغازه را هم فروختم تا آن ها را با سربلندی  به خانه بخت 
بفرستم. آن زمان 45 سال از عمرم گذشته بود که خودم آواره شدم. 
با آن که فرزندانم احترام مرا داشتند و با من مهربانی می کردند ولی 
خودم نمی خواستم سربار آن ها باشم به همین خاطر به پیشنهاد یکی 
از همسایگانم با مردی ازدواج کردم که به تازگی همسرش را از دست 
داده بود و به تنهایی زندگی می کرد.»محمود« بازنشسته بود و اوضاع 
مالی خوبی داشت. اگرچه ابتدا فرزندانم مخالف بودند ولی بالاخره 
رضایت آن ها را جلب کردم و به زندگی مشترک با »محمود«ادامه دادم. 
هنوز یک ماه بیشتر از این ماجرا نگذشته بود که »محمود«با اصرار از 
من خواست از او شکایت کنم و مهریه ام را به اجرا بگذارم! با نگرانی از 
او پرسیدم از من خطایی سر زده است؟ که او پاسخ داد :نه! اتفاقا خیلی 
تو را دوست دارم و به همین خاطر هم می خواهم مهریه ات را بپردازم 
تا دین تو بر گردنم نماند! خلاصه »حاج محمود« هرماه مبلغی را به 
عنوان مهریه به من پرداخت می کرد و حتی سند قطعه ای زمین را هم 
به نام من ثبت کرد. من هم با پول مهریه خودرویی گران قیمت خریدم و 
زیورآلات زیادی برسر و گردنم آویختم. روزهای شیرینی را با این شرایط 
سپری می کردم تا این که اوایل امسال شوهرم مدعی شد اکنون که همه 
مهریه ام را دریافت کرده ام، دیگر حق ندارم در منزل او زندگی کنم چرا 
که با پرداخت مهریه دیگر ما با هم نامحرم هستیم! و حتی من مبلغی را 
که اضافه دریافت کرده ام نیز باید به او بازگردانم. با این جملات خیلی 
ناراحت شدم و تلخی این پول ها را با همه وجودم احساس کردم.»حاج 
محمود« باآن که مدعی بود مرا خیلی دوست دارد ولی اکنون اجازه 
نمی دهد به خانه ام بازگردم. این بود که به کلانتری آمدم تا تکلیف 

خودم را در این سن کهن سالی مشخص کنم!
گزارش اختصاصی روزنامه خراسان حاکی است: با این ادعای عجیب 
مشخص شد که شوهر این زن از برخی موضوعات شرعی و قانونی 
اطلاعی ندارد به همین خاطر هم وی بعد از برگزاری جلسه مشاوره و با 
راهنمایی و کمک رئیس عقیدتی سیاسی کلانتری متوجه اشتباه خود 

شد و به همراه همسرش به خانه بازگشت.
 ماجرای واقعی با همکاری پلیس پیشگیری خراسان رضوی 

حوادث

 باند گوشی قاپ های خشن متلاشی شد

سید خلیل سجادپور-دزد سابقه داری که با همدستی 
دیگر اعضای باند، در مناطق مختلف شهر مشهد گوشی قاپی 
می کرد، در حالی با هوشیاری یکی از مالباختگان و تلاش 
نیروهای کلانتری شفای مشهد به دام افتاد که با چاقوکشی به 

روی پلیس،درون سرویس بهداشتی مخفی شده بود. 

 سجادپور –  دزد جوان معروف به »مارمولک« که از ارتفاع 
7 متری دیوارها بالا می رفت و کابل و سیم های برق اماکن 
ــاده کــلات مشهد به سرقت  خصوصی و دولتی را در ج
ــرد، در حالی با تــلاش مــامــوران پاسگاه انتظامی  می ب
هلالی دستگیر شد که تاکنون به 26 فقره سرقت اعتراف 
ــرده اســت.بــه گــزارش اختصاصی روزنــامــه خراسان،  ک
درپی سرقت های سریالی کابل و سیم های برق در جاده 
تبادکان،تحقیقات ماموران پاسگاه انتظامی هلالی وارد 
مرحله جدیدی شد چرا که بررسی های ماموران نشان 
می داد سرقت های مذکور بدون استفاده از تجهیزاتی 
مانند بالابر امکان پذیر نیست. به همین دلیل بررسی های 
نامحسوس در اطراف مراکز دولتی و خصوصی آغاز شد 
تا این که ماموران در روستای »کنه بیست« متوجه شدند 

جوانی از پنجره وارد یک سالن ورزشی شد. آن ها بلافاصله 
با نگهبان سوله تماس گرفتند و هنگامی در سالن را گشودند 
که دزد معروف به »مارمولک« به سقف سالن چسبیده و 
مشغول برش کابل های برق بود. با دستگیری این دزد 
جوان ، بازجویی از وی آغاز و مشخص شد که او از دیوارهای 
صاف و آجری به راحتی بالا می رود و به همین دلیل هم به 
»مارمولک« معروف شده است. این سارق 26ساله تاکنون 
به 26فقره سرقت از اماکن خصوصی و دولتی اعتراف کرده 
و مدعی است که سیم و کابل های سرقتی را به 2 خریدار 
ضایعات فروخته است. وی همچنین گفت:کابل های سالن 
ورزشی را نیز در 6 مرحله سرقت کرده که بالغ بر 5 میلیارد 
ــزارش اختصاصی روزنامه خراسان  ریــال ارزش دارد.گـ

حاکی است:بررسی های بیشتر در این باره ادامه دارد. 

به گــزارش اختصاصی روزنامه خراسان،مردی 
سراسیمه به نیروهای گشت انتظامی مراجعه کرد 
و مشخصات سارق موتورسواری را در اختیار آنان 
گذاشت که به همراه همدستش گوشی آیفون وی 
را در بولوار ابوطالب سرقت کرده بودند.مالباخته 
که به طور پنهانی سارقان را تعقیب کرده بود، در 
ادامه افــزود:آن ها از مسیر بزرگراه صد متری به 
بولوار بهمن در منطقه خواجه ربیع رفتند. با اعلام 
این گــزارش به پلیس، بلافاصله گروه ویژه ای از 
افسران دایــره تجسس با راهنمایی و دستورات 
سرگرد احسان سبکبار)رئیس کلانتری شفا(وارد 
عمل شدند و پس از هماهنگی های قضایی عملیات 
شناسایی مخفیگاه سارقان را آغاز کردند. طولی 
نکشید که نیروهای انتظامی از طریق مشخصات 
یــک ســری تحقیقات  انــجــام  بــا  و  موتورسیکلت 
میدانی،مخفیگاه دزدان را به محاصره درآوردند 
اما زمانی که وارد منزل مذکور شدند، ناگهان 
سارق جوان با چاقوکشی به روی ماموران از در 
دیگر مخفیگاه به داخل حیاط متواری شد و درون 
سرویس بهداشتی پناه گرفت. گزارش اختصاصی 

ــان حــاکــی اســت:دقــایــقــی بعد  ــراس ــه خ ــام روزن
عوامل انتظامی،گوشی قاپ خشن را از سرویس 
بهداشتی بیرون کشیدند و به مقر انتظامی انتقال 
ــد. این جــوان 30ساله که »حسین-الف«  دادن
نــام دارد، در بازجویی ها همدست دیگر خود 
و مالخر گوشی های سرقتی را به پلیس لو داد 
وگفت:من سابقه کیفری دارم و در ســال401 
نیز به جرم گوشی قاپی دستگیر شدم اما دوباره 
به گوشی قاپی ادامه دادم و تاکنون 12 گوشی 
را از شهروندان سرقت کرده ام.این دزد حرفه ای 
با بیان این که آخرین گوشی سرقتی رابه مبلغ 
2میلیون تومان به مالخری در آرامگاه خواجه 
ربیع فروختیم، درباره شگرد سرقت ها نیز گفت: 
من و سجاد سوار بر موتورسیکلت طعمه های خود 
را در مناطق مختلف شهر شناسایی می کردیم و 
سپس به طور ناگهانی گوشی را می قاپیدیم . وی 

ادامه داد: گوشی آیفون را هنگامی که راننده درون 
خــودرواش نشسته بود از دست وی چنگ زدیم و 
در خلاف جهت حرکت خودروها فرارکردیم.بنابر 
گــزارش روزنامه خراسان ،درحالی که زن جوان 

دیگری با فیلم و تصاویری از سرقت خشن به کلانتری 
مراجعه کرده بود،تحقیقات ماموران انتظامی با تاکید 
انتظامی  فرمانده  نگهبان)جانشین  احمد  ــردار  س
خراسان رضوی( برای دستگیری دیگر اعضای این باند 

خشن گوشی قاپی آغاز شد.  

عکس ها اختصاصی خراسان

عکس ها اختصاصی خراسان

صفحه آرایی
layout@khorasannews.com ۰ ۵ ۱ ۳ ۷۰ ۰ ۹ ۳ ۹ ۰

واحد صفحه آرایی روزنامه خراسان سفارش می پذیرد

تصویر سرکرده باند گوشی قاپ ها

مارمولک چسبیده به سقف در حال برش کابل



۹اجتماعی

اپیدمی گرمای مرگبار
 بخش هایی از جهان که ایران هم در این جغرافیاست، گرم ترین روزها تا حد »داغ ترین روز تاریخ« را در حال تجربه اند.

  امروز و فردا در بخش هایی از کشور، دما به بیش از 50 درجه می رسد. مطالعات جدید موسسه بین المللی
 »ماکس پلانک« آلمان می گوید، رشد دما در این  نطقه آسیا دو برابر میانگین جهانی است
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گزیده 

برگزاری دوازدهمین 
آزمون استخدامی دولت، 

جمعه آینده
ــذب ســازمــان  مــعــاون اســتــعــدادیــابــی و ج
اداری و استخدامی کشور گفت: در ادامه 
ــذب و اســتــخــدام سالانه،  فرایندهای ج
دوازدهمین آزمون کتبی استخدام فراگیر 
ــرای جــذب ۶۰۳۴ نفر در ۱۵ دستگاه  ب
اجرایی روز جمعه هفته آینده، ۱۲ مردادماه 

برگزار می شود.
علی خوش اقبال، اظهار کرد: ۲۱ دستگاه 
اجرایی از اواخر سال ۱۴۰۱ و ابتدای سال 
۱۴۰۲ با توجه به میزان بازنشستگی ها و 
خروج از خدمت کارکنان خود، درخواست 
صدور مجوز استخدام خود را به سازمان 
بودند  داده  کشور  استخدامی  و  اداری 
که در نهایت با درخــواســت ۱7 دستگاه 
موافقت شد که از این تعداد  فقط ۱۵ مورد 
از دستگاه های اجرایی در آزمون پیش رو 
حضور خواهند داشت. معاون استعدادیابی 
و جذب سازمان اداری و استخدامی کشور 
افزود: درخواست های ۲۱ دستگاه اجرایی 
برای جذب نیروی جدید، در مجموع نزدیک 
به ۱9 هزار نفر بود که پس از بررسی های 
صورت گرفته از ابتدای اردیبهشت ۱۴۰۲ 
تا اسفند ۱۴۰۲، به تدریج در مجموع با 
جذب 8۴۴9 نفر در ۱7 دستگاه اجرایی 
شده  شناسایی  شغل-محل های  بــرای 
موافقت و مجوز مربوط صــادر شده است 
که در آزمون روز جمعه ۱۵ دستگاه برای 
جــذب ۶۰۳۴ نفر حضور دارنـــد. وی در 
خصوص موافقت نداشتن سازمان اداری و 
استخدامی کشور با جذب کامل اعلام نیاز 
دستگاه ها، یعنی ۱9 هــزار نیروی جدید 
اعلام  گفت:  متقاضی،  دستگاه های  در 
نیاز دستگاه مبنای صــدور مجوز نیست، 
ــدور مجوز،  ــرای ص بلکه مبنای عمل ما ب
مأموریت های بر زمین مانده دستگاه ها، 
تضمین استمرار خدمت رسانی به مردم و 
ارتقای کیفیت آن است. لذا سازمان پس از 
بررسی نیاز واقعی دستگاه و تعیین شغل-
محل ها بر مبنای ضوابط و شرایط، پس از 
دریافت تاییدیه تامین اعتبار از سازمان 
برنامه و بودجه کشور، مجوز صادر می کند 
و از این جهت است که با تمام درخواست 

دستگاه ها موافقت نمی شود.

پیش فروش بلیت اتوبوس 
اربعین از امروز

در حالی قرار است پیش فروش بلیت اتوبوس 
در ایام اربعین از امروز ۶ مرداد آغاز شود که 
مدیرکل سازمان راهداری گفت: از میزان 
افزایش قیمت ها بی اطلاع هستم. داریوش 
باقرجوان با بیان این که از میزان افزایش 
قیمت بلیت اتوبوس در ایام اربعین امسال 
اطلاعی نداریم، به تسنیم گفت: از سال 
گذشته برنامه ها برای ارتقای زیرساخت های 
سفرهای جاده ای اربعین آغاز شده و تا اول 
صفر یعنی ۱۱ مردادماه به پایان می رسد. 
وی با بیان این که از امــروز شنبه ۶ مرداد 
پیش فروش بلیت اتوبوس برای ۳ پایانه مرزی 
باشماق،  خسروی و تمرچین آغاز می شود، 
افزود: با برنامه ریزی صورت گرفته تلاش 
کردیم با مدیریت سفر،  فشارها بر مرز مهران 
را کاهش دهیم . بر این اساس سال قبل در 
سفرهای رفت اربعین، ۴8 درصد از زائران 
از مرز مهران استفاده کردند. این در حالی 
بود که در زمان بازگشت تعداد زائرانی که از 
مرز مهران عبور کردند به ۶8 درصد افزایش 
یافت. وی با بیان این که یعنی ۲۰ درصد 
بار سایر مرزهای کشور به مرز مهران اضافه 
شد، تصریح کرد:  چنان چه در پایانه  خودرو 
به تعداد کافی باشد و زمان سوار شدن را ۵ 
دقیقه در نظر بگیریم، باز هم فشار مضاعفی 
به مرز مهران به عنوان پرتقاضاترین مرز برای 
عبور زائران وارد می شود. برای تردد زائران 
اربعین از روز دهم اربعین مرز تمرچین در 
آذربایجان غربی، باشماق در کردستان و 
خسروی در کرمانشاه زیر بار خواهد رفت. 
تا در  به گونه ای پیش  می بریم  را  شرایط 
ایام اربعین فهرست انتظار داشته باشیم. 
زمانی که ظرفیت حمل ونقل تکمیل شود، 
 از سرویس های فوق العاده برای تردد زائران 
ــرد.وی با بیان این که  استفاده خواهیم ک
ناوگان عمومی در اختیار صنایع، معادن و 
... حدود ۵۰۰۰ دستگاه است، اضافه کرد: 
اگر بتوانیم از این تعداد ۲۰۰۰ دستگاه را 
به ناوگان اتوبوس اضافه کنیم، می توانیم 
امیدوار باشیم خدمات رسانی مناسبی در 
سفر حدود 9۰۰ کیلومتری اربعین تا مرزها 

را به زائران ارائه خواهیم کرد.

خبر

صادق غفوریان-مرداد با »گرم ترین روز تاریخ« 
شروع شد و هفته اول این ماه با شکسته شدن 
رکوردهای دمایی در سرتاسر جهان، شرایط 
متفاوتی را  برای همه پدید آورده است. با این 
وضعیت اگر با اغراق هم بگوییم از آسمان آتش 

می بارد، چندان هم حرف بیراهی نزده ایم.
آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل روز پنج 
شنبه با اشــاره به رکوردشکنی تاریخی گرما 
در روز دوشنبه ۲۲ جولای )اول مرداد(، گفته 
اســت: زمین بــرای همه و در همه جا داغ تر و 
خطرناک تر می شــود. میلیاردها نفر با یک 
اپیدمی گرمای شدید روبه رو هستند که به طور 

فزاینده ای مرگبار می شود.

ایران و دمای 50 درجه       
اما این پایان ماجرا نیست و کشور ما نیز همسو 
با اغلب کشورها گرمای شدید را در پیش رو 
دارد. امروز شنبه ۶ و فردا 7 مرداد از گرم ترین 

روزهای تابستان امسال خواهد بود.
ــلام ســازمــان هواشناسی، تا اواســط  بنا بر اع
این هفته در بیشتر مناطق کشور ازجمله نوار 
شمالی، استان خراسان شمالی، چهارمحال و 
بختیاری، سیستان و بلوچستان، لرستان و البرز 
روند تدریجی افزایش دما تا بیش از ۵۰درجه 

پیش بینی می شود.
مدیریت  و  اقلیم  ملی  مرکز  رئیس  همچنین 
بحران خشکسالی درایــن باره گفته است: از 
پنج شنبه ۴ مرداد تا یک شنبه 7 مرداد با توده 
هــوای گــرم مواجه ایــم و هیچ بعید نیست که 
دمای هوا در تهران تا ۴۲ درجه سانتی گراد 
هم برسد. هرچند تجربه این دما برای تهران 

اتفاق تازه ای نیست، چرا که پایتخت دمای ۴۳ 
درجه را هم شاهد بوده است. به هر جهت، امروز 
شنبه)۶مرداد(  و فردا یک شنبه، شیب گرما 

صعودی خواهد بود.«

هشدار نارنجی در خوزستان       
براساس پیش بینی ها اداره کل هواشناسی 
خوزستان با اشاره به پیش بینی استقرار توده 
هوای گرم و افزایش دما در استان و پیش بینی 
دمای بالاتر از ۴9درجه هشدار سطح نارنجی 

صادر کرده است .
دیروز جمعه ۵ مرداد، شهرهای اهواز، امیدیه، 
شوش و دزفول دمای ۴9 درجه را به عنوان گرم 
ترین نقاط ایــران پشت سر گذاشتند که البته 
سایر نقاط خوزستان و استان های جنوبی کم از 

این شدت گرما نداشتند.

این گرما و این تبعات       
طبیعتا این گرما با خود التهابات زیست محیطی 
را هم همراه می کند. به گفته رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی، به لحاظ 
جوی و با توجه به شاخص های ال نینو و لانینو که 
تعیین کننده وضعیت آب و هوایی فصل سرد سال 
هستند، در حال حاضر منطقه اقیانوس آرام در 
یک وضعیت خنثی به سر می برد و طبق برآورد 
شاخص ها، به نظر می رسد نیمه دوم امسال وارد 
فاز سرما شویم. هرچند در فصل تابستان به سر 
می بریم، اما به طور کل آب و هوای حاکم در سطح 
جهانی گرم تر از حد نرمال و میانگین بلندمدت 
است و یک گرمای بی سابقه را پدید آورده که تا 
کنون در غالب نقاط دنیا وجود نداشته است. با 

در نظر داشتن این موارد،نمی توان شرایط آب 
و هوایی پاییز پیش رو را به طور دقیق و قطعی از 
حالا پیش بینی کرد، اما با توجه به روند افزایش 
دمــا و با استناد به خروجی مــدل هــای عددی 
مختلف، احتمال قوی بر این است که پاییز ما پاییز 
کم بارشی باشد. البته برای ارائــه گزارش های 
مطمئن و دقیق لازم است همچنان منتظر بمانیم 
که فصل گرما به پایان برسد تا ببینیم شرایط دمایی 

هم دچار تغییر خواهد شد یا نه.

نقطه سوزان جهان       
این گرما و البته مسیر روبه گرم تر شدن، از جمله 
تبعات تغییر اقلیم است که بر اساس اذعان اغلب 
کارشناسان، منطقه خاورمیانه شیب تندتری در 
گرم تر شدن را در حال تجربه است. احد وظیفه، 
رئیس مرکز ملی تغییراقلیم سازمان هواشناسی 
کشور می گوید: »متأسفانه متوسط دمای کشور 
نیز طی ســال هــای اخیر نسبت به سال های 
قبل تر گرم تر است و این نشان می دهد که اقلیم 
سرزمین ما یک فرایند گرمایشی را طی می کند. 
به طوری که اگر ۱۰ سال گذشته را میانگین 
قرار دهیم، با پنج دهه قبل از آن، حدود ۲ درجه 
اختلاف دما داریم. در ساپپپیر کشورهای اقلیم 

خاورمیانه هم شرایط این چنین است.«

این جا رشد دما 2 برابر جهان       
در همین زمینه موسسه »ماکس پلانک« آلمان 
نیز به تازگی مطالعاتی انجام داده که بی بی 
سی آن را گزارش کرده است: بخش مطالعات 
شیمی موسسه »ماکس پلانک« آلمان به تازگی 
اعلام کرد که منطقه خاورمیانه و شرق مدیترانه 

به یک نقطه حاد از نظر تغییر اقلیم بدل شده 
اســت، طــوری که میزان رشد دمــای میانگین 
آن در سال های اخیر تقریبا دو برابر میانگین 

جهانی است.

دست بشر در این گرما!       
آیا تغییر اقلیم که گرمای زمین، سیلاب ها و 
بارش های حدی را امروز نصیب ساکنان زمین 
کرده، کاملا یک امر طبیعی است؟ پاسخ قطعا 
منفی است. چون انسان ها با صنعتی سازی 
جهان و رعایت نکردن پروتکل های سوخت 
فسیلی در حال گرم تر کردن کره زمین هستند. 
آن چه دبیرکل سازمان ملل روز پنج شنبه درباره 
ــزاران مرگ و میر در پی آن  گرمای جهان و ه
گفته، همین روایت است: »ما می دانیم که چه 
چیزی باعث این شرایط شده و آن هم تغییرات 
آب و هوایی ناشی از سوخت فسیلی و ساخته 

بشر است.«

مراقب تابش های فرابنفش باشیم       
ــرداد و  ــوزان آفتاب م ایــن گرما و ایــن تابش س
شدت تابش پرتوهای بنفش خورشیدی، وزارت 
بهداشت را هم بر آن داشته که به ما توصیه کند: 
بنفش  پرتوهای  تابش  شــدت  میان  اختلاف 
خورشیدی از ساعت ۱۰ صبح تا ۱۶ به عدد 
۱۰ و حتی گاهی اوقات به بیش از ۱۰ می رسد. 
سازمان بهداشت جهانی دربــاره مواجهه با 
پرتوهای فرابنفش توصیه هایی ارائه داده و بر 
این توصیه ها تاکید می کند. سازمان بهداشت 
جهانی توصیه می کند نباید در معرض تابش نور 

خورشید قرار گرفت.
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حسین بردبار: سامان دهی نظام حمایتی و 
توزیع عادلانه درآمد از جمله یارانه ها و کالابرگ 
الکترونیک، رسیدگی به افراد کم درآمد جامعه؛ 
ــدازی پنجره واحــدی بــرای ارائــه خدمات  راه ان
حمایتی و ایجاد پرونده الکترونیک رفاهی برای 
ــراد یا خانوارهای ایرانی و شناسایی اقشار  اف
کم درآمد تا دهک هفتم درآمدی برای ارائه بسته 
معیشتی پایه به صورت کالابرگ الکترونیک ؛ 
وظایف خطیری است که در کنار برخی شاخصه 
ها و اهداف کمی عملکردی؛ ده فرمان وزارتخانه 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی را بر اساس فصل 6 
قانون برنامه هفتم پیشرفت تشکیل می دهند 
و وزیر آن باید عهده دار و میدان دار انجام این 

وظایف باشد.

کاهش ضریب جینی و حذف فقر مطلق	 
دستیابی به ضریب جینی 35 صدم درصد و فقر 
مطلق صفر درصد از جمله اهدافی است که در 
جدول شماره 5 قانون برنامه هفتم برای نظام 
حمایتی و تامین اجتماعی کشور ترسیم شده 
است؛ این درحالی است که به گفته رئیس کل 
بانک مرکزی در شصت و چهارمین مجمع عمومی 
بانک مرکزی، ضریب جینی در پایان سال 1402 
به رقم 36 صدم درصد رسیده است. فقر مطلق نیز 
طبق گزارش بانک جهانی در دولت سیزدهم، رقم 
نیم درصد اعلام شده است. این نهاد بین المللی 
طبق گــزارش ایرنا، فقر مطلق را بر پایه درآمد 
روزانه 2.15 دلار برای هر نفر )بر اساس شاخص 
برابری قدرت خرید به قیمت ثابت سال 201۷( 
تعریف کرده و این رقم حداقل مبلغی است که یک 
نفر برای تأمین نیازهای ضروری زندگی خود به 

آن نیاز دارد.
در آخرین سال عملکرد دولــت حسن روحانی 
)13۹۹ مطابق با 2020( نسبت جمعیت دارای 
فقر مطلق به کل جمعیت در ایران 0.۸ درصد بوده 
است. اما این رقم در سال نخست فعالیت دولت 
رئیسی )1400 مطابق با 2021( به 0.۷ درصد 
و در سال دوم فعالیت دولــت رئیسی )1401 

مطابق با 2022( به 0.5 درصد کاهش یافت.

 راه اندازی پرونده الکترونیک رفاهی 	 
ایرانیان

راه اندازی پنجره واحد خدمات حمایتی و پرونده 
الکترونیک رفاهی افراد یا خانوار از دیگر تکالیفی 
است که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی طبق 
بند ب ماده 31 قانون برنامه هفتم مکلف به انجام 
آن شده است؛ موضوعی که تاکنون در قالب ایجاد 
پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان توسط این وزارتخانه 
دنبال شــده اســت، امــا باید طبق برنامه هفتم 
مشمول تمامی ایرانیان شود. بر اساس این بند 
، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است 
پنجره واحد خدمات حمایتی و پرونده الکترونیک 
رفاهی افراد یا خانوار را به طور کامل راه اندازی 
کند. دستگاه های اجرایی که به هر شکل از اقشار 
آسیب پذیر حمایت می کنند مکلف اند تمامی 
حمایت های نقدی و غیرنقدی خود را از طریق این 
پنجره ارائه دهند. متقاضیان دریافت حمایت ها 
نیز باید از این طریق برای دریافت حمایت های 

مذکور اقدام کنند.

شناسایی اقشار کم درآمد برای اختصاص 	 
کالابرگ

موضوع شناسایی اقشار کم درآمد تا دهک هفتم 
درآمــدی برای اختصاص کالابرگ الکترونیک 
مازاد بر یارانه های قانونی از دیگر مفاد ماده 31 
برنامه هفتم است که وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی مجاز به انجام آن شده اســت. طبق 
این بند این وزارتخانه مجاز است در سقف منابع 
مربوط در قوانین بودجه سنواتی با طراحی و 
استقرار نظام تأمین اجتماعی چندلایه، مبتنی 
 بر آزمون وسع با هدف کاهش فقر مطلق و بهبود 
توزیع درآمد و با شناسایی اقشار کم درآمد تا دهک 
هفتم درآمدی نسبت به ارائه اقلام ضروری، در 
قالب بسته معیشتی پایه به خانوارهای کم درآمد 
به صورت کالابرگ الکترونیکی مازاد بر یارانه های 

قانونی اقدام نماید.
همچنین این وزارتخانه مکلف شده است در 
چهارچوب سیاست های کلی تأمین اجتماعی با 
بهره گیری از شرکت های مردمی نسبت به ایجاد 
بانک زمان برای ارائه خدمات رایگان به افرادی 
که نیاز به مراقبت های ویژه از جمله نگهداری 
سالمندان و معلولان دارند، اقدام کند تا پس از 
جذب افراد علاقه مند به ارائه خدمات به نسبت 
میزان و نوع ارائه خدمات در هنگام نیاز خود یا 
افراد معرفی شده از سوی ایشان مورد حمایت 

قرار گیرند.

2 وظیفه برای کمیته امداد و بهزیستی	 
افزایش حداقل مستمری خانوارهای مددجویان 
کمیته امداد و بهزیستی از محل حذف خانوارهای 
پردرآمد از فهرست یارانه بگیران نقدی، و ایجاد 
شغل پایدار برای افــراد کم درآمــد و افــراد تحت 

پوشش کمیته امداد و بهزیستی از جمله وظایفی 
است که دولت و این دو نهاد طبق برنامه هفتم 

مکلف به انجام آن شده اند.
طبق بند ث مـــاده 31 بــرنــامــه هفتم دولــت 
ــرای برنامه عــلاوه بر  مکلف اســت در طــول اج
پرداخت یارانه فعلی، هر سال حداقل مستمری 
خانوارهای مددجویان تحت حمایت کمیته 
امــداد امــام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی 
کشور را متناسب با سطح محرومیت بر مبنای 
متوسط بیست درصد حداقل دستمزد مصوب 
 شورای عالی کار، در چهارچوب بودجه سنواتی 
و از محل درآمد قانون هدفمند کردن یارانه ها 
با حذف خانوارهای پردرآمد و در قالب ردیف 
مستقل از طریق دستگاه های مذکور تأمین و 

پرداخت کند.
همچنین طبق بند دیگری کمیته امــداد امام 
خمینی)ره( و سازمان بهزیستی کشور مکلف اند 
با هدف توانمندسازی و ایجاد درآمد پایدار، افراد 
تحت پوشش خود و همچنین افــراد کم درآمد 
جامعه را در طرح های اشتغال خُرد و خانگی با 
رویکرد زنجیره های تولیدی و تعیین سهم در 
رشد تولید ملی، دارای شغل پایدار نمایند. دولت 
مکلف است منابع مورد نیاز شامل تسهیلات 
خیّرین،  هــای  بانکی،  کمک  الحسنه  قــرض 
نهادهای عمومی و ستادها و بنیادهای انقلاب 
اسلامی را با در نظر گرفتن سرانه قابل  قبول 

اشتغال در بودجه سنواتی پیش بینی کند.

سایر تکالیف	 
اصلاح و تجمیع کلیه قوانین و مقررات موجود در 
حوزه خدمات رسانی به ایثارگران تا پایان سال 
اول برنامه و همچنین رساندن نسبت هزینه 
دهک دهم به دهک اول در بخش روستایی به رقم 
۹.3 و در بخش شهری به رقم 10.3 و همچنین 
دستیابی به ضریب پوشش بیمه های اجتماعی 
به رقم ۷6 درصد از دیگر تکالیفی است که در 
فصل ششم برنامه هفتم پیشرفت ، وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مکلف به تحقق آن ها تا پایان 

برنامه شده است.

10 فرمان نظام حمایتی و رفاه  
 راه اندازی پنجره واحدی برای ارائه خدمات حمایتی، ایجاد پرونده الکترونیک رفاهی خانوارهای ایرانی و شناسایی اقشار کم درآمد 

در کنار برخی اهداف کمی 10 فرمان برنامه هفتم خطاب به وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی را تشکیل می دهند 

انتخاب محل مصرف مالیات توسط 
مالیات دهندگان عملیاتی شد

ایرنا- رئیس سازمان امور مالیاتی از عملیاتی 
ــدن انــتــخــاب محل مــصــرف مــالــیــات توسط  ش
مالیات دهندگان در دولت سیزدهم خبر داد. 
ــزود: در  سبحانیان بــا اشـــاره بــه ایــن مطلب افـ
روزهای گذشته منابع مالی برای اتمام بیش از 
142 پروژه در استان های مختلف تامین شد. 
درخور ذکر است تا 3 مرداد 1۹15 پروژه )طرح( 
ملی و استانی برای انتخاب مودیان در فرم تبصره 
ماده 100 بارگذاری شده که تاکنون استقبال 
ــده و1602  خوبی توسط مــودیــان به عمل آم
ــرای تخصیص مالیات  ــروژه توسط مــودیــان ب پ
های پرداختی شان انتخاب شده است. در بین 
استان ها، بیشترین انتخاب و تخصیص مالیات 
توسط مودیان به پروژه ها در خراسان رضوی، 
کردستان، سیستان و بلوچستان، فارس و گیلان 

بوده است.

دولت چهاردهم خزانه را با چقدر 
پول تحویل می گیرد؟

تسنیم- رئیس ســازمــان برنامه و بــودجــه، با 
اشاره به این که، بالغ بر 30 هزار میلیارد تومان 
موجودی خزانه است که بعد از پرداخت های 
مربوط به تیرماه، در حساب های خزانه داریم، 
گفت: خزانه را به طور قابل اطمینان به دولت 

جدید تحویل می دهیم.

هیچ مجوزی برای افزایش قیمت 
ایران خودرو و سایپا صادر نشده است

فارس- معاون وزیر صمت گفت: هیچ مجوزی 
برای افزایش قیمت ایران خودرو و سایپا صادر 
نشده اســت.  احمد آقایی گفت: ایــران خودرو 
ــود را مبنی بــر افــزایــش قیمت  ــت خ ــواس درخ
محصولات، به وزارت صمت اعلام کرده و این 
درخواست در حال بررسی است. این اظهارات 
در حالی است که پیشتر، انتشار نامه ای رسانه ای 
شد مبنی بر این که علیمردان عظیمی مدیرعامل 
ایــران خــودرو خطاب به رئیس اداره نظارت بر 
ناشران گــروه صنعتی و معدنی بــورس، قیمت 
جدید 6 محصول این شرکت را اعلام کرده است.

صادرات نفت بازار خبر

ادعای صادرات 1.450 میلیون 
بشکه ای نفت ایران به چین

تحلیلگران موسسه استاندارد چارتر در گزارشی 
تاییدنشده صادرات نفت ایران به چین در ماه ژوئن 
سال جاری میلادی را در حدود یک میلیون و 450 
هزار بشکه در روز محاسبه کردند.به گزارش تسنیم 
به نقل از اویل پرایس، تحلیلگران موسسه استاندارد 
چارتر با اشاره به افزایش صادرات نفت ایران مدعی 
شده اند آب های مالزی تبدیل به مسیری برای انتقال 
کشتی به کشتی نفت ایران شده است.طبق ادعای 
این موسسه، واردات نفت خام ایران توسط چین از 
مالزی در ماه ژوئن )تیر( به 1.456 میلیون بشکه در 
روز رسیده است، یعنی دومین رکورد بزرگ ماهانه 
ایران. متخصصان کالا عقیده دارند تولید نفت خام 
مالزی حدود 0.35 میلیون بشکه در روز است، در 
حالی که صادرات این کشور معمولًا به طور متوسط 
به 0.2 میلیون بشکه در روز می رسد. به علاوه، بیشتر 
نفتی که چین از مالزی وارد می کند، تولید این کشور 
نیست.برخی منابع رسانه ای ادعا می کنند این نقل 
و انتقال ها از طریق ناوگانی از نفتکش های قدیمی 
صورت می گیرد که بیمه کننده مشخصی ندارند. این 
نفتکش های قدیمی فرستنده های خود را خاموش 
می کنند.قبلًا عنوان شده بود که صادرات نفت ایران 
در زمان ریاست جمهوری بایدن به شدت افزایش 
یافته است. طبق این گزارش، آمریکا و متحدانش 
امیدوارند بتوانند یک قرارداد اتمی جدید با تهران 
امضا کنند. دولت ترامپ در 2015 از قرارداد برجام 
خارج شد. تولید نفت ایران در زمان ریاست جمهوری 
ترامپ از 3.۸ میلیون بشکه در روز در اوایل 201۸ 
تا کمتر از 2 میلیون بشکه در روز در اواخر 2020 
کاهش یافته بود. اما تولید نفت این کشور در زمان 
ریاست جمهوری بایدن تا 3.2 میلیون بشکه در روز 
افزایش یافته است. دونالد ترامپ در کمپین های 
انتخاباتی خود اعلام کرده در صورت رسیدن به 
ریاست جمهوری، صــادرات نفت ایــران را محدود 
می کند. طبق گفته استاندارد چارتر، نفت ایران 
نقش کلیدی در سیاست تجاری بین چین و آمریکا 
بــازی خواهد کرد.قیمت نفت طی هفته گذشته 
کاهش یافته و در بیست و سوم ژوئیه به کمتر از ۸0 
دلار و 60 سنت در هر بشکه رسید. برخی دلیل 
پایین آمدن قیمت نفت را نگرانی درباره دورنمای 
تقاضا در چین به عنوان بزرگ ترین وارد کننده نفت 

دنیا می دانند. 

زودتر با خبر شوید ...

مشاهده تمامی آگهی های 

خراســـــان بزرگ

www.mozayedemonaghese.com
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ــه ســمــت محل  ــم و ب ــودی ــا تــنــد کـــرده ب  پ
مصاحبه می رفتیم که یکی از اعضای گروه 
خبری گفت، این جا چقدر رئیس جمهور 
ــه خــود  ــدرت ب ــت شـــدن قـ ــه دس ــت ب و دس
دیــده! گفتم خیلی زیــاد هم نبوده و آقای 
این  امــا در  پزشکیان نهمین آن هاست؛ 
دست به دست شدن ها، درس ها، عبرت ها 
ــرای صاحبان  ــادی اســت ب و نشانه های زی
ــدود ده  اندیشه... عقربه های ساعت ح
ــه روی  ــی داد که روب و نیم صبح را نشان م
رئیس جمهور منتخب نشستیم و مصاحبه 
شروع شد. بی آلایشی، شاید اولین صفتی 
باشد که در برخورد با آقای دکتر پزشکیان 
به چشم می آید. مثل سال های گذشته و 
حتی دوران تبلیغات انتخاباتی، این جا هم 
ــه لای گفت وگو، از فــرازهــای متناسب  لاب
قــرآن و نهج البلاغه استفاده می کند. به 
برخی جزئیات حساس بود، مثلًا مصرف 
برق در همین ساختمان. چیزی که شاید 
ــراد چندان  در ایــن سطح از نظر برخی اف
مهم نباشد و بگویند رئیس جمهور کارها 
و دغدغه های مهم تــری دارد؛ امــا همین 
تشکیل  را  کلیت  یک  که  اســت  جزئیات 
می دهد. وقتی از فقر و مشکلات اقتصادی 
مردم حرف می زند، تلخی و ناراحتی را به 
راحتی می توان در چهره و کلامش حس 
کرد.مصاحبه که تمام شد از رئیس جمهور 
منتخب خواستیم که سال آینده همین ایام 
بار دیگر مصاحبه ای با ایشان داشته باشیم. 
آقای پزشکیان قول داد و با خنده و شوخی 
گفت حرف زدن که کاری ندارد. گفتم البته 
سال دیگر یک سال از مسئولیت سخت و 
سنگین ریاست جمهوری گذشته و شاید 
به این راحتی هم نباشد.آنچه می خوانید 
KHAMENEI. متن کامل گفت وگوی رسانه

IR با آقای دکتر مسعود پزشکیان، رئیس 
جمهور منتخب است که روز پنج شنبه 4 
مردادماه 1403 و سه روز پیش از تنفیذ 
حکم ریاست جمهوری و آغاز به کار رسمی 

ایشان انجام شده است.

 آقای دکتر پزشکیان! با توجّه به     
نگاه شما مبنی بر تعامل حدّاکثری با 

بخش های مختلف کشور برای پیشبرد 
امور و پیاده سازی سیاست های کلّی نظام و 

تأکیدی که اخیراً هم رهبر انقلاب در دیدار 
با نمایندگان داشتند بر همراهی و تعامل 

مجلس و دولت برای فرایند تعیین کابینه، 
جناب عالی چه برنامه ای برای اجرایی کردن 

این همدلی و تعامل سازنده دارید؟
اصول  از  یکی  الرّحیم.  الرّحمن  ا...   بسم 
صـــراط مستقیم هــمــان وحـــدت و انسجام 
کنید:  نگاه  قــرآن  به  شما  مسلمان هاست؛ 
ــدیَ اِلــی صِــراطٍ  »وَ مَــن یَعتَصِم بــالِله فَقَد هُ
۱( همان چیزی که هر روز در  مُستَقیم«؛)
نماز از خدا می خواهیم که به صراط مستقیم 
هدایت شویم؛ این همان »وَ اعتَصِموا بحَبلِ 
ــت. شما  ۲( اس ــوا«) ق ــرَّ ــفَ تَ وَ لا  ا... جَمیعاً 
توصیه  همیشه  می کنید،  نگاه  که  را  آیــات 
به ایــن اســت که مسلمان ها وحــدت داشته 
باشند و اختلاف »وَ کُنتُم عَلی شَفا حُفرَةٍ مِنَ 
۳( است؛ یعنی انسان در لبه  پرتگاه  ار«) النَّ
و آتــش اســت. الان اگــر جایی از کشورمان 
خاطر  به  دارد،  گرفتاری هایی  و  مشکلات 
ــن می زنیم  اختلافاتی اســت کــه بــه آن دام
ــش مــی دهــیــم. بــایــد دســـت از ایــن  ــزای و اف
اختلافات برداریم. ما نماز را اقامه می کنیم؛ 
»اقــامــه  نــمــاز« یعنی رفتن بــه طــرف صــراط 
مستقیم، یعنی »وَ اعتَصِموا بحَبلِ الِله جَمیعاً 
قوا«.برای این که ما بتوانیم در معرّفی  وَ لا تَفَرَّ
افــراد کابینه به مجلس یک چنین کــاری را 
بکنیم، قدم اوّل این بود که به تمام جریانات، 
اعــلام  سیاسی  شخصیّت های  و  ــا  ــروه ه گ
ــراد مــورد نظر خودشان را که  کردیم که اف
می توانند به دولت کمک بکنند معرّفی کنند 
تا وفاق ملّی شکل بگیرد. توسّط هر کدام از 
ـ چه جریانات اصلاح طلب، اصولگرا و  این ها ـ
مستقل، و چه افراد و شخصیّت های سیاسی 
ــ یک فهرست هایی ارائه شد و نهایتاً این ها 
دارد پالایش می شود تا به یک جمع بندی 
چهارپنج نفره برای هر جایگاه برسد. در آخر، 
طبیعتاً خدمت مقام معظّم رهبری خواهیم 
رفــت و با هماهنگی و مشورت با ایشان به 
که  رسید  خواهیم  نهایی  جمع بندی  یــک 
این ها را بتوانیم معرّفی کنیم. به هر حال، این 
جمع بندی ای که دارد اتّفاق می افتد حاصل 
مجموعه ی نظراتی است که از کلّ جریان ها 
و مدیران سیاسی کشور توانسته ایم به دست 
این که چقدر موفّق بشویم،  بیاوریم. حالا 
دیگر باید صبر کنیم ببینیم کار به کجا خواهد 

رسید؛ چون این یک تجربه  جدیدی است.

جناب آقای دکتر پزشکیان! برآوردتان این     
است که بعد از تنفیذ و تحلیف، تا چه مدّتی 

کابینه را به مجلس معرّفی خواهید کرد؟
 آن جمع بندی هایی که گفتم، اگر انجام بشود، 
هرچه سریع تر تلاش خواهیم کرد خدمت رهبر 
انقلاب برویم و مشورت و هماهنگی نهایی را 
هم آن جا انجام بدهیم تا نهایتاً فهرستی را که 

از جمع بندی افراد معرّفی شده توسّط جریانات 
مختلف به دست آمــده، ان شـــاءا... با تفاهم و 

رضایت کامل بتوانیم معرّفی کنیم.

 یکی از ویژگی های مثبت حضرت عالی     
که در دوران رقابت های انتخاباتی هم این 

را مردم دیدند، پرهیز از ورود به حواشی و 
دامن نزدن به التهاب و آرام کردن فضا بود، 

به طوری که دیگران را هم از این مسائل نهی 
می کردید. با توجّه به شرایط حال حاضر و 
این که اداره  کشور هم نیاز به یک آرامش و 

پرهیز از التهاب دارد، برنامه و نگاه شما در 
طول چهار سالِ پیشِ رو که سکّان اجرایی 

کشور را در دست دارید، برای حفظ این 
آرامش چیست و چه ملاحظاتی در این زمینه 

دارید؟
را  رهبری  معظّم  مقام  کلّی  سیاست های   ما 
داریــم؛ حتّی در این مناظرات و انتخابات هم 
می گفتم این سیاست ها چراغ راهنمای مسیر 
اســت و هــدف مــا را مشخّص می کند. بعد از 
ایــن، برنامه ای است که کارشناسان و عُقلا و 
مدیران و مسئولان ما در جهت آن سیاست ها 
باید بنویسند. طبیعتاً اگر ما این را بپذیریم و 
قانونی بنویسیم که در جهت سیاست های نظام 
باشد و خودمان را مسئول اجرای آن بدانیم و بعد 
بخواهیم در جهت آن حرکت بکنیم، اختلاف 
و دعوا بی معنی است؛ امّا اگر من از خودم یک 
قانونی یا یک جهت گیری دیگری را تعریف کنم 
ـ حتّی اگر این  که در جهت آن سیاست ها نباشد ـ
حرف یا جهت گیری ای که من می خواهم ارائه 
بدهم خوب هم باشد ــ هرج ومرج می شود. تا 
زمانی که به یک تصمیم و یک هدف گیری نهایی 
و  باشیم، می توانیم سلایق خودمان  نرسیده 
افــکــار خــودمــان و جهت گیری های خودمان 
را داشته باشیم؛ امّــا وقتی تبدیل به سیاست 
و قانون شــد، اختلاف کــردن و زیــر میز زدن و 
نپذیرفتن، چیزی جز هرج ومرج ایجاد نمی کند. 
ــد اگر  من و دولتم و همه  قوایی که وجــود دارن
برنامه هایی  و  بودیم  سیاست ها  آن  به  پایبند 
که می نویسیم در جهت آن سیاست ها باشد، 
اختلاف یا تفرقه و دعوا کردن بی معنی است. 
اگر هم کسی بگوید یک مسیری بهتر از آن مسیر 
قانونی هست، آن را هم می شود با روش های 
ــرد؛ اگــر مشاهدات علمی و  علمی بــررســی ک
مستندات مکتوب دانشگاهی و تجربه ی مشخّص 
منطقه ای در مورد آن پیشنهاد وجود داشته باشد 
که نشان دهد بهتر و تجربه  موفّق تری است، باید 
ارائه بشود تا بپذیریم؛ حرف حق را باید پذیرفت.

جهت گیری کشور باید به سمت هدفی باشد 
که قرار بود در مملکت موفّق بشویم. قرار بود 
جهل و تبعیض و خلاف را در این مملکت حذف 
بکنیم.  ــت  درس انسانی  جامعه ی  یک  و  کنیم 
در اقتصاد، قــرار بود بهترین باشیم. قــرار بود 
دانشگاه های ما الهام بخش، نوآور و خلّاق باشند. 
هست،  کلّی  سیاست های  در  کــه  چیزهایی 
ــداف بسیار بــاارزشــی اســت. در نتیجه، هم  اه
مجلس، هم دولت، هم قوّه  قضاییّه و نهادهای 
دیگر و سازمان های امنیّتی، همه باید دست به 
دستِ هم بدهیم تا به آن اهداف سیاست های 
کلّی برسیم. اگر به آن اهداف برسیم، دیگر فقر و 
بیکاری، جهل و خلاف و دزدی بی معنی خواهد 
شد.وقتی هدفمان روشن است، این دیگر معنی 
ندارد که ما با هم دعوا کنیم؛ مگر این که شما 
نظرتان این باشد و بگویید این راه را نرویم و راه 
را  دلیلتان  مستند  را برویم، که خب  دیگری 
باید بیاورید که چرا این راه بهتر است؛ آن وقت 
ما هم می پذیریم. اگر بر اساس حرف درست 
دیگر  بکنیم،  بحث  و  بنشینیم  هــم  بــا  علمی 
اختلاف کردن معنی ندارد.ما در پزشکی یک 
 Evidence-based بحثی داریــم با عنوان »
medicine«؛ یعنی »طبابت بر اساس شواهد«. 
فرض کنید من یک استادتمام دانشگاه هستم 
40 سال سابقه و موفّق هم باشم؛ در این  با 
ــورت، روش هــایــی را بــرای معاینه، عمل یا  ص
درمــان دارم و اجرا می کنم. اگر مستندات و 
تحقیقاتی که امروز شکل گرفته نشان بدهد 
یک روش هایی بهتر از روش من وجود دارد، 
آن وقت دیگر من نمی توانم بیایم بگویم »نه، من 
خودم تجربه کرده ام، این راه بهتر است«. سند 
و دلایل و تحقیقات نشان می دهد این راهی 
که الان تازه به وجود آمده بهتر از راهی است 
که من می گویم؛ آن وقت دیگر من حق ندارم 
بگویم »نه، من خودم مثلًا استادم، جرّاحم، 
تجربه دارم، 40 سال است که دارم این کار را 
می کنم و نتیجه گرفته ام«؛ دلایل و مستندات 
جهانی نشان می دهد این یکی روش تأثیرگذارتر 
است، کم هزینه تر است، باکیّفیت تر است؛ خب 
سیاست گذاری  بپذیرم.تصمیم گیری،  باید 
ــذاری در مسائل کــشــور، فقط مبنا  ــدف گ و ه
و ابــزار علمی دارد. دلیلی نــدارد وقتی حرف 
حقّی آمد، ما نپذیریم. در قرآن آیه ای هست که 

بوا بما لَم یُحیطوا بعِلمِهِ وَ لَمّا  می گوید: »بَل کَذَّ
ذینَ مِن قَبلِهِم فَانظُر  بَ الَّ یَأتِهِم تَأویلُهُ کَذٰلِکَ کَذَّ
خدا  الظّالِمین«؛)4( آیات  عَاقِبَةُ  کــانَ  کَیفَ 
را تکذیب کردند، چون علمش را نداشتند، 
چون تأویل و تفسیرش را نمی دانستند. در 
گذشته هم آن هایی که آیات خدا را تکذیب 
بعد،  و  کردند.  تکذیب  همین گونه  کردند، 
جالب است که در این آیه می گوید نگاه کن 
عاقبت ظالمان را که چگونه است؛ در حقیقت، 
یعنی ببین عاقبت نپذیرفتن راه درست و حرف 
حق را. این که یک روش و یک مسیر حق را که 
مستندات نشان می دهد این راه درست است، 
من نپذیرم، ظلم است؛ ظلم به جامعه ای است 
که مسئولیّتش را به عهده گرفته ام. »اَ لَم یُؤخَذ 
عَلَیهِم مِیثاقُ الکِتاب اَن لا یَقولوا عَلَی الِله اِلاَّ 
الحَق«؛ از همه ی انسان ها پیمان گرفته اند که 
جز حق، کار دیگری نکنند، »وَ الدّارُ الآخِرَةُ خَیرٌ 

قون«.)۵(   ذینَ یَتَّ لِلَّ

 آقای دکتر پزشکیان! یک اشاره ای     
کردید به از بین بردن فقر. می خواهم یک 

سوالی درباره  مسائل اقتصادی بپرسم. شما 
در دوران رقابت های انتخاباتی تأکید زیادی 

داشتید که حلّ مسائل و معضلات مردم و 
کشور اولویّت اصلی دولت شما خواهد بود، 

رهبر انقلاب هم بر این رویکرد مُهر تأیید 
زدند و با آن اعلام همراهی کردند. البتّه 

این مسئله قبل از انتخابات هم مورد تأکید 
رهبر انقلاب بود و بعد از انتخابات و پیروزی 

حضرت عالی هم مورد تأکید ایشان قرار 
گرفت. ایشان بعضی شاخص ها و معیارها 

را عنوان کردند و در دیدار نمایندگان 
مجلس هم در نکته  هشتمی که معظّمٌ له 

درباره  معیارهای افراد کابینه فرمودند، 
از این عبارت استفاده کردند که چه کسی 

می خواهد میدان دار شود و میدان های 
اقتصادی، فرهنگی و مانند آن را به دست 

بگیرد. برای نیل به این هدف و تشکیل یک 
دولت کارآمد برای حلّ مشکلات و مسائل 
مردم، شما چطور می خواهید این معیارها 

و این نگاه را در کابینه و دولت خودتان 
پیاده سازی بفرمایید؟

 مشکل ما الان در کشور این است که بر اساس 
یا شاخص های  و  ارتباطات دوستی و رفاقت 
ذهنی خــودمــان افـــراد را انتخاب می کنیم، 
ــود دارد  ولــی از نظر علمی شاخص هایی وج
که شاید در ذهن ما نگنجد. ما گفتیم اساتید 
مدیریّت دانشگاهی یک سری شاخص هایی را 

برای اینکه بتوانیم این آدم ها را انتخاب بکنیم 
دربیاورند؛ یک سری شاخص را درآوردنــد که 
حتّی ما این شاخص ها را اعلام کردیم. بعد، به 
همه هم گفتیم هر کس نسبت به این شاخص ها 
مشکل دارد، اعلام کند تا اگر کم است، زیاد 
کند و اگر شاخصی اشکال دارد، حذف شود. 
بالاخره، یک شاخص هایی را درآورده ایم.البتّه 
ما باید دقیق تر شاخص ها را دربیاوریم که هر 
کسی نمره داد، تکرارپذیر باشد؛ یعنی این جور 
نباشد که من یک نمره ی صد بدهم، یکی بیاید 
نمره ی صفر بدهد. وقتی یکی صد می دهد، 
یکی صفر می دهد، یکی پنجاه می دهد، معلوم 
است هنوز آن اندازه گیری ها درست نیست که 
اگر درست باشد، همه باید یک جور نمره بدهند. 
مثلًا سال های خدمت، مثلًا اثرگذاری در کاری 
که انجام داده، مثلًا پاک دستی و نداشتن سابقه  
سوء؛ این جا دیگر نمی شود کسی را که سابقه 
نداشته، یکی بگوید دارد، یکی بگوید ندارد؛ 
نتیجه،  نــه. در  یا  بیاورد که هست  باید دلیل 
قدم اوّل این بود که شاخص دربیاوریم.بحث 
دوّم این بود که به تمام کنشگران جامعه این 
شاخص ها را اعلام بکنیم و بگوییم شما افرادی 
را که می شناسید، طبق این شاخص به ما معرّفی 
کنید. قدم سوّم این بود که این افراد معرّفی شده 
را بر اساس شاخص ها پالایش کنیم و برایشان 
شد،  پالایش  وقتی  هم  بعد  و  بگذاریم.  نمره 
نهایتاً مشورت و هماهنگی لازم را ما خدمت 
مقام معظّم رهبری انجام بدهیم تا بتوانیم به آن 

نهایتِ چیزی که دنبالش هستیم برسیم. 
این که به آن معیارها خواهیم رسید یا نه، هنوز 
کاملًا مطمئن نیستم؛ ولی ما تلاشمان را کردیم 
تا بتوانیم همه ی نظرات و جریان ها را بر اساس 
ــراد مــورد نظر را  ایــن شاخص ها بسنجیم و اف

انتخاب کنیم تا بتوانیم کار را انجام بدهیم.

شاخص ها و اولویّت های عمومی تان برای     
انتخاب افراد پیشنهادی کابینه چه مواردی 

بوده است؟
 پایبندی بــه قــانــون، صــداقــت، پاک دستی، 
ــرت، بـــــاور به  ــهـ راســـت گـــویـــی، حُـــســـن شـ
سیاست های کلّی، باور به قانون برنامه و اعتقاد 
به نظام جمهوری اسلامی. بالاخره فرد اگر 
ـ که البتّه این موارد  پاک دست و صادق نباشد ـ
بــاز هم نسبی اســت ــ نمی توان او را انتخاب 
مالک  به  السّلام(  )علیه  امیرالمؤمنین  کرد. 
می فرمایند: »وَلیَکُن اَحَبَّ الُامورِ اِلَیکَ اَوسَطُها 
ها فِی العَدلِ وَ اَجمَعُها لِرِضَی  فِی الحَقِّ وَ اَعَمُّ
۶( می گویند ای مالک! وسط حق  ة«؛) عِیَّ الرَّ

را در نظر بگیر، چون اگر خیلی بخواهی در 
آن دقیق و ریزبین بشوی، مصداقش را پیدا 
نخواهی کرد؛ اگر بخواهی عدل را مثل علی 
اجرا کنی، نمی توانی. لذا توصیه می کنند که 
ها فِی العَدلِ وَ اَجمَعُها  شما بروید دنبال »اَعَمُّ
ة«؛ یعنی کاری که رضایت اکثریّت  عِیَّ لِرِضَی الرَّ
در آن باشد. اگر بخواهید حسّاسیّت به خرج 

بدهید، آدم معصوم پیدا نمی کنید.

 امروز مسئله  اقتصاد و معیشت در صدر     
مسائل اصلی کشور و مردم است. شما و تیم 

اقتصادی شما برای این که فشار معیشتی 
را از روی مردم تا حدّی کم کنید و وضعیّت 

سفره ی خانوار ایرانی را بهبود دهید، 
چه اولویّت ها وبرنامه های اصلی و فوری و 

میان مدّتی را در نظر دارید؟  
 ببینید! من نسخه  فوری برای یک چنین چیزی 
ندارم. حالا باید بنشینیم با کارشناس ها صحبت 
ــت، اوّل رفع  ــروری اس ــوری و ض کنیم. آنچه ف
ــتِ هم دادن و با هم  اختلافات، دســت به دس
پیش رفتن است. در هر حرکتی که داریم، اگر 
ــای قدرتمندی مقابل هم قــرار بگیرند،  آدم ه
یعنی هیچ حرکتی نمی کنیم. اگر شما بخواهید 
من  بگیرم،  را  شما  جلوی  من  و  کنید  حرکت 
بخواهم حرکت کنم و شما جلوی من را بگیرید، 
هر چقدر این اختلافات بیشتر باشد، نابسامانی 
و هرج ومرج خیلی بیشتر خواهد بود. در نتیجه، 
ــای علمیِ حلّ  ــل ه ــرای اینکه بتوانیم راه ح ب
مشکلاتِ اجرائی را پیدا کنیم، اوّل باید در درون 
خودمان وحــدت و انسجام ایجاد کنیم؛ باید 
زبان و نگاه مشترکی برای حلّ معضلات، بین 
سیاست گذاران،  متخصّصین،  کارشناسان، 
قانون نویسان، فرهنگیان و عالمان کشور داشته 
باشیم. کافی است با هم هماهنگ نباشید؛ در 
این صــورت، هر روشــی را بخواهید اجــرا کنید 
دیگران ممکن است برایتان مشکل ایجاد کنند.

ما در کشور ناترازی انرژی داریم و در حال حاضر 
برای خرید بنزین، ۸ میلیارد دلار پول می دهیم؛ 
یعنی بنزین را مثلًا حدوداً ۳0 یا 40 هزار تومان 
می خریم، بعد ۱۵00 تومان می فروشیم! خب 
تا کجا می توانیم این کار را بکنیم؟ مثال دیگر 
مصرف برق است. ما به اندازه  کلّ اروپا مصرف 
انرژی، برق و امثال آن را داریم؛ این از نظر علمی 
کــار درستی نیست. من به دوستان خودمان 
می گویم چرا همه  چراغ های این جا را روشن 
می کنید یا چرا کولرها را طوری تنظیم می کنید 
طرف  آن  از  کنید.  خنک  خیلی  را  محیط  که 
نمی توانیم به کارخانه هایمان برق بدهیم و از این 
طرف هر طوری که دلمان می خواهد، از برق، گاز 
و سایر منابع انرژی استفاده می کنیم. پس باید 
اوّل رفتار خودمان را در رابطه با این ناترازی هایی 
که در کشور ایجاد شــده اصــلاح کنیم. ایــن با 
باید  ــت.  اس امکان پذیر  هماهنگی  و  همدلی 
بپذیریم اگر برق، گاز، نفت، سوخت و سایر منابع 
انــرژی را همین طور بدون حساب وکتاب هدر 

بدهیم، به ضرر همه ی ما است.

 پس طبق آنچه شما می گویید، برای حلّ     
ناهماهنگی ها، تنش و التهاب خطّ قرمز 

دولتتان است.
به  و بپذیریم،  با هم هماهنگ باشیم   اگــر ما 
همدیگر کمک می کنیم. من اوّل خودمان را 
گفتم که مقدار برق و گازی که این جا مصرف 

می کنیم استاندارد نیست.

 یکی از همکاران شما گفتند چراغ های     
هالوژن این سالن، امروز برای اوّلین بار روشن 

شده  است.
 بله، برای این که محیطِ این جا نور دارد. گاهی 
شما می بینید در یک سالن کنفرانس، دو نفر 
آدم می نشینند، با روشناییِ کاملِ برق و سیستم 
سرمایش یا گرمایش کار می کنند! آن ها باید از 
خودشان بپرسند چرا این کار را می کنند. این 
کار از نظر علمی، اقتصادی، مدیریّتی، وضعیّت 
کشور و مملکت، غلط است. وقتی مشکل انرژی 
و اقتصادی داریــم، نمی شود این جا با خیال 
راحت از برق و گاز استفاده کنیم. برای این که 
بتوانیم به مردم خدمت کنیم، اوّل باید دست به 
دستِ هم بدهیم. شعر سعدی بسیار زیبا است:

بنی آدم اعضای یکدیگرند
که در آفرینش ز یک گوهرند

چو عضوی به درد آورد روزگار
دگر عضوها را نماند قرار

تو کز محنت دیگران بی غمی
نشاید که نامت نهند آدمی

همه  ما در این کشور زندگی می کنیم و خیلی ها 
امروز در سختی  هستند. من این جا باید مراعات 
بکنم تا حدّاقل یک سهمی هم از منابع به آن ها 
برسد. این چیزی است که باید بپذیریم، دست 
به دســتِ هم بدهیم و نگذاریم کسانی که در 

کشور ما زندگی می کنند در سختی باشند.

درست است که طیّ سالیان اخیر، اقتصاد     
مسئله  اوّل کشور بوده و ذهن مدیران، 

سیاست گذاران و مردم کشور را به خود 
مشغول کرده است؛ امّا در کنار مسائل 

مهمّ اقتصادی، مسئله  فرهنگ هم اهمّیّت 
فوق العاده ای دارد و رهبر انقلاب در سال 

های اخیر، در کنار اقتصاد، بر مسئله  
فرهنگ نیز تأکید داشته اند. برای آخرین 
سؤال می خواهیم بدانیم با تمام مسائل و 

فوریّت های کشور از قبیل اقتصاد، اولویّت ها 
و جهت گیری  دولت خودتان در حوزه  

فرهنگ را چگونه تعریف می کنید؟
 ببینید! اصلًا مشکل فرهنگ، ما هستیم؛ ماها 
که داریم فرهنگ را تبلیغ می کنیم. »مَن نَصَبَ 
قَبلَ  نَفسِهِ  بتَعلیمِ  فَلیَبدَأ  اِماماً  لِلنّاسِ  نَفسَهُ 
تَأدیبهِ  قَبلَ  تَأدیبُهُ بسیرَتِهِ  وَلیَکُن  غَیرِهِ  تَعلیمِ 
بُها اَحَقُّ بالِاجلالِ  وَ مُؤَدِّ مُ نَفسِهِ  مُعَلِّ وَ  بلِسانِهِ 
۷( من به عنوان  بهِم «.) مِ النّاسِ وَ مُؤَدِّ مِن مُعَلِّ
مــدیــر، کــارشــنــاس یــا مسئول دیــنــی، وقتی 
می خواهم رفتار، اخلاق و صفتی از انسانیّت 
را به کسی بیاموزم، اوّل باید انسانیّت و اخلاق 
در وجــود خــودم نهادینه شده باشد. یک آدم 
بداخلاق نمی تواند به یک فرد دیگر بگوید تو 
چرا این طور هستی؛ آدمــی که رحم در دلش 
نیست، نمی تواند به دیگری بگوید رحم داشته 
باش. ما نماز که می خوانیم، می گوییم: »بسمِ 
ِ رَبِّ العالَمینَ *  حیمِ * اَلحَمدُ لِلهّ حمنِ الرَّ الِله الرَّ
حیم«؛)۸( این عبارات را هر روز در  حمٰنِ الرَّ اَلرَّ
نماز تکرار می کنیم، ولی رحم و مروّت در وجود 
ما نهادینه نیست، برخورد ما با طرف مقابل بر 
اساس نگاه صحیح نیست. در نتیجه، اگر قرار 
اســت فرهنگ درســت شــود، باید از خودمان 
شــروع کنیم. خــداونــد در قــرآن به رســول ا... 
)صلّی ا... علیه و آله و سّلم( می فرماید: »فَبما 
غَلیظَ  ا  فَظًّ کُنتَ  لَو  وَ  لَهُم  لِنتَ  الِله  مِــنَ  رَحمَةٍ 
۹( ایــن حرف  القَلب لَانفَضّوا مِــن حَــولِــک«؛)
امثال من نیست، کلام خداوند است و شک 
و شبهه ای در آن نیست؛ وحی است. خداوند 
به رسولش می فرماید اگــر بــداخــلاق بــودی، 
کسی اطراف تو جمع نمی شد. دیگر حرف ما 
که جایگاهش مشخّص است؛ آن وقت دستور 
می دهیم و با بداخلاقی آن را ارائه می دهیم! 
خب مردم این را از ما نمی پذیرند. اوّلًا معلوم 
نیست حرفی که من می زنم درســت اســت یا 
غلط؛ ثانیاً وقتی قرآن میفرماید »اُدعُ اِلی سَبیلِ 
وَ جادلهُم  الحَسَنَةِ  المَوعِظَةِ  وَ  بالحِکمَةِ  کَ  رَبِّ
۱0( پس چرا روش ما به  تی هِیَ اَحسَنُ«،) بالَّ
گونه ای است که طرف مقابل از رفتارمان متنفّر 
ئَةُ ادفَع  یِّ می شود؟ »وَ لا تَستَوِی الحَسَنَةُ وَ لَا السَّ
ذی بَینَکَ وَ بَینَهُ عَداوَةٌ  تی هِیَ اَحسَنُ فَاِذَا الَّ بالَّ
۱۱( خوبی و بــدی مثل  ــهُ وَلِـــیٌّ حَمیم«؛) نَّ کَــأَ
هم نیست؛ پاسخ بدی را با بدی نمی دهند؛ 
می گوید بدی ها را با خوبی جواب بدهید؛ با 
آدمــی که با شما دشمن اســت، »وَلِــیٌّ حَمیم« 
باشید، انگار که او دوست نزدیک و صمیمیِ 
شما است. پس در مسئله ی فرهنگ، اوّل باید 
خودمان را درست کنیم. لازم نیست به دیگران 
خرده بگیریم؛ اوّل به خودمان خرده بگیریم. 
ــلاق درستی  اگــر من آدم درستی باشم و اخ
داشته باشم، اگر دلسوز مــردم باشم و مردم 
این را بفهمند که من دلسوز آن ها هستم، دیگر 
امکان ندارد مردم من را دوست نداشته باشند 
و از اخلاق و رفتار من الگو نگیرند؛ ولی رفتار و 
برخورد ما به گونه ای است که وقتی مردم آن 
را نگاه می کنند، بدشان می آید. آن وقت چرا 
باید مثل ما بشوند؟ چرا خودشان را شبیه ما 
بکنند؟ در نتیجه، در رابطه با فرهنگ، بیشتر 
باید به خودمان برسیم تا اینکه به دیگران خرده 
بگیریم. »دَواؤُکَ فیکَ وَ ما تَشعُرُ وَ داؤُکَ مِنکَ 
۱۲( درد خودمانیم، درمان هم  وَ ما تُبصِر«؛)

خودمانیم.

 آقای دکتر! اگر اجازه بدهید، من چند کلمه     
می گویم و شما اوّلین چیزهایی که به ذهنتان 

می رسد بفرمایید.

ـ پرچم؛    
 ایران.

ـ مردم؛    
 وفاق.

ـ قاسم سلیمانی؛    
 افتخار، آزادگی و غیرت ایرانی.

خیلی ممنونیم آقای دکتر.    
موفق باشید.

۱- سوره  آل عمران، بخشی از آیه  ۱0۱ 
۲- همان، بخشی از آیه  ۱0۳ 

۳- همان 
4- سوره  یونس، آیه  ۳۹ 

۵- سوره  اعراف، بخشی از آیه  ۱۶۹ 
۶- نهج البلاغه، نامه  ۵۳ )عهدنامه  مالک اشتر( 

۷- نهج البلاغه، حکمت ۷۳ 
۸- سوره  فاتحه، آیات ۱ تا ۳ 

۹- سوره  آل عمران، بخشی از آیه  ۱۵۹ 
۱0- سوره  نحل، بخشی از آیه  ۱۲۵ 

۱۱- سوره فصّلت، آیه  ۳4 
۱۲- وافی، ج ۲، ص ۳۱۹   

شرح عکس:هدیه  رسانه ی KHAMENEI.IR به رئیس جمهور منتخب پس از انجام گفت وگوی 
تفصیلی؛ قاب عکسی از دکتر پزشکیان در دیدار با رهبر معظم انقلاب در تاریخ 1382/0۹/13

رئیس جمهور منتخب در گفت وگوی تفصیلی با رسانه KHAMENEI.IR با بیان این که همدلی، پرهیز از تنش و حفظ آرامش مقدمه حل مسائل کشور است، تاکید کرد 

سیاست های کلی رهبر انقلاب چراغ راهنمای مسیر است
وقتی تصمیمی تبدیل به سیاست و قانون شد، اختلاف کردن و زیر میز زدن و نپذیرفتن، چیزی جز هرج ومرج ایجاد نمی کند 
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چون دنيا به كسى روى آورد، نيكى هاى ديگران را به او عاريت دهد و چون از او روى 
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تازه هاى مطبوعات

الف خبر داد:مهدى سبحانى، سفير ايران در  •
ارمنستان خبر منتشر شده درخصوص قــرارداد 
نظامى ايران و ارمنستان را تکذيب کرد .سبحانى 
منبع اين گونه اخبار را رسانه هاى غيرمعتبرى 
دانست که سابقه انتشار مطالب نادرست و تحليل 
هاى مغرضانه درخصوص جمهورى اسلامى ايران 

را دارند.
شفقنا نوشت:روزنامه کويتى الجريده به نقل از  •

منابع خود مدعى شد: نمايندگان طرف آمريکايى 
سه شنبه گذشته به ايرانى ها ابلاغ کرده اند که دولت 
جو بايدن آماده گفت وگو براى بازگشت سريع به 
توافق هسته اى امضا شده در سال 2015 ميلادى 

پس از وارد کردن اصلاحات ساده در آن است.
جهان نیوز نوشت:عليرضا زاکــانــى مجدد  •

براى شرکت در مناظره با زنگنه دربــاره قــرارداد 
کرسنت در صفحه شخصى مجازى خود تاکيد کرد 
و نوشت: »براى تنوير افکار عمومى و دفاع از حقوق 
مردم، راغب تر از گذشته براى مناظره با مهندس 
زنگنه درباره پرونده کرسنت، مجدد اعلام آمادگى 
مى کنم. در اولين زمان و در هر مکانى که پيشنهاد 

شود، حضور پيدا خواهم کرد.«
اعتمادآنلاین نوشت:سفارت بريتانيا در تهران با  •

انتشار ويدئويى از پايان ماموريت سايمون شرکليف 
سفير اين کشور در ايران خبر داده است.

رویداد24 خبر داد:محمود نبويان، نايب رئيس  •
کميسيون امنيت ملى مجلس با اشــاره به اين که 
افرادى براى تصدى وزارتخانه ها به مجلس معرفى 
شوند که کارآمد باشند، گفت: فردى که دلبسته به 
خارج از کشور است يا فرزندان وى در خارج از کشور 
به سر مى برند، يا به راحتى دروغ مى گويد کارآمد 
نيست و مجلس به افرادى با اين روحيات رأى اعتماد 

نمى دهد.
تابناک نوشت:نمايندگى جمهورى اسلامى  •

ايران در سازمان ملل در واکنش به فضاسازى هاى 
رژيم اسرائيل عليه تهران گفت: »اقدام تروريستى 
هيچ جايى در منطق گروه هاى مقاومت ندارد. با 
دروغ و فريب جاى شاکى و متهم عوض نمى شود.« 
ــم اسرائيل به  رويترز در گزارشى با هشدار رژي
خلال  در  خرابکارى  احتمال  پيرامون  فرانسه 
بازى هاى المپيک توسط کشورمان يا گروه هاى 
مقاومت شده است.وزير امور خارجه اسرائيل نيز 
در ادامه ادعاهاى ضد ايرانى خود، در نامه اى به 
همتاى فرانسوى اش مدعى طرح احتمالى مورد 
حمايت ايران براى هدف قرار دادن ورزشکاران و 
گردشگران اسرائيلى در جريان بازى هاى المپيک 

پاريس هشدار داده است.

فرهیختگان - اين روزنامه با تيتر » دولــت قبل  •
ديگر فحش نيست«، نوشت : نگاهى جامع به کارنامه 
دولت سيزدهم در حوزه هاى مختلف نشان مى دهد 
گرچه وعده ساخت يک ميليون مسکن سالانه محقق 
نشد )طرحى که از هدف گذارى اشتباه مجلس رنج 
مى برد(، اما انصاف حکم مى کند بگوييم اقدامات 
دولــت سيزدهم در سه بخش رونــق توليد، کنترل 
تورم و اقدامات عدالت خواهانه موفقيت هاى زيادى 

داشته است.
ــران - ايــن روزنــامــه از رضــا کيانيان به خاطر  • ای

ــاره لباس پزشکيان انتقاد کرد و  پيشنهادش درب
نوشت : اين اظهارنظرها درباره لباس رئيس جمهور 
منتخب  که اين روزها دارد به افراط هم مى گرايد، 
درحالى صورت مى گيرد که اساساً توجه و نگاه مسعود 
پزشکيان به مسائل ديگرى است. به نظر مى رسد 
مهم ترين دغدغه رئيس جمهور منتخب تشکيل 
کابينه اى کيفى و متشکل از افراد کارآمد است اما در 
همين حال، برخى از افراد بدون توجه به اين ضرورت 
و مسائل مهم ديگرى که در اين باره مطرح است، 

مسائل حاشيه اى را در اولويت خود قرار داده اند. 
شرق- بايد با واقعيت روبه رو شد. واقعيت امروز  •

وجود تحريم هاست و بايد اقتصاد ما خود را با تحريم ها 
تطبيق دهد و البته هرگاه تحريم ها برطرف شد، آن گاه 

طرح متناسب با رفع تحريم ها را به اجرا بگذاريم.
اعتماد - اين روزنامه با اشاره به تعطيلى برخى  •

شهرها  به خاطر آلودگى آن هم در تابستان  نوشت 
: انتظار مى رود دولتى که رياست آن با يک پزشک 
حاذق است تصويرى ديگر از سلامت شهروندان 
را پيش رو داشته باشد و با توجه به اين مهم نسبت 
به انتخاب همکاران با تکيه بر داشتن راهکارهاى 
موثر نسبت به مسئله آلودگى هوا و تغييرات اقليمى 

اقدام کند.
هم میهن  -جليلى، نظام بين الملل را در مقام  •

ساختارى براى کنش دولت ها تنها براساس تعداد 
کشورها فهم و اين کشورها را نيز با خوانشى ويژه به دو 
دسته کشورهاى هم سو و ناهمسو با ايران دسته بندى 
مى کند. به بيانى ديگر، وى به تعداد کشورهاى جهان، 
به عنوان فرصت هاى ديپلماتيک مى نگرد. بر اين 
اساس مخالفت تنها چند کشور غربى، مانعى بر سر 
راه سياست خارجى و دستيابى به اهــداف فراهم 

نمى کند.

توکلی -  با نزديک شدن به روزهاى اعلام اسامى 
کابينه  چهاردهم رياست جمهورى، بازار گمانه 
زنى ها درباره افراد و اسامى که عيار آن ها روى 
سنگ محک قرار مى گيرد، داغ تر شده است.پس 
از پيروزى مسعود پزشکيان در انتخابات رياست 
جمهورى چهاردهم، او شکل و شيوه متفاوتى را 
برخلاف روســاى جمهور گذشته براى انتخاب 
اعضاى کابينه اش پيش گرفت؛ او که در طول 
رقابت ها بارها و بارها به استفاده از کارشناسان 
در کابينه تاکيد کــرده بــود، شــوراى راهبرى را 
براى چينش کابينه اش تشکيل داد. شورايى که 
رياست آن را ظريف عهده دار شد تا نامزدهاى 
مناسب وزارت و ساير پست هاى کابينه را تعيين 
و به رئيس جمهور منتخب پيشنهاد کنند.اگرچه 
شوراى راهبرى براى مشورت به پزشکيان و معرفى 
گزينه هاى پيشنهادى خود شکل گرفت اما همان 
طور که شفيعيان چهره رسانه اى نزديک به رئيس 
جمهور نيز تصريح کرده، اين پزشکيان است که 
در نهايت ترکيب خود را براى پاستور نهايى مى 
:» نپذيرفتن همه  گزينه هاى پيشنهادى  کند 
افراد از سوى دکتر پزشکيان نه عجيب است و نه 
غيرمنتظره. از اين اتفاق طبيعى ناراحت نشويم.« 
به ويژه اين که طى روزهاى گذشته حضور برخى 
چهره ها در شــوراى رهبرى و برخى شنيده ها 
از اين شورا با انتقادها و حواشى هاى مختلفى 
همراه و باعث شد که برخى اصــلاح طلبان نيز 
به پيشى گرفتن امر کارشناسى بر امر سياسى و 
عدم توجه به جوان گرايى اعتراض کنند. روزنامه 
جمهورى اسلامى نيز در تازه ترين گزارش خود بر 
همان صداقت و سادگى و بى آلايشى پزشکيان 
تکيه و ابــراز اميدوارى کرده که او با همه حرف 
و حديث ها در آخــر کابينه خوبى را به مجلس 
معرفى کند :» يقين داريم ايشان جلوى لابى هاى 
نهادهاى مؤثر براى هر گونه دخالت را خواهند 
گرفت.باورمنديم کار درست اثر خود را مى گذارد 
و مطمئنيم رئيس دولت بر وعده کار کارشناسى 
خود در همه بخش ها مى ماند.« اگرچه حالا همه 
نگاه ها به مسعود پزشکيان است اما بى ترديد 
ــوراى راهبرى که شکل گيرى آن ايــده خود  ش
پزشکيان بوده بر تصميم گيرى و انتخاب نهايى 
رئيس جمهور منتخب اثرگذار خواهد بود. به ويژه 
اين که برخى چهره هاى شاخص اصلاح طلبى نيز 
به حمايت از عملکرد شوراى راهبرى پرداخته اند. 
به عنوان نمونه على ربيعى در صفحه توئيترى خود 
نوشت :» در روزهاى اخير، شاهد عمليات روانى 
در قالب فيک نيوزها هستيم.برنامه  آن ها تخريب 
دستاورد پيشاتشکيل دولت پزشکيان، يعنى نتايج 
و روند کميته ها، شوراى راهبرى و همچنين دکتر 
ظريف است.همه بر اساس ميثاق مان با عدالت و 
انصاف، آراى مردم را که با رنج و اميد به صندوق ها 

ريخته اند، پاس داشته و خواهيم داشت«.  

ــای پزشکیان 	  ــ ــای آق  آذری جــهــرمــی: پـ
ایستاده ایم و خواهیم ایستاد

آذرى جهرمى نيز که به تازگى و  با درخواست 

محمدجواد ظريف و برخى ديگر از اعضاى شوراى 
راهبرى تشکيل دولت چهاردهم، پس از دو هفته 
در جلسه اين شورا براى انتخاب نهايى وزراى 
کابينه چهاردهم حاضر شده بود، در گفت و گوى 
تفصيلى خود با رضا رشيدپور ،توضيحاتى را 
نسبت به کم و کيف انتخاب وزرا و شوراى راهبرى 
ارائه کرد و گفت :»  ايده آقاى رئيس جمهور براى 
کارگروه ها اين بود که شاخص گذارى کنند و 
امتيازاتى بر اساس شاخص هاى کيفى وکمى 
امتيازدهى شود و به اطــلاع ايشان برسد و در 
نهايت خــودشــان تصميم بگيرند .... تشکيل 
ــود،  اما  ــده خــود رئيس جمهور ب کارگروه ها اي
اجــراى آن به اين شکل با مديريت دکتر ظريف 
بود. اين که شاخص هايى مشخص و بر اساس 
آن امتيازدهى شود و ... ايده خود رئيس جمهور 
بود اما تشکيل کارگروه ها  برعهده آقاى ظريف 
بود.اين يک تمرين بود که همه گروه ها را براى 
انتخاب وزرا درگير کرد.« وى افزود :» به اسامى 
که در مورد وزارت ارتباطات مطرح شده انتقاد 
جدى داشتم. به اطلاع دبير کميته هم رساندم. 
در دنيا مرسوم است رئيس جمهور  معاون اول و 
تيم خود را معرفى مى کند ، اما در کشور ما خيلى 
مرسوم نيست . طبيعتا افراد زيادى در انتخابات 
مى آيند و انتظاراتى براى آن ها وجود دارد، اما 
در نهايت حق انتخاب براى رئيس جمهور است. 
من و آقاى ظريف هر دو قبل از انتخابات گفتيم که 
در دولت حضور نخواهيم داشت. يک دليل اين 
موضع گيرى اين بود که ما براى ايران آمده بوديم 
نه براى قدرت گرفتن.« اين وزير دولت دوازدهم 
در جايى از مصاحبه نيز تاکيد کرد:» ما حتما آقاى 
پزشکيان را تنها نخواهيم گذاشت، تا زمانى که از 
مسيرى که به مردم اعلام کردند انحراف نداشته 
باشند. بخشى از اين حمايت به اين مربوط مى شود 
که حق انتخاب به ايشان بدهيم تيمش را انتخاب 
کند نه اين که به او فشار بياوريم.من به ايشان گفتم 
ما تمايل نداريم خودمان را به شما تحميل کنيم اگر 
کارى مانده بود ما حتما به شما کمک خواهيم کرد.

اين کنش من را به پاى حمايت از رئيس جمهور 
بگذاريد.اگر رئيس جمهور از من کمک بخواهد 

حتما کمک خواهم کرد«. 

آخرین فهرست احتمالی	 
در همين چارچوب بر خى شايعات و گمانه ها 
نسبت به گزينه هاى نهايى شوراى راهبرى در 
فضاى مجازى دست به دست شده و گفته مى 
شود برخى از چهره ها براى برخى سمت ها نهايى 
شده اند. سايت  تابناک در گزارشى اسامى و 
گزينه هايى را که نام آن ها با جديت بيشترى براى 
تصدى وزارتخانه ها و حضور در کابينه چهاردهم 
مطرح هستند و توسط کارگروه هاى مربوطه مورد 
ارزيابى قرار گرفته اند ،منتشر کرده است که در 

ادامه مى خوانيد: 
معاون اول ریاست جمهوری: على لاريجانى، 
طيب نيا/رئیس  على  شريعتمدارى،  محمد 
ــورالــديــن آهــى،  دفــتــر رئــیــس جــمــهــوری: ن

قائم  جعفر  محمد  مــيــرزايــى،  حاجى  محسن 
ــرورش: سيد محمد  ــوزش وپـ پــنــاه/وزیــر آمـ
بطحايى، محمدباقر نوبخت، فاطمه مهاجرانى/

وزیــر ارتباطات و فناوری اطــلاعــات: ستار 
هاشمى، مرتضى بـــرارى، رضــا فرجى دانــا/

وزیــر اطلاعات: مجيد انصارى، محمد على 
رحمانى، مصطفى پورمحمدى/وزیر اقتصاد و 
امور دارایی: على طيب نيا، عبدالناصر همتى، 
محمدباقر نوبخت/وزیر امور خارجه: سيد 
عباس عراقچى، على اکبر صالحى، مجيد تخت 
روانچى/وزیر بهداشت، درمــان و آموزش 
پزشکی: ايرج حريرچى، على تاجرنيا، محمد 
ظفرقندى/وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 
ــه سلحشورى، محمد  ــروان ــدرى، پ ــي احــمــد م
کبيرى/وزیر جهاد کشاورزی: عبدالمهدى 
بخشنده، يزدان سيف، غلامرضا نورى قزلجه/
وزیر دادگستری: ميرهادى قره سيدى، الهام 
امين زاده، محمد على اسفنانى/وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح: عزيز نصيرزاده، 
حبيب ا... سيارى، شهرام ايرانى/وزیر راه و 
شهرسازی: عباس آخوندى، محمد اسلامى، 
پيروز حناچى/وزیر صنعت، معدن و تجارت: 
ــداداد غريب پــور، رضا  حسين سلاح ورزى، خ
رحمانى/وزیر علوم تحقیقات و فناوری: 
عليرضا منادى سفيدان، سورنا ستارى، محمود 
نيلى احــمــدآبــادى/وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی: حسين انتظامى، رسول جعفريان، 
احمد مسجد جامعى/وزیر کشور: مصطفى 
پورمحمدى، محمد شريعتمدارى، عبدالرضا 
رحمانى فضلى/وزیر میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری: عزت ا... ضرغامى، سميع 
ا... حسينى مکارم، عليرضا تابش/وزیر نفت: 
محمود  شريعتمدارى،  محمد  نعمتى،  بهروز 
امين نژاد/وزیر نیرو: رضا اردکانيان، محمد 
حاج رسوليها، حميد چيت چيان/وزیر ورزش 
و جوانان: سيد رضــا صالحى اميرى، محمد 
مهدى تندگويان، حجت نظرى/معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه: 
حميد پورمحمدى گلسفيدى، شاپور محمدى، 
رحمت ا... اکرمى/معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان اداری و استخدامی: فاطمه 
پهلوانى، ابراهيم شيخ، يونس الستى/معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمــان حفاظت 
ــا انجم  ــارى، رض ــص محیط  زیــســت: شينا ان
اقتصادی  کيخا/معاون  احمدعلى  شعاع،  
ریاست جمهوری: مسعود نيلى، على طيب نيا، 
محمد باقر نوبخت/معاون پارلمانی ریاست 
جمهوری: سيد حسين هاشمى، عبدالکريم 
حسين زاده، الياس حضرتى/معاون اجرایی 
ریــاســت جــمــهــوری: على ربــيــعــى، محسن 
هاشمى، محسن مهرعليزاده/معاون علمی و 
فناوری ریاست جمهوری: اسفنديار اختيارى، 
ــادى/ ــروزآب ــي ــارى، ابــوالــحــســن ف ــت ــا س ــورن س
معاون حقوقی ریاست جمهوری: رحمت 
ا...بيگدلى، محمد على اسفنانى، الهام امين 
زاده/مــعــاون امــور زنــان و خانواده ریاست 
جمهوری: حميده زرآبادى، زهرا ساعى، پروين 
دادانديش/سخنگوی دولت: ابراهيم شيخ، 

الياس حضرتى، محمد حسين رنجبران

لاریجانی در دوراهی شعام- پاستور 	 
در لابه لاى همين بازار داغ گمانه زنى ها، طى 
روزهاى اخير برخى رسانه ها گمانه زنى درباره 
على لاريجانى را شدت بخشيده اند، برخى او را 
معاون اول دولت پزشکيان مى دانند و برخى 
دبير شوراى عالى امنيت ملى. در همين راستا 
على قلهکى فعال رسانه اى گمانه معاون اولى 
لاريجانى را تقويت کرد و از ديدار طولانى ميان 
لاريجانى و پزشکيان خبر داد و نوشت » ميانِ 
على لاريجانى و مسعود پزشکيان  ديدارى انجام 
شده که طولانى هم بوده لاريجانى اگر پزشکيان 
بخواهد معاون اولى او را مى پذيرد تا اين لحظه 
گزينه  معاون اولىِ دولت چهاردهم که بالاى 50 

درصد شانس دارد، يک اقتصاددان است...
در صورتِ پذيرش معاون اولى دولت پزشکيان 
دولت  اقتصادى  شــالــوده   لاريجانى،  توسط 
دستخوش تغيير جدى مى شود.....على اکبر 
ناطق نورى حامىِ جدى لاريجانى براى معاونت 
اول است.« کمى بعد آذرى جهرمى نيز در گفت 
و گويى اعلام کرد که نظرش نسبت به معاون 
اولى لاريجانى مثبت است. در ادامه و درحالى 
که خبر احتمال معاون اولى على لاريجانى در 
دولت پزشکيان در فضاى رسانه اى و مجازى 
دست به دست مى شد،  يک رسانه ديگر گمانه 
اى جديد را مطرح کرد. سايت فراز مدعى شد 
که گفت وگو و رايزنى بين مسعود پزشکيان، 
رئيس جمهور منتخب و على لاريجانى براى 
تصدى سمت دبــيــرى شـــوراى عالى امنيت 
ملى نهايى شده است.اين رسانه نوشته است؛ 
على لاريجانى پس از مراسم تنفيذ و تحليف 
که به ترتيب در روزهــاى 7 و ۹ مــرداد 1403 
برگزار خواهد شد، رسما به عنوان دبير شوراى 
عالى امنيت ملى معرفى خواهد شد. از اين 
رو به نظر مى رسد على لاريجانى که براى دو 
سمت معاون اولى و دبيرى شعام مد نظر بوده 
به احتمال فــراوان به شغل سابق اش در سال 
۸4 بازمى گــردد و دبير شــوراى عالى امنيت 
ملى خواهد شد.  على لاريجانى در سال هاى 
13۸4 تا 13۸6 دبير شوراى عالى امنيت ملى 
بود که در پى اختلاف با محمود احمدى نژاد، 
رئيس جمهور وقت از سمت خود استعفا کرد و 
جاى خود را به سعيد جليلى داد.لاريجانى در 
دوره تصدى دبيرى شوراى عالى امنيت ملى 
چندين دوره مذاکرات فشرده با خاوير سولانا، 
مسئول وقت سياست خارجى اتحاديه اروپا 
داشت.گفته مى شد در اين دوره، ايران و اروپا 
در يک قدمى دستيابى به توافقى بــراى حل 
مسئله هسته اى قرار گرفته بودند.البته گفتنى 
ــاره  حسين دهقان  است که گمانه هايى درب
براى اين سمت مطرح شده بود که به نظر با قوت 
گرفتن حضور على لاريجانى در شعام)شوراى 
عالى امنيت ملى(، احتمال حضور او در شعام 
کمرنگ تر شد. حضور على لاريجانى در شعام، 
گمانه ها بــراى معاون اولــى طيب نيا را قوت 

بخشيده است. 

عراقچی گزینه اصلی دستگاه دیپلماسی 	 
در همين راستا و در ميان اسامى ذکر شده به نظر 
عباس عراقچى گزينه نهايى و اصلى وزارت خارجه 
است و تخت روانچى،  ايروانى نماينده فعلى ايران 
در سازمان ملل  و على اکبر صالحى گزينه هاى 
فرعى باشند. در همين راستا على قلهکى  مدعى 
شد که از هم اکنون سکان دستگاه ديپلماسى 
کشور به دستان عباس عراقچى سپرده شده است 
:»وزارت خارجه را »عباس عراقچى« تحويل گرفته 
است....مقاله مسعود پزشکيان در »تهران تايمز« 
نيز در کارگروهى متشکل از عراقچى و ظريف 
نوشته شده است.... اکثر ملاقات هاى بين المللى 
و حساسِ مرتبط با دولت جديد توسط عراقچى 
انجام  و همچنين جــواب نامه هاى منطقه اى و 
جهانىِ مرتبط با پزشکيان نيز توسط عراقچى 
نوشته مى شود.پيام مهم مسعود پزشکيان به 
سيدحسن نصرا... و جريان مقاومت که تقدير 
ويژه  رهبر انقلاب را به دنبال داشت، توسط عباس 
عراقچى نگارش شده بود. جالب تر آن که برخى 
رسانه ها مدعى شدند که سطحِ حفاظتِ »عباس 
عراقچى« افزايش يافته و برخى منابع پروتکلِ آن را 
تا حَد وزير مى دانند؛ شنيده ها نشان مى دهد تيمِ 
حفاظتِ شهيد اميرعبداللهيان، وظيفه حفاظت 
از گزينه  جدى وزارت خارجه را عهده دار شدند. 
همچنين گفته مى شود براى وزارت دفاع، شانس 
امير نصيرزاده و امير سيارى بيشتر از ساير گزينه 
هاست. براى وزارت نفت، از نــوذرى وزير نفت 
دولت احمدى نژاد به عنوان يکى از گزينه هاى 
اصلى نام برده مى شود. عبدالناصر همتى بيش 

از ساير گزينه ها براى وزارت اقتصاد اقبال دارد.

آخرین گمانه ها   از  کابینه چهاردهم
همزمان با قوت گرفتن عباس عراقچی برای وزارت خارجه،  برخی اخبار از نهایی شدن 
علی لاریجانی برای دبیری شورای عالی امنیت ملی وطیب نیا برای معاون اولی حکایت 

دارد .با این حال ظریف گفت:تقریبا تمامی گمانه زنی ها از نتایج بررسی نامزدها در 
کمیته ها نادرست و یا ناقص است

چهره ها

 تاکید ایران بر حمایت از اجماع گروه های 
فلسطینی

نشست اخير گروه هاى فلسطينى در پکن واکنش 
سخنگوى وزارت امور خارجه ايران ناصر کنعانى را 
به همراه داشــت.14 گروه فلسطينى به تازگى در 
پکن درباره تشکيل دولت موقت وفاق ملى در نوار 
غزه پس از جنگ به توافق رسيدند.ناصر کنعانى در 
اين باره گفت: نشست اخير گروه هاى فلسطينى در 
پکن در راستاى توافق و آشتى ملى، اقدامى ارزشمند 
و حرکت در مسيرى درست است. سخنگوى دستگاه 
ديپلماسى بيان کــرد: جمهورى اسلامى ايــران 
همانند گذشته با قاطعيت از آرمان ملت فلسطين و 
اجماع گروه هاى فلسطينى در مقابله با اشغالگرى 
ــان در  ــم آپارتايد اسرائيل و حرکت جمعى آن رژي
مسير اِعمال حق بنيادين تعيين سرنوشت، تحقق 
آزادى تمامى سرزمين  تاريخى فلسطين و تشکيل 
دولت مستقل فلسطينى به پايتختى قدس شريف 
حمايت مى کند.براساس اين توافق، گروه هاى 
فلسطينى از جمله فتح، حماس، جنبش مردمى 
براى آزادى فلسطين، جنبش دموکراتيک براى 
آزادى فلسطين، جنبش جهاد اسلامى فلسطين، 
حزب خلق فلسطين، جنبش نبرد خلق فلسطين، 
جنبش ابتکار ملى فلسطين و ... در پکن به منظور 
يکپارچگى ملى فراگير در چارچوب سازمان آزادى 
بخش فلسطين و پايبندى به تشکيل دولت مستقل 

فلسطين به پايتختى قدس بر اساس 
قطعنامه هاى سازمان ملل و تضمين 

حق بازگشت به خانه هايشان به 
توافق رسيدند. 

 پیام مهم هیئت چینی حاضر در تحلیف 
پزشکیان برای وی

زونگ پى وو،  سفير جمهورى خلق چين در تهران در 
ملاقات با رئيس انجمن دوستى ايران و چين با بيان 
اين که هيئتى عالى رتبه از چين در مراسم تحليف 
دکتر مسعود پزشکيان شرکت خواهد کرد، گفت 
که اين هيئت حامل پيامى مهم از جانب دولت چين 
ــود.وى با اشــاره به همکارى  بــراى ايشان خواهد ب
هاى مشترک ايران، چين و روسيه در قالب سازمان 
همکارى شانگهاى و بريکس، اين همکارى سه جانبه 
را ارزشمند دانست.زونگ پى وو در ادامه با اشاره به 
حرکت متقابل 2 قطار از چين به سمت ايران و از ايران 
به سمت چين گفت: اين راه آهن کريدور جديدى 
براى تبادل کالاهاى دو کشور است و ما در آينده 
شاهد همکارى بيشترى خواهيم بود.سفير چين در 
بخشى ديگر از سخنانش با اشاره به موضوع جزاير سه 
گانه ايران در آب هاى خليج فارس گفت: چين همواره 
از حاکميت و تماميت ارضى ايران حمايت مى کند. 
طرف چينى، دغدغه هاى ايران را درک مى کند و 
اهميت مى دهد. چين به دنبال آن است  که دشمنان 
روابط دو کشور نتوانند با استفاده از اين موضوع ، 
تنش ايجاد کنند و تاثير منفى بر روابط بگذارند.اين 
ديپلمات چينى تاکيد کرد: هم دولت چين و هم سران 
کشور چين اراده اى محکم و قوى در توسعه روابط 
دوجانبه با ايران دارند و در پيام تبريک آقاى شى نيز 
به صراحت اشاره و تاکيد شده است که چين تمايل 

دارد که با کمک ايــران، مشارکت  و 
همکارى راهبردى دو کشور را 
عمق بيشترى ببخشد و اين پيام، 
فراتر از يک پيام صرفا تشريفاتى 

است.

 محمد جواد ظريف رئيس شــوراى راهبرى 
انتخاب وزراى دولت چهاردهم نيز که همواره 
پس از رياستش بر اين شورا سعى در شفافيت 
و تبيين عملکرد اين شــورا داشته اســت، در 
جديد ترين اظهار نظر خود در حساب کاربرى 
گزارشى  ايکس  اجتماعى  شبکه  در  خــود 
از آخرين تحولات در زمينه انتخاب وزراى 
ــه کرد.ظريف در اين  کابينه چهاردهم ارائ
پيام نوشته اســت:» ســلام دوستان،بررسى 
پيشنهادهاى دريافتى براى اعضاى هيئت 
ــت به پايان خــود نزديک شــده اســت.*  دول
کميته ها بررسى هاى خود را انجام داده و بين 
10 تا 15نامزد را براى ارزيابى در مرحله دوم 
انتخاب کردند.* در مرحله دوم، نامزدها در 

کميته ها مورد ارزيابى دقيق تر قرار گرفته و 
در صورت ضرورت از نامزدها براى مصاحبه 
داوطلبانه دعوت به عمل آمده است.*اعضاى 
کميته ها به صــورت جداگانه و محرمانه به 
نامزدها امتياز داده اند.*امتيازها به صورت 
خودکار تجميع شده و نتايج تجميع هر کميته 
در حــال ارســال به شــوراى راهــبــرى است. 
تقريبا تمامى گمانه زنى ها از نتايج بررسى 
نامزدها در کميته ها نادرست و يا ناقص بوده 
وبيشتر براى تشويش افکار عمومى و دامن 
زدن به نگرانى و يا خبرسازى و فشار روانى 
منتشر شده اند*همان گونه که رئيس جمهور 
منتخب عزيز بارها اعــلام کــرده انــد، ايشان 
به صورت جداگانه فهرست هايى را دريافت 

مى کنند. هر چند انتخاب اعضاى دولت در 
نهايت توسط ايشان انجام مى شود، اما دکتر 
از شفافيت  بــراى اطمينان  پزشکيان عزيز 
و سلامت کار، بررسى اين نامزدها را نيز به 
شــوراى راهبرى سپرده اند.*نام نامزدها و 
تعداد آرا براى رعايت حريم خصوصى افراد 
و نيز جلوگيرى از هرگونه بهره بردارى نابجا 
اين  عزيز،  ماند.دوستان  خواهد  محرمانه 
يک تجربه جديد اســت که حتما با نقص ها 
ــوده و بايد در آينده  ــه رو ب و ايــرادهــايــى روب
اصلاح شود. علاوه بر نقص هاى بديهى اين 
تجربه نو که ما خود بدان اذعــان داشته ايم، 
نارضايتى هايى نيز از اين روند با انگيزه هاى 
گوناگون وجود دارد: از دلسوزى صادقانه تا 
سهم خواهى و انتقام جويى از رقيبان و يا حتى 
خداى ناکرده تلاش براى جلوگيرى از نهادينه 
شدن يک روند شفاف و خارج از کنترل محافل 
قدرت و ثروت.اميدوارم مردم بزرگ ايران با 
هوشيارى و توجه به اهميت اين ابتکار، اجازه 

ندهند خبرسازى ها و شايعات در اراده آن ها و 
منتخبشان براى تغيير خلل وارد کند.«

توئيت سياسى 

واکنش رئيس جمهور منتخب به تشويق نتانياهو 
در کنگره آمريکا

ظریف،رئیس شورای راهبری، آخرین تحولات در زمینه انتخاب 
اعضای کابینه چهاردهم را تشریح کرد

انتخاب وزرا در مراحل پایانی



 شناخت خانواده های هندی
 از پشت بام شان!

خیلی از ما، هندی ها را به کارهای عجیب و غریب و 
پرونده

 
محیرالعقول در فیلم و سریال هایشان می شناسیم. 
بازیگران هندی در بالیوود کارهایی می کنند که به 
اصطلاح به عقل جن هم نمی رسد و به نظر ترکیبی 
خنده دار و عجیب است. مثلا در یک سکانس یک نفر که تیر خورده و 
زخمی است به یک باره با یک ضرباهنگ باورنکردنی به حساب سی، چهل 
نفر آدم قلچماق می رسد بدون این که زخمش مانع کار او شود و پس بیفتد. 
هند  در  پنجاب  ایالت  روستاهای  بشنوید  اگــر  نیست  عجیب  پس 
پشت بام های عجیب و غریبی دارد که با مجسمه هایی مانند هواپیما، 
لیونل مسی، حیوانات یا خودروها تزیین شده اند. این مجسمه ها آن قدر 
بزرگ هستند که به راحتی می توان آن ها را در شهر دید و به غریبه ها یا 
افرادی که برای اولین بار از آن جا بازدید می کنند، کمک می کند تا خانه 
بستگان خود و خانه مدنظر خود را در روستا پیداکنند. این، یکی از 
ویژگی های پنجاب شده است. »راجش وورا« یک عکاس هندی است که 
بیش از 30سال از زندگی خود را به عکس گرفتن اختصاص داده است و 
انگیزه اش از این کار را علاقه شدید به حفاظت از محیط زیست و ثبت 
تصاویری از زیستگاه های در حال ناپدیدشدن می داند. او یکی از 
جالب ترین مجموعه عکس هایش را »باروک روزمره« نام گذاری کرده 
است. عکس های این مجموعه از مجسمه های نصب شده روی پشت بام 
خانه ها در منطقه پنجاب است که بالاتر از آن گفتیم؛ از هواپیماهای بزرگ 
و بازیکنان فوتبال گرفته تا بطری و گلدان و عروسک ها. این مجسمه ها 
معماری این منطقه را تغییر داده و پنجاب را از دیگر بخش ها متمایز کرده 
است. در پرونده زندگی سلام امروز می توانید از داستان این مجسمه های 

بزرگ سردربیاورید.

 درباره منطقه ای در پنجاب که در آن مجسمه های بزرگ و متفاوتی روی پشت بام ها نصب شده
 و هر کدام از آن ها داستان جالبی دارد

  

 

 

 

منابع این پرونده: fastcompany.com، indiansummerfest.ca و ...
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اولین موج مجسمه سازی روی پشت بام
بخش بزرگی از پنجاب در شرق پاکستان قرار دارد و بخشی از آن در شمال شرقی هند. ایالت 
پنجاب، ناحیه چندی گر و بخشی از شمال راجستان بخش های مربوط به پنجاب هند است و ما 
در این گزارش درباره سنتی که در معماری این منطقه اتفاق افتاده است، خواهیم گفت. پنجاب 
به معنی پنج رودخانه، در زمان داریوش اول در تصرف ایران بوده است. اولین موج ساخت 
مجسمه های بزرگ روی پشت بام های پنجاب اواخر دهه 1970 اتفاق افتاد؛ وقتی هندی های 
مقیم خارج از کشور شروع به ساخت خانه در روستاهای اجدادی خود کردند. این رویکرد کم کم 
به یک جنبه مهم و چشم انداز خاص از پنجاب تبدیل شد. هرچند این خانه ها در بیشتر ایام سال 
خالی می مانند و تنها چند هفته از سال صاحب خانه هایشان در آن سکونت دارند اما اشیای 
رنگارنگی که در قالب مجسمه روی پشت بام ها نصب شده است به عنوان یادآورهایی از تلاش ها، 

موفقیت ها و رفاه صاحبان خانه عمل 
می کنند. مجسمه های پشت بامی که 
چشم  به  پنجاب  خانه های  بیشتر  در 
می خورد، موضوعات شگفت انگیزی را 
به تصویر می کشند؛ از تانک های جنگی 
و وزنــه بــرداران تا قهرمانان، توپ های 
فوتبال، حیوانات، خودروها و به ویژه 
هواپیماها. این مجسمه ها در واقع بیانی 
زنده و جذاب از خلاقیت ها و آرزوهای 
این مردم هستند. وورا توصیف جالبی 
ــردم روســتــاهــای پنجاب که  ــاره م دربـ
روی پشت بام خانه شان گالری هنری 
راه انداخته اند، دارد و گفته: »مــردم 
این مناطق همه کارها را با صدای بلند 
انجام می دهند. لباس بلند می پوشند 
و با صدای بلند آواز می خوانند. زندگی 

برای آن ها یک جشن کامل است!«

 سفر به بیش از 150 روستا
 برای عکاسی از مجسمه ها

همان طور که گفتیم راجش وورا یک مجموعه عکس از مجسمه های پشت بامی در پنجاب دارد. 
خودش می گوید کنجکاوی اولیه او درباره این اشیا باعث شد بیش از 6هزار کیلومتر را در چهار 
ناحیه پنجاب سفر کند و بتواند این مجسمه های پشت بامی عجیب و غریب را در عکس های خود 
به تصویر بکشد. او صد عکس از این مجموعه را در یک گالری هنری به نمایش گذاشته و معتقد 

ــت مناطقی کــه از آن عکاسی  اس
کـــرده کــامــلا متمایز اســـت. وورا 
دربــاره سختی و چالش های پروژه 
عکاسی از مجسمه های پشت بامی 
گفته است: »بعد از شناختن پنجاب 
ــراف آن و سنت  و روســتــاهــای اطـ
گرفته،  شکل  آن  در  کــه  معماری 
تصمیم گرفتم در زمستان به این 
منطقه برگردم، زیرا در آن زمان نور 
بسیار بسیار خوب است. فکر کردم 
اگر شرایط آب و هوایی و نور را در 
تمام طول عکاسی یکسان نگه دارم، 
ممکن است برای پروژه خوب باشد. 
در هند در آن زمان هیچ جی پی اس 
یا نقشه یا هیچ چیز وجود نداشت، 
بنابراین من روستا به روستا می رفتم 
تا آن ها را جست وجو کنم و آن ها را 
بخواهم. در نهایت در طول دو سال 
حدود پنج بازدید کردم و به بیش از 

150 روستا سفر کردم.«

مجسمه ها مخزن آب هستند و داستان هر خانواده!
مجسمه های بزرگ و تزیینی در پنجاب به شکل هواپیما، شاهین، پرنده، توپ فوتبال و... هستند که 
از سیم، میلگرد، بتن و گچ ساخته می شوند و جالب این که بیشتر آن ها در زیر پوسته مجسمه ای خود 
مخازن آب هستند و هر کدام راوی داستان خانواده . راجش وورا که در جست و جوهای خود به دنبال 
داستانِ پشت هر مجسمه بوده است، قصه بعضی از این مجسمه را هم این طور روایت کرده :»برای 
عکس گرفتن از این مجسمه ها باید درمیان کوچه های باریک قدم می زدم و گاهی مجبور بودم به 
ایوان ساختمان مقابل بروم تا بتوانم به مجسمه ها دید مناسبی داشته باشم.بسیاری از کسانی که 
مجسمه  هواپیما روی پشت بام خانه شان می سازند مهاجرانی هستند که چند سال بعد از مهاجرت 
به روستاهای خود سر زدند و در واقع مجسمه  هایی از هواپیما روی پشت بام خانه شان یک بیانیه از 

موفقیت آمیز شان  مهاجرت 
ــورد دیــگــر او  ــک مـ ــود. در ی بـ
ــرده کــه مجسمه  ــ تــعــریــف ک
ــرای جشن افتتاح  ــز بـ ــ زودپ
رســـتـــوران یــکــی از اعــضــای 
ــارج از کشور،  خــانــواده در خ
یک تــوپ فوتبال بــرای ادای 
احترام به کودکی که در این 
ورزش عالی اســت، مجسمه 
تانک بــرای بزرگداشت پسر 
خانواده که در ارتش خدمت 
کرده، تراکتور به معنای اولین 
قطعه ماشین آلات کشاورزی 
پدربزرگ روستا و حتی برج 
مهاجرت  نشانه  به  هم  ایفل 
موفق خانواده به فرانسه روی 
پشت بام ها نصب شده است.« 
ــع پشت هــر مجسمه  در واقـ
ــود دارد  داســتــان جالبی وج
که به داستان خانواده مربوط 
ــت. همین قدر هــنــدی و  اسـ

عجیب و غریب.

یک سبک جدید که در کتاب های معماری وجود ندارد
بیشتر خانه هایی که در این گزارش به آن ها اشاره کردیم به دلیل مهاجرت صاحبان شان در بیشتر ایام 
سال خالی می مانند و به عنوان خانه های تابستانی یا مکان عروسی برای خانواده هایی که به خارج 

از کشور نقل مکان کرده اند، استفاده 
می شوند. هر کدام از پنجابی ها که به 
کانادا، نیوزلند، انگلیس و ... رفتند 
بعد از مدتی که به پنجاب برمی گردند، 
نگاه خاص خود را دارنــد و بیشتر آن 
ــت کــه در  مــربــوط بــه خانه هایی اس
دیدند.  خــود  مهاجرت  مقصد  شهر 
آن هــا به نوعی نگاه  خود را با سبکی 
کتاب  هیچ  در  که  می کنند  ترکیب 
معماری وجود ندارد و از صنعتگران 
می خواهند چیزهایی را که برایشان 
تعریف می کنند ادغام کنند و بسازند. 
در واقع مجسمه سازی آن هم با ابعاد 
بزرگی که روی پشت بام خانه ها به 
نقاط  در  صنعت  یک  به  بیاید  چشم 
مختلف پنجاب تبدیل شــده اســت و 
کارگاه های زیادی را می توان دید که 
ــا روی ساخت مجسمه مدنظر  روزه
مشتری شان کار می کنند تا آن را روی 

پشت بام ببرند و نصب کنند.

  یک هنر عامیانه
 یا ترکیب مجسمه سازی و معماری؟!

 »والاس« یک هنرمند اهل آسیای جنوبی است و او هم مانند راجش وورا اتفاقی به مجسمه های 
پشت بامی پنجاب برخورد کرده است. او یک بار که در جاده ای نزدیک یکی از روستاهای پنجاب 
بود، تعدادی از مجسمه های پشت بامی را دید و با ذهنی پر از سوال و متعجب، تصمیم گرفت بقیه 
مجسمه های آن منطقه را هم ببیند. بنابراین از راننده خواست بزرگراه را دور بزند تا بتواند به 
روستاهای پنجاب سر بزند. او بعد از بازدید از روستاهای پنجاب گفته :»راستش را بخواهید، من 

نمی دانستم آن ها چه هستند. 
آن هــا تأثیر زیـــادی گذاشتند، 
امــا مــن داســتــان پشت آن هــا را 
چنین  هرگز  من  نمی دانستم. 
چیزی را در هیچ جــای دیگری 
ندیده بودم، بنابراین برای مدت 
طولانی در ذهن من بود. آن چه 
بــرای من جالب بود این بود که 
واقعاً نمی دانستم چگونه آن ها 
را دسته بندی کنم. آیا این هنر 
مجسمه سازی  ــت؟  اس عامیانه 
ــت؟ این  ــت؟ آیــا معماری اس اس
یک کار است که فقط در روستاها 
تکامل یافته است، نه در شهرهای 
بزرگ تر یا شهرها. به طوری که 
برای من نیز جالب بود و همچنین 
این یک شکل از هنر عمومی بود 
نه یک چیز خــودآگــاه. در واقع 
نماد  بیشتر  مجسمه ها  ایـــن 

داستان های هر خانواده بود.«

هر هندی تاج محل خودش را دارد

همان طور که گفتیم پنجابی ها از مجسمه ها به عنوان منبع آب روی پشت بام استفاده می کنند 
اما حالا در نسخه های جدیدتر اتفاقاتی افتاده است؛ مثلا منبع آب به صورت یک بخش جدا در 
کنار مجسمه ها قرار گرفته و نمای مجسمه را هم تحت تاثیر قرار داده است. اما در هر صورت 
مجسمه سازی ها در بسیاری از روستاهای پنجاب، به قوت خود باقی  است و به یک سنت تبدیل 
شده است. ساکنان این مناطق معتقدند روند مجسمه سازی در روستاهای پنجاب به این زودی  

سال به سال  و  نمی شود  متوقف 
مجسمه های جدیدی به پشت بام 
خانه ها اضافه می شود تا داستان 
فرد یا افرادی از خانواده را روایت 
کند تا حتی فردی که شناختی از 
ــدارد، بتواند دربــاره  آن خانواده ن
داســتــان آن چیزهایی را حدس 
بزند. نظر آن ها درباره تکراری شدن 
مجسمه ها هم عجیب است. آن ها 
می گویند می شود در یک خانواده 
و  باشد  موفق  فوتبالیست  کسی 
مجسمه توپ را جوری ساخت که 
مجسمه های  از  هیچ کدام  شبیه 
قبلی نباشد یا المان دیگری را به آن 
اضافه کرد. البته قانون شبیه نبودن 
خانه ها و پیروی نکردن از یک سبک 
مشخص در بیشتر شهرهای هند 
برقرار است چون بیشتر هندی ها 
معتقدند هر کسی تاج محل خود را 

دارد و می تواند آن را بسازد.
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  سروکله آرتروز از کجا پیدا می شود؟
همان طور کــه بالاتــر گفتیــم آرتــروز وقتی 

خودش را نشان می دهد که غضروف انتهای 

استخوان ها دیگر کارایی قبلی خود را ندارد. 

علت دقیق این بیماری شناخته  نشده است 

اما عوامــل متعددی باعــث بــروز آن در فرد 

می شود. غیر از چاقی و سن بالا که از دلایل 

اصلی بروز آرتروز است، آسیب های مفصلی، 

آرتــروز ثانویــه ماننــد روماتیســم مفصلی یا 

نقرس، عفونت، شغل هایی که در آن مفاصل 

دایم باید خم وراست شود و سابقه خانوادگی 

از دلایل دیگری  اســت کــه می توانــد منجر 

بــه آرتــروز شــود. همچنیــن گفته می شــود 

زنان بالای 45ســال نیز با خطــر بالاتری از 

پیشــرفت آرتروز مواجــه هســتند و دلیل آن 

تغییــرات هورمونی در ســال های یائســگی 

است. شاید برخی عوامل مانند ژنتیک، سن 

و جنسیت را نتوان کنترل کرد اما مراقبت از 

بدن وقتی ورزشکار هســتید یا در شغل تان 

با فعالیت بدنی بالا ســروکار دارید، مراقبت 

از وزن، داشــتن رژیــم غذایی ســالم شــامل 

پروتئیــن، ســبزیجات و میوه هــا و همچنین 

اســتراحت کافــی می تواند تا حــدی جلوی 

بروز آرتروز را بگیرد. همچنین بهتر است در 

صورت داشتن نشــانه های آرتروز به پزشک 

مراجعه کنیــد تا هم جلــوی پیشــرفت آن را 

بگیرید و هم درمان  تان موثر واقع شود.

  آرتروز چطور درمان می شود؟
حتما می خواهید بدانید درمان قطعی آرتروز 

چیســت؟ محققــان می گوینــد آرتــروز یک 

بیماری درازمدت است که درمان مشخصی 

ندارد، لزومــا در طول زمان بدتر نمی شــود 

و گاهــی ممکن اســت رو به بهبودی باشــد. 

نشــانه های خفیــف آرتــروز ممکن اســت با 

ورزش مداوم، کاهش وزن در صورت داشتن 

اضافه وزن، پوشیدن کفش های مناسب در 

حین ورزش و پیاده روی و استفاده از وسایل 

خاص برای کاهش فشــار بر مفاصل درمان 

شود. موسسه ملی بهداشت و بهبود مراقبت 

انگلســتان می گویــد انجــام ورزش منظم و 

مداوم حتی اگر ابتدا باعث درد شــود، برای 

مفاصل بیمار مفید است. همچنین استفاده 

از رژیم غذایی سالم و متعادل شامل پروتئین 

حیوانی و گیاهان دارای آنتی اکسیدان بالا 

و دارای خــواص ضدالتهابــی مانند ماهی، 

آجیــل، دانه هــا، میــوه و ســبزیجات، لوبیا، 

روغن زیتون و غلات کامل می تواند به درمان 

آرتروز کمک کند. البته کســانی کــه آرتروز 

شــدید دارند بنا به مشــورت با پزشــک باید 

مصرف دارو را شروع کنند و شاید مجبور به 

عمل جراحی و تعویض مفصل شوند.

  گول »درمان های معجزه آسا« را نخورید
اگر خودتان یــا اطرافیان تان درگیــر آرتروز 

باشــید به احتمال زیاد با محصــولات بدون 

نســخه ای کــه بــرای درد و آرتــروز تبلیــغ 

می شــوند، مواجه شــده ایــد. ســازمان غذا 

و داروی آمریــکا می گویــد :»بســیاری از 

محصــولات بــدون نســخه کــه بــرای درد و 

آرتروز تبلیــغ می شــوند حاوی مــواد بالقوه 

مضری انــد کــه در برچســب به آن ها اشــاره 

نمی شــود؛ مــوادی ماننــد اســتروئیدها، 

داروهــای  و  عضلانــی  شــل کننده های 

ضدالتهابی غیراستروئیدی.« این ترکیبات 

ممکــن اســت بــرای افــرادی کــه داروهای 

دیگری هم استفاده می کنند تداخل دارویی 

ایجاد کند و خطرناک باشــد. کارشناســان 

توصیه می کنند به سراغ محصولات دارویی 

که نمی توانید ترکیبات آن را بخوانید، نروید 

و بهتر است از هر محصولی که »درمان های 

معجزه آسا« ارائه می دهد، دوری کنید.
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تازه ها

مزمن و دردناک 

مثل آرتروز
همه چیز درباره بیماری آرتروز که در میان سالی به 

سراغ آدم ها می  آید و هر فرد برای درمان آن یک نسخه 
متفاوت می پیچد

خروپف نه تنها آزاردهنده است، بلکه ۷۵ درصد از افرادی 

که خروپف می کنند دچار آپنه انسدادی خواب هستند 

)زمانی که تنفس در خواب برای مدت کوتاهی مختل 

می شود(، این اتفاق خطر ابتلا به بیماری قلبی را افزایش 

می دهد. شرایط زیر می تواند بر راه هوایی تاثیر بگذارد و 

باعث خروپف شود: 

1. آناتومی دهان: داشتن سقف دهان )سق( نرم و ضخیم 

می توانــد راه هوایی شــما را باریک کند. افــرادی که اضافه 

وزن دارند ممکن اســت بافت های اضافی در پشــت گلوی 

خود داشته باشــند که می تواند باعث باریک شدن راه های 

هوایی آن ها شود.

2. مشــکلات بینی: احتقان مزمن بینی یــا انحراف تیغه 
بینی ممکن است باعث خروپف در فرد شود.

3. کم خوابی: نداشتن خواب کافی می تواند منجر به شل 

شدن بیشتر گلو شود.

4. وضعیــت خواب: خروپــف معمولا هنــگام خوابیدن به 
پشــت بیشــترین و بلندترین حالت را دارد، زیرا تاثیر جاذبه 

زمین روی گلو، راه هوایی را باریک می کند.

۵. تغذیه: گاهی نوع تغذیه فرد، ماهیچه های گلو را شــل 
می کند و دفاع طبیعی را در برابر انسداد راه هوایی کاهش 

می دهد. 

زمینه های بروز خروپف چیست؟

 

 

 

بیشتر بدانیم

نکات تغذیه ای برای رفع یبوست کودکان

معمولًا تغییر در رژیم غذایی کودک می تواند به رفع یبوست کمک زیادی کند. با روش های زیر 

به کودک خود کمک کنید که فیبر بیشتری مصرف کند و یبوست او رفع شود.

* افزودن میوه و سبزیجات بیشتر به رژیم غذایی کودک.

* بهتریــن صبحانه برای رفع یبوســت کودکان بــا افزودن غلات کامل و نان بیشــتر اســت. 

برچسب های مواد تشکیل دهنده روی بسته بندی مواد غذایی را برای انتخاب غذاهایی که 

فیبر بیشتری دارند، بررسی کنید.

* از کودک خود بخواهید مایعات بیشتری بنوشد.

* محدود کردن فست فودها و غذاهای ناسالم که اغلب سرشار از چربی هستند. به جای آن 

وعده های غذایی و میان وعده های متعادل تری فراهم کنید.

* محدود کردن نوشیدنی های حاوی کافئین، مانند نوشابه و چای.

* محدود کردن شیر. کاملًا طبق دستور پزشک مصرف شود.

* غذاهای ممنوع برای کودکان زیر دو سال نیز قند و شکر زیاد )در انواع شیرینی ها(، غذاهای 

پرنمک مانند برخی از غذاهای کنسرو شده، گوشت های فراوری شده )مانند سوسیس، هات 

داگ و ژامبون( است.

* همچنین از کودک خود بخواهید که وعده های غذایی خود را در یک برنامه منظم بخورد. 

خوردن یک وعده غذایی اغلب باعث نیاز به دفع در عرض ۳۰ تا ۶۰ دقیقه می شود. صبحانه 

را زود آماده کنید. این کار به کودکان فرصت می دهد تا قبل از رفتن به مدرسه در خانه مدفوع 

خود را دفع کنند.

از خود در برابر پرتوهای فرابنفش حفاظت کنید 

مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت در واکنش به 

اخباری مبنی بر افزایش شدت تابش پرتوهای فرابنفش 

خورشید، طی روزهای پیش رو، ضمن ارائه توصیه هایی 

جهت حفاظــت مقابــل ایــن تابش هــا گفــت: »تابش 

پرتوهای فرابنفش، پدیده ای طبیعی است و در چنین 

شرایطی باید آموزش های لازم درباره چگونگی حفاظت 

مقابل پرتوهای فرابنفش در اختیار مردم قرار گیرد«.  

شاخص محدوده پرتوهای فرابنفش خورشیدی

وی با بیان این که شــاخصی برای پرتوهای فرابنفش خورشیدی 

لحاظ شده، ادامه داد: »شاخص پرتوهای فرابنفش از عدد یک آغاز می شود و این شاخص بیش از 

عدد ۱۱ است. از عدد یک تا ۳ به عنوان »محدوده ایمن« شناخته می شود اما از عدد ۳ به بعد، یک 

تهدید به حساب می آید.«

 1۰ تا 1۶؛ اوج تابش  پرتوهای فرابنفش
مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت با اشاره به شدت تابش پرتوهای بنفش خورشیدی در 

کشور خاطرنشان کرد: »اختلاف میان شدت تابش پرتوهای بنفش خورشیدی از ساعت ۱۰ صبح تا 

۱۶ به عدد ۱۰ و حتی گاهی اوقات به بیش از ۱۰ می رسد. سازمان بهداشت جهانی درباره مواجهه 

با پرتوهای فرابنفش توصیه هایی ارائه داده و بر این توصیه ها تاکید می کند. سازمان بهداشت جهانی 

توصیه می کند نباید در معرض تابش نور خورشید قرار گرفت«. 

 توصیه هایی برای حفاظت در برابر نور خورشید
گورانی توضیح داد: »استفاده از کلاه لبه دار با لبه ۷ سانتی متر و عینک UV دار توصیه می شود. 

برخی عینک ها UV ندارند و فقط فضا را تاریک می کنند؛ نکته مهم و اساسی این است که مردمک 

چشم در فضای تاریک باز می شود و این موضوع ســبب افزایش میزان پرتوهای فرابنفش  خواهد 

شد«. وی افزود: »استفاده از کرم ضد آفتاب و آشنایی و اطلاع با مواردی مانند میزان SPF کرم، مقدار 

استفاده، مدت زمان استفاده و میزان ماندگاری کرم بر پوست اهمیت دارد. نوشیدن آب فراوان نیز 

جزو توصیه های دیگر به حساب می آید«.  

علایم اولیه نازک شدن مو

بیشــتر علایم نازک شــدن مو به قــدری آرام و به تدریج 

شروع می شود که ممکن است آن ها را نادیده بگیرید 

اما پنج نشــانه شــایعی که باید مراقب آن ها باشید، 

عبارت اند از:

دم اســبی باریک تر | اگــر موهایتــان را بــه شــیوه 
دم اسبی پشــت ســر جمع می کنید، به مقدار مویی 

که از کــش می گذرانیــد، توجه کنیــد. به گفتــه دکتر 

ناتان، اگر متوجه شــدید که کــش مو را بیشــتر از قبل دور 

موهایتان می پیچانید، ممکن اســت نشــانه ای از کاهش حجم 

موهایتان باشد.

دیده شدن پوســت کف ســر | این پدیده هم در مردان و هم در زنان اتفــاق می افتد، اما در 
نقاط مختلف سر. مردان معمولا با خط موی عقب رفته و نازک شدن موها   در بالای سر مواجه 

می شوند. حال آن که این موضوع برای زنان ممکن است به صورت وسیع تری اتفاق بیفتد. 

این تغییر به تدریج رخ می دهد، بنابراین ممکن است بلافاصله متوجه آن نشوید.

موهای ریز و نازک | ظهور موهای کوتاه و نازک ممکن اســت از علایم نازک شدن مو باشد، 
زیرا وجود این موها نشان دهنده این است که فولیکول های مو کوچک شده اند. دکتر ناتان 

هشدار می دهد از آن جا که این مورد اغلب با شکستگی مو اشتباه گرفته می شود، باید به آن  

دقت ویژه داشت.

رشته های شکننده و آسیب پذیر مو | زمانی که آسیب دیدن موها شروع می شود، متوجه 
کاهش حجم آن ها خواهید شد. به گفته دکتر ختارپال، موهای شکننده و آسیب پذیری که 

ناگهانی ظاهر می شود، نشانه ای از علتی اند که باید به سرعت شناسایی شود.

ریزش بیش از حد| واضح ترین علامت نازک شدن مو ریزش بیش از حد است. در حالی که 
از دست دادن ۱۰۰ تا۱5۰ تار مو در روز طبیعی است و جای نگرانی ندارد، اگر متوجه شدید 

موهایتان بیشتر از حالت عادی می ریزد، باید هوشیار باشید.

بیشتر بدانیم 

 
 

 

 
 

آرتریت دســته بزرگی از بیماری هاســت که باعث درد، تورم یا التهاب 

مفاصل می شــود. آرتروز یکی از انواع آرتریت اســت که باعث ســفتی، 

تورم و دردناک شــدن مفاصل می شود و بیشــتر صبح ها خود را نشان 

می دهد. همچنین صدای »قرچ« یــا »تق تق« مفاصــل می تواند یکی از 

نشانه های مهم آرتروز باشد. آرتروز زمانی رخ می دهد که غضروف صاف و لغزنده ای که 

مفصل را می پوشاند، با گذشت زمان دچار ساییدگی شود و شروع به از بین رفتن کند. 

هرچه سن بالاتر برود احتمال این که آرتروز به سراغ مان بیاید بیشتر است.  این بیماری 

می تواند تقریبا تمام مفصل ها را تحت تاثیر قرار دهد اما هم اکنون بیشتر خودش را در 

زانو، لگن و مفاصل کوچک دست و انگشتان نشان می دهد اما آرتروز را چطور بشناسیم 

و آیا درمانی برای آن وجود دارد؟

پزشکی

 در صفحه سلامت درباره 

آرتروز و راه های درمانش 

مطلب بنویسید. خیلی ها 

به این بیماری مبتلا هستند 

و چون درمان های متنوعی دارد، 

دانند چه کنند؟
نمی 

برای آن که در هر سنی به بهترین شکل از پوست محافظت 

کنید بهتر است تفاوت ضد آفتاب کودکان و بزرگ سالان 

را بدانید. برخی از منابع به این موضوع اشاره می کنند که 

ضد آفتاب بزرگ سالان و کودکان در واقع تفاوت چندانی 

ندارند. با این حال در ادامه برخی تفاوت های ضد آفتاب 

کودک و بزرگ سال را بررسی می کنیم.

مواد تشکیل دهنده1 

ضد آفتاب کودکان: به طــور معمول، ضد آفتاب های 
کــودکان از مســدود کننده های معدنی )یا فیزیکــی( مانند 

اکســید روی و دی اکســید تیتانیوم اســتفاده می کنند. این 

مواد روی پوست قرار می گیرد و اشعه ماوراء بنفش را انعکاس 

می دهد که باعث می شــود کمتر به تحریک یــا واکنش های 

آلرژیک بینجامد و برای پوست های حساس، ایمن تر باشد.

ضد آفتاب بــزرگ ســالان: ضدآفتاب های بزرگ ســالان 
اغلــب حــاوی مســدود کننده های شــیمیایی مانند اکســی 

بنــزون، آووبنزون   و اکتینوکســات هســتند. این مواد اشــعه 

ماوراء بنفش را جذب کرده، به گرما تبدیل  و سپس از پوست 

خارج می کند. ضد آفتاب های شیمیایی روی پوست سبک تر 

و شفاف تر هستند.

فرمولاسیون2 

ضد آفتاب کودکان: ایــن محصولات معمــولًا به گونه ای 
ساخته می شوند که ملایم باشند و کمتر پوست یا چشم را تحریک 

کنند. آن ها اغلب به صورت کرم یا لوسیون هستند که به راحتی 

روی پوست کودک اعمال می شود. ضدآفتاب های کودکان عمدتاً 

فاقد عطر و ضدحساسیت هستند.

ضد آفتاب بزرگ سالان: فرمولاسیون های مخصوص بزرگ 
سالان می تواند شامل انواع مختلف ژل، اسپری، لوسیون و روغن 

ضدآفتاب باشــد. آن ها ممکن اســت حاوی مــواد اضافی برای 

مراقبت از پوســت مانند آنتی اکســیدان ها، مرطوب کننده ها یا 

اجزایی با خاصیت ضد پیری باشند. برخی از فرمولاسیون های 

ضد آفتاب بزرگ ســالان به گونه ای طراحی شده اند که در برابر 

آب یا عرق مقاوم یا برای پوست های مستعد آکنه مناسب باشند.

 3SPF سطح

مخصــوص  کودکان: ضدآفتاب هــای  آفتــاب  ضــد 
کودکان عمومــاً دارای SPF بالا، اغلب SPF ۳۰ یا بالاتر هســتند 

تا از محافظت کافی از پوست جوان که بیشــتر در معرض آفتاب 

سوختگی و آسیب است، اطمینان حاصل شود.

ضد آفتاب بزرگ ســالان: ضد آفتاب های بزرگ سالان طیف 
وسیع تری از SPF را شامل می شوند. بزرگ سالان می توانند رقم 

اس پی اف مد نظر خود را بر اساس فاکتورهایی مانند لباسی که 

پوشیده اند یا میزان فعالیت  در فضای باز انتخاب کنند.

  نکات کاربردی برای انتخاب کرم ضد آفتاب
 SPF برای کودکان: به دنبال کرم های ضد آفتاب با طیف وسیع با
۳۰ یا بالاتر باشید که از مسدود کننده های معدنی در آن ها استفاده 

شده اســت. اطمینان حاصل کنید که محصول ضدحساسیت، 

بدون عطر و دارای برچسب مخصوص کودکان باشد.

برای بزرگ سالان: یک ضد آفتاب با طیف وسیع با SPF مناسب 
برای سطح فعالیت خود انتخاب کنید. نوع پوست خود و هرگونه 

نیاز اضافی به مراقبت از پوست مانند آب رسانی یا کنترل چربی 

را در نظر بگیرید. 

ضد آفتاب بزرگ سالان و کودکان چه تفاوت هایی دارند؟

سلامت پوست

دانستنی ها 
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آن طور که هواشناسی کشور پیش بینی کرده، شنبه و یک شنبه این هفته شاهد اوج گرمای هوا در شهرهای مختلف 
خواهیم بود و داغ ترین روزهای سال را در پیش رو داریم. علاوه بر ضرورت حفظ سلامت جسمی در این روزها با 
نوشیدن آب کافی و ...، یکی از دغدغه های رایج مردم درباره تاثیرات افزایش دمای هوا بر سلامت روان شان است. 

اما آیا واقعا گرما بر سلامت روان تاثیر دارد؟

 

 

دکتر مهدی سودآوری    |      روان شناس و مدرس دانشگاه

ممکن است اثرات بلند مدت داشته باشــد. مثلا فردی که در 
گرما بیرون از خانه مشــغول کار بوده و بعد در ترافیک به خانه 
برگشته، کاملا مستعد اعمال خشونت کلامی و فیزیکی نسبت 
به خانواده قــرار دارد. بنابراین اگر محرکــی در خانه پیش آید 
ممکن است به دعوای شدیدی منجر شود که در حالت عادی 

امکان پذیر نبود.
 استرسی شدن به دلیل تعویق کارها ناشی از گرما 

در این روزهای بی حوصلگی، ممکن اســت کارهای  مان را به 
 تعویق بیندازیم که همین مسئله باعث استرس می شود. برای 
حل مشکل ابتدا لازم اســت دلیل این پشت گوش انداختن را 
پیدا کنیم. ما گاهی به این دلیل کارها را به  تعویق می اندازیم 
که از نتیجه شان می ترسیم. در این  صورت بهترین راه، مواجهه 
با این موضوع اســت که نتیجــه مثبت و منفی کارهــا را در نظر 
نگیریم. همه ما گاهی در زندگی دنبال پیشــرفت هســتیم اما 
همیشه مســئله ما پیشــرفت نیســت؛ گاهی بهترینِ خودمان 
بودن کافــی اســت. در روزهای دشــوار، بهترین خــود بودن، 

اساسی ترین کاری است که می توانیم انجام بدهیم.
 این روزها به پروپای دیگران نپیچید!

در این روزهای داغ حواس مان باشــد که همه کلافه هستند. 
موقــع رانندگی بــوق زدن بی مورد یــا عجله برای برگشــت به 
خانه و ... می تواند به درگیری و بحث منجر شــود. بهتر اســت 
کمی بیشتر حال همدیگر را درک و یک سری اصول را رعایت 
کنیــم. گرما بــرای همــه کلافه کننده اســت. به شــوهرها هم 
توصیه می کنم حالا که خانم ها در این گرمای ســوزان به علت 
پوشش بیشــتر، به احتمال بالاتری در معرض کلافگی ناشی 
از گرما هستند، خیلی به پروپای آن ها نپیچند و صحبت درباره 
مســایل مناقشــه برانگیز یا انتقــاد را به زمان دیگــری موکول 
کنند. خانم های محترم هم به یاد داشته باشید که مقصر گرما، 
همسر شما نیســت و به همان اندازه که شما کلافه هستید، او 

هم کلافه است.
 راستی، حواس مان به مصرف برق هم باشد

در پایان هم یک خواهش دارم که در مصرف برق صرفه جویی 
کنیم تا برق خانگی و کســب وکارها قطع نشــود که در صورت 
قطع برق و حذف کولرها، واقعا شرایط سخت تر و طاقت فرسا 
خواهد شــد. البته باید به این نکته هم اشــاره کرد که عوارض 
گفته شده برای گرما، بیشــتر در مناطقی که عادت به گرمای 
شــدید وجود ندارد رخ می دهد، وگرنه مــردم خونگرم جنوب 
کشــورمان که اقلیمی گرم دارند، معمولا و حتــی در اوج گرما 
و خرماپزان، مهربان و باحوصله هســتند. امیــدوارم این موج 
گرمای شدید بدون حادثه خاصی برای همگان به اتمام برسد.

 گرما باعث بی حوصلگی شدید می شود

در پاسخ به سوالی درباره تاثیرات گرما بر روان باید بگوییم که 
در کوتاه مدت، گرما باعث بی حوصلگی شدید می شود. وقتی 
در معرض گرما هستیم، بدن برای خنک شدن، بیشتر تعریق 
می کند و همراه با عرق،  املاح ضروری برای بدن و مخصوصا 
سیستم عصبی دفع می شود. دفع املاح ضروری، باعث ایجاد 
تنش در بدن و در حالت شدید منجر به گرمازدگی و حتی مرگ 
می شود. در این شرایط نوشیدن آب خنک کار درستی نیست 
چون به بدن شــوک وارد می کند. در این مواقع، دمای درون 
بدن به شدت کاهش پیدا کرده ولی بیرون داغ است. بنابراین 
نوشیدن آب خیلی سرد تعریق را کم می کند و دفع گرما کمتر و 
احتمال گرمازدگی بیشتر می شود. نوشیدن دوغ کمی خنک، 
شربت خاکشیر، تخم شربتی و ... بسیار مفید است تا همزمان 

با آب بدن، املاح لازم هم به بدن وارد شود.

 چرا در گرما، پرخاشگر می شویم؟

همان طور که گفته شد، کاهش املاح ضروری و تنش گرمایی 
به سیســتم روان به شــدت فشــار وارد می کند.  در نتیجه این 
تنش که به راحتی قابل پاســخ نیســت، یعنی نمی شود سریع 
خنک شــد، باعث ایجاد حس ناکامی و در نتیجه پرخاشگری 
می شود. همیشــه در روزهای داغ، میزان نزاع و قتل افزایش 
پیدا می کنــد چون گرمــا باعث کاهش شــدید تحمــل و صبر 
می شــود. در نتیجه احتمال دعوای زوجین، نزاع خیابانی یا 

حتی قتل بیشتر می شود.
 گرما اثر بلندمدت بر روان ندارد اما ...

گرما تاثیــر خاصی بــر ســلامت روان کلــی آدم نــدارد، چون 
گذراست. چند روز هوا گرم می شــود و دوباره به حالت عادی 
بر می گردد. بنابراین خود گرما اثر بلند مدت بر سلامت روان 
ندارد اما رفتارهایــی که تحت تنش گرمایــی انجام می دهیم 

محوری

نجات روان در گرمای مرگبار
افزایش دمای هوا در بسیاری از شهرهای کشور به بالاترین حد ممکن خود در چند سال اخیر رسیده؛ 

آیا واقعا گرما بر سلامت روان تاثیر دارد و باعث افزایش خشونت می شود؟

به رنگ مبل توجهی ندارید| خرید 1 
مبلمــان یــک فراینــد پیچیده تــر از 
انتخاب ظاهر و جنس آن است. رنگ مبلمان 
نقش بسیار مهمی در جلوه و زیبایی داخلی 
منــزل دارد. هماهنگی رنگ مبــل با دیگر 
عناصر دکوراسیونی مانند دیوارها و پرده ها، 
می تواند جلوه زیبایی و هماهنگی خاصی 
را به اتاق بدهد. به طــور مثال، انتخاب یک 
رنگ مبل که با رنگ دیوارها هماهنگ باشد، 
می تواند به ایجــاد حس فضــای بزرگ تر و 
هماهنگی بیشــتر کمک کند. بهتر اســت 
قبل از خرید مبــل، نمونــه ای از رنگ دیوار 
یا پارچه پرده های خود را به فروشــگاه برده 
و با رنــگ مبلی که مــد نظر داریــد، تطبیق 
دهید. این کمک می کند تا مطمئن شوید که 
انتخاب شما با دیگر اجزای داخلی منزلتان 
هماهنگ اســت و جلوه و زیبایی خاصی را 
به آن اضافه خواهد کرد. همچنین، در نظر 
داشته باشید که رنگ مبلمان با پوشش ها 
و دیگر لوازم داخلی نیز ســازگاری داشــته 

باشد.

فقــط بــه ظاهــر مبــل توجــه می 2 
کنید| هنــگام انتخــاب مبــل، تنهــا 
به ظاهر آن توجــه نکنید. مهم اســت که به 
کیفیت مبل نیز توجه کنید. مبل مدرن یکی 
از گزینه هایی اســت که هم ظاهر زیبا و هم 

کیفیت بالایی دارد. با دقت به پارچه  استفاده 
شــده، نوع رنگ آمیزی چوب و نوع چوب به 
کار رفته در مبــل، می توانیــد از مبلمانی با 
طول عمر بیشــتر برخوردار شــوید. پس به 
جز ظاهر، به جزئیات کیفیت مبل هم توجه 

کنید تا انتخابی درست داشته باشید.

مبل تیره را برای خانه های نقلی و 3 
کم نور انتخــاب می کنید| مبلمان 
تیره در خانه های کوچــک و کم نور، ممکن 
است فضا را کوچک تر به نظر بیاورند و آن ها 
را تاریک تر نشان دهند. بنابراین، بهتر است 
در این شــرایط از مبلمان روشن و رنگارنگ 
استفاده کنید. این نوع مبلمان، نور را به خود 
جذب نمی کنند و به فضا احساس بزرگ تری 
می دهند. همچنین، با جلوه روشن، فضایی 
شــاداب و متفاوت به خانه تان می بخشند. 
بنابراین، برای خانه های کوچک و کم نور، 
انتخاب مبلمان روشــن و رنگارنگ بهترین 

گزینه است.

توجــه 4 خودتــان  شــرایط   بــه 
ندارید| مثــلا اگــر کــودک داریــد، 
مبل های ایمن و با پارچه قابل شســت و شو 
را انتخاب کنید. همچنین، اگر افراد مسن 
در خانه هستند، مبل های راحتی با ارتفاع 
پایین تر را انتخاب کنید تا راحتــی آن ها را 

فراهم کنید.

واقعیت این اســت که خرید مبلمان باید با توجه به ســلیقه شخصی و استایل 
دکوراسیون خانه مان باشد. اگرچه ممکن است مبل راحتی یا کلاسیک در خانه  دیگری 
بسیار جذاب به نظر برسد اما این به معنای آن نیست که برای خانه  ما هم مناسب باشد. 

به گزارش »بیتوته« و در ادامه به چند اشتباه رایج در خرید مبلمان اشاره می کنیم.

رایج ترین اشتباهات در خرید مبل

داده تصویری

چیدمان

1- جزئیات زندگی شخصی
2- انتقاد از دیگران

3- مسائل مالی
4- حرف زدن پشت سر دیگران

5- خودگویی منفی
6- دستاوردهای  احتمالی تان در آینده

6 نکته ای که نباید در جمع درباره آن ها حرف بزنید

نکته ها 

* من 10 ســال پیش رفته بــودم کیش. این 
کشــتی که خیلی ســالم تر بود. الان جوری 
پوسیده که مشخصه که دیگه نمی شه جلوی 
نابودیش رو گرفت. حیف شد واقعا. دیدنش 
و عکس گرفتن یادگاری باهاش خیلی کیف 

می داد.
* ســتون خاطره بازی در صفحه سرگرمی، 
من رو برد به 40 سال پیش. یادش بخیر که تو 

کوچه در روزهای گرم، بازی می کردیم و هیچ 
کاری مون هم نمی شد. فقط تهش شیلنگ رو 

می گرفتیم روی سرمون.
* دلایل به گل نشســتن این کشــتی خیلی 
جالب بــود. من فقــط همون رو کــه کاپیتان 
چیزی مصرف کرده بوده، شنیده بودم. اون 
مورد عشقش به دختر ایرانی، باورش سخته 

ولی بعید نیست.
* جوانــه. چقــدر خوب کــه یــک ایرانی بین 
ســتاره های نوجوان المپیک 2024 است. 
امیــدوارم بیرانونــد موفق هــم بشــه در این 

مسابقات.

راه ارتباطی با زندگی سلام    
    پیامک 2000999  و تلگرام 09354394576

ما و شما 

 

مخاطب گرامــی، اختلاف 
حوزه هــای  در  زوج هــا 
مختلف با یکدیگــر و تفاوت 
سلیقه های شان، مسئله ای 
اساسی نیست بلکه شیوه برخورد زوج هاست 
که باعــث تداوم یــا اتمام یک رابطه می شــود. 
بهتر بود رفتار همســرتان را توضیح می دادید 
تا راهنمایی دقیق تری را دریافت می کردید. 
آیا همه کارهایی که شما را از شوهرتان دلخور 
می کند، در یک دســته رفتاری قرار می گیرد 
یا خیر؟ مثلا همه شان مرتبط با مسائل مالی، 

روحی یا ... است؟
نکات تان را به شوهرتان  بگویید

اگر همســرتان رفتاری انجام می دهد و باعث 
ناراحتی شما می شود، بهترین شیوه، صحبت 
کردن است. این که بتوانید درباره مسائل تان 
با هم صحبت کنید و هر دو هم شنونده خوبی 
باشــید و در نهایت هم به حــل اختلاف منجر 
شود، یک مهارت است. پس ابتدا درخواست 
خودتان را با همسرتان درمیان بگذارید البته 
در یک فضای امن که همدیگر را قضاوت نکنید 
و اگر بنا به دلایلی آن رفتار ترک نشد، بهتر است 
نگاه عمیق تری داشــته باشــید. به طور مثال 
باتوجه به علاقه ای که در ابتــدای پیامک تان 
توضیح دادید، احتمالا همســرتان رفتاری را 
به عمد انجام نمی دهد که باعث ناراحتی شما 
شــود. آن رفتار بنا به شــخصیت یا نوع تربیت 

ایشان انجام می شود نه به منظور آزار شما. این 
نکته را در تمام مسیرتان برای اصلاح شرایط، 

در نظر بگیرید و فراموش نکنید.
شاید زودرنج هستید

درباره مشکل شما، این مسئله هم قابل بررسی 
است که آیا شــما تنها از رفتارهای همسرتان 
ناراحــت می شــوید یــا از رفتارهــای دیگران 
هــم زود ناراحت می شــوید؟ گاهــی این خود 
ما هســتیم که رفتارهای دیگــران را بد تعبیر 
می کنیم و زودرنج هســتیم. بهتر اســت برای 
این که بتوانید به آگاهی بیشــتری در این باره 
برسید، از روان شناســان کمک بگیرید تا اگر 
مشکل از سمت شماســت، هرچه زودتر آن را 

رفع کنید.
قرار نیســت همه رفتارهای شوهرتان، 

خوشایندتان باشد
نکته آخر هم این که توقع نداشــته باشید همه 
رفتارهــای شــوهرتان بــا وجــود ناخوشــایند 
بودن شان از نظر شما، تغییر کند. این مهم ترین 
خطر بــرای زندگی مشــترک تان خواهد بود. 
ابتــدا بهتــر اســت تغییراتــی را در خودتان به 
وجود آوریــد. به طــور مثــال این که شــما چه 
تغییری می توانیــد در خودتان ایجاد کنید که 
همســرتان هم رفتارهایش را تغییــر دهد؟ از 
شــما می خواهم به این دســت ســوالات فکر 
کنید تا شــرایط زندگی تــان را هــر روز بهتر از 

گذشته کنید.

7 ماه است که عقد کردم. شوهرم را دوست دارم. او هم هر روز به من ابراز علاقه 
می کند. شاید به خاطر همین دوست داشتن زیاد است که توقعاتم از شوهرم زیاد 

است. هر اشتباه کوچکی که از او می بینم، زود دلخور می شوم. چه کنم؟

پزشــکان اکوادوری یک کیلو مو را از معده 
یک زن بیرون کشیدند تا سندروم راپونزل یا 
بی اختیاری موخوری دوباره مورد توجه کاربران 
شــبکه های اجتماعی قرار گیرد. به گزارش 
»یورونیوز فارســی«، این توده مو نزدیک به ۴۰ سانتی متر درازا 
داشت و باعث درد شدید در معده بیمار شــده بود. جراحان در 
اکوادور موفق شدند طی یک عمل جراحی ۴۵ دقیقه ای، این توده 
بزرگ مو را از شکم او خارج کنند. اما بی اختیاری موخوری چیست 

و چرا به آن سندروم راپونزل گفته می شود؟

زود به زود از دست شوهرم دلخور می شوم

هدی معتمدالصنایعی  |    روان شناس بالینی

 

 

 

 

اتاق مشاوره

نحوه انجام این پژوهش
این مطالعه به بررســی نحوه شرطی شدن 
مغــز انســان بــرای دریافــت محرک هــای 
مرتبط با اینترنت پرداخــت. این محرک ها 
 عبــارت بودنــد از فیلم هــای مخصــوص 
بزرگ ســالان)پورنوگرافی(، شرط     بندی و 
قمار و بازی های رایانه ای کــه از رایج ترین 
مجازی محســوب  فضــای  در  اعتیادهــا 
می شــوند. هدف از ایــن مطالعه، بررســی 
این موضوع بــود که این محرک هــا چگونه 
در مغــز افــراد، حتــی کســانی کــه از نظــر 
ســلامتی در وضعیت خوبی اند و مشکلات 
پاتولوژیک)بیماری جدی نیازمند درمان( 
ندارنــد، به مثابــه پــاداش ثبت می شــوند. 
بــه گــزارش نیویورک پســت، محققــان در 
ایــن پژوهــش ۳1 مرد 1۹ تــا ۳۸ ســاله را 
کــه همگــی ســالم بودنــد، تحــت آزمایش 
قــرار دادند. از هر شــرکت کننده خواســته 
شــد محــرک  مورد علاقــه اش را انتخــاب 
کنــد؛ تصاویــر بــا محتــوای غیراخلاقــی، 
اسکرین شــات  از بازی هــای رایانــه ای و 
تصویری که نشان دهنده افزایش موجودی 
بانکی بود. این شخصی ســازی به محققان 
کمک می کــرد اطمینان حاصــل کنند که 

محرک هــا بــرای هــر شــرکت کننده واقعا 
معنی پاداش  داشــته باشــند تا تاثیر واقعی 

آن ها روی مغزشان بررسی شود.
تصاویر غیراخلاقی بیشتر 

اعتیادآورند
ام آر آی،  اســکن  کمــک  بــه  محققــان 
آزمایش هــای هدایت پذیــری و رســانایی 
فیزیولــوژی  برانگیختگــی  کــه  پوســت 
را هــم اندازه گیــری می کــرد و رتبه بنــدی 
ذهنــی خــود شــرکت کنندگان داده هــا را 
جمع آوری کردند. تصاویــر غیراخلاقی در 
صدر فهرســت قرار گرفت. با تکیه بر نتایج 
ایــن پژوهش، می تــوان گفــت کــه تصاویر 
با محتویات جنســی بیشــتر از بازی یا پول 
احســاس لذت و رضایت به دنبــال دارند و 
احتمالا به همین دلیل اعتیادآورترند. این 
یافته ها بر نتایج تحقیقات قبلی هم که نشان 
می داد پورنوگرافــی از برخی فعالیت های 
اعتیادآور دیگــر تحریک کننده تــر و موثرتر 
اســت، صحه می گذارد. تحقیقات بیشــتر 
در این زمینه می تواند باتوجه به آثار قوی تر 
ایــن محرک ها روی سیســتم پــاداش مغز، 
به توســعه راهبردهای جدید بــرای درمان 

اعتیاد کمک کند.

از دنیای روان شناسی 

آسیب بیشتر محتواهای غیراخلاقی به مغز نسبت به 
قمار و بازی های  رایانه ای

 

تحقیقات جدید با درک ســازوکارهای عصبی پشــت پردازش پاداش در مغز، 
می تواند کلید کشف و توسعه روش های جدید در درمان اعتیادهای دیجیتال باشد. طبق 
پژوهش جدید که در نشریه »نقشه برداری مغز انسان« منتشر شد، تصاویر ویژه بزرگ 
سالان)غیراخلاقی( بیشتر از قمار یا بازی های رایانه ای، مرکز پاداش مغز مردان بالغ 

سالم را تحریک می کند و به آن آسیب می زند.

 

  

 

 مشاوره
زوجین

از نظر پزشــکی، این توده به عنــوان بنداک یا بزوار شــناخته 
می شــود. اصطلاح بنداک برای هر جرم خارجی که در بدن 
انســان  به دام می افتــد و امکان خــروج ندارد، بــه کار گرفته 
می شود. بزوارها معمولًا در دستگاه گوارش تشکیل می شوند 
و اغلــب از مو یا الیاف بلعیده شــده تشــکیل شــده اند. »پدرو 
لواتو« پزشــک ارشــد در این عمل جراحی در بیانیه ای اعلام 
کرد که »این توده ای بود کــه کل معده را پر کــرده بود و حتی 
می توانستیم با یک لمس ساده،  آن را از بیرون احساس کنیم«. 
به گفته دکتر لواتو، تشخیص ها حاکی از آن است که این زن به 

یک بیماری »روانی عاطفی« مبتلا شده است. موخوری معمولا 
با اختلال کندن مو همراه است. به طور کلی، بزوارهای مودار 
یکی از عوارض شــناخته شــده تریکوفاژی به معنی وسواس 
موخوری است. تریکوفاژی نوعی اختلال در خوردن است که 
در آن افراد مجبور به قورت دادن موهای خود هستند. از این 
عارضه خاص به عنوان »سندروم راپونزل« هم یاد می شود که 
برگرفته از نام شخصیت فیلم پویانمایی »گیسوکمند« است. 
تریکوفاژی اغلب با تریکوتیلومانیا به معنی بی اختیاری کندن 

موها هم همراه است.

سندروم بی اختیاری موخوری چیست؟

شبکه های 
اجتماعی 
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از مصالح ساختمانی 9-چوب زیر ریل قطار-چشم داشت 
10-وحشــی-پول چین-حــرف نــدا  11- تندر-خانــه 

درندگان-آلبومی از حمید عسکری  12-نقشه نگاری

عمودی:1-کودتا-در بزرگ-فهم 2- واحد بوکس-تمنا 
3-از نت ها-جنبش-صد متر مربع-صدف نشین 4- کتاب 
ادبی اثر آناتول فرانس 5-گرداگرد دهان جانور- مخفف که 
او6-ایوان-کاسه ســاچمه 7- بادیان-راکب 8-قرقروت 
آذری- ولی 9-کشور اروپایی 10-از درختان-دهان کجی-

تفاله عسل-لقب سلاطین پیشدادی 11- طناب-غلاف 
12-دروازه بان-تقویت رادیویی-محل

افقی:1-دومین شهر بزرگ روسیه 2-سوســمار استرالیایی-پرحرف-طولانی ترین رود 
آفریقا3-علامت مفعولی- پارچه فروش-کله 4-سمیع-استنطاق 5- سعادت-از ماه های 
سریانی 6-لنگه در-شهر ساحلی-برج داستانی7-خدای باستان- تاول- زهر 8-سازگار-  

افقی :1-منحرف- پستانداری از راسته بی دندانان 2-مادر آذری-استاندار-تنها 3-کار 
یکدنده-ابزار نقاشی- خمیازه 4-سنگ معدنی-صیاد 5-از جنس مرکبات-مخصوص 6-ابر 
رقیق-روحانی مصریان باستان-جدید 7-الفبای آبادانی-فرم- گشوده 8-غذای ایرانی-

لنگه 9-ماشــین ســنگین-خواهش 10-واحد 
تنیس-نوعی نان – در بــازی می زنند 11-کامن 
گیر معروف-طعنه زن ســیر-طلای قالبی 12-

شب نزول قرآن-عدد منفی
عمــودی :1-  کاغذ نیمــه شــفاف طراحی-از 
حبوبــات- یــک دوره خورشــیدی 2- هیاهــو-
میکروب3-نصــف-از ادات پرســش عرب-پای 
چــلاق 4-ریــز  ریــز 5-جنبش-عضــو راهرو6- 
7-غــذای معــروف ایرانــی- طرب-ســبزینه 

ســخنران8-تکیه کلام چوپان-اســتان کویری 
9-زمان سنج رکوردگیری10-حرف پیروزی-
پسوند نسبت-ذره بنیادین 11-عنصر زندگی-

باشگاه 12-آزاد-ذکاوت-چوب ویولن

حل جدول شماره  8829  حل جدول شماره2035
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ا ینطورکی

تیتر خند

پس از گرمای شــدید در سراسر جهان، ســازمان 
ملل خواستار اقدامات فوری شد 

 مــردم دنیــا: همیــن کــه دبیــر کل ســازمان برامــون
 ابراز نگرانی کنه، ما خنک می شیم!

تحریم غذایی المپیک پاریس از ســوی بریتانیا به 
دلیل کمبود مواد غذایی و ارائه گوشت خام 

اعضــای تیم المپیــک ایــران: پس اگــه مثل ما قــرار بود 
با ایــن لباس های زیبــا، ایــن غذاهــا رو بخورین چــی کار 

می کردین؟!

یک مسئول سازمان غذا و دارو: متخصصان کشور 
موفق به تولید گوشت حلال و غیرحیوانی شدند

مــردم: گوشــت طبیعــی اون قــدر گــرون بــود، ایــن کــه 
مصنوعیه و بیشتر براش خرج شده معلوم نیست کیلویی 

چند میلیون می شه!

رئیس کانون سردفــران: از هــر ۵ ازدواج، ۲ مورد 
منجر به طلاق می شود

مردم: اون 3 تای دیگه هــم به ضــرب و زور همدیگه رو 
نگه می دارن!

نصف ماشــین رفته ولی هنــوز اســفنج های روی در رو 

نکنده تا موقع فروش چیزی از قیمت ماشین نیفته!

اعتراض اسب های دریایی به مهریه 
عروس غیردریایی!  

    مکعب اعداد

        

  قانون: ارقــام 1 تا 9 را در خانه های خالی بنویســید طوری 
که  در هر سطر، در هر ستون و در هر مربع 3در3 هیچ رقمی 

تکراری نباشد.

حل جداول ومعماها
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سودوکو ها

پاسخ  ها

این 2
تصویر  
    5 اختلاف با 
یکدیگر دارند. 
سعی کنید آن ها 
را به تنهایی 
یا با کمک 
اطرافیان پیدا 
کنید. با این کار 
ضمن سرگرم 
شدن ،   آلزایمر 
را هم از خود دور 
خواهید  کرد.

اختلاف تصاویر

کوچولوهای باهوش، شــکل های توی این 
جــدول را بایــد طــوری بچینید کــه در هر 
ردیف و ســتون، شــکل تکــراری نباشــد. 

شروع کنید!

نوبت حرکــت مهره ســفید اســت، بــا یک 
حرکت سیاه را مات کنید.

کیدوکو

این تصویر چه ضرب المثلی را به ذهن شما 
می رساند؟

ضرب المچل

معمای شطرنج

برای
 کودکان

معمای تصویری

نقطه بازی

نقطه های کوچک را طوری به هم وصل 
 کنید که در انتها،
 2 سر خط به هم برسد. با رعایت این 
قانون، خط  باید در نقطه های سیاه 
بزرگ بشکند و از روی نقطه های 
سفید  صاف عبور کند. مانند خط 
نمونه قرمز.

بگرد و 
پیدا کن

در این اتاق شلوغ و 
عجیب، قورباغه را 
در کمتر از 12 ثانیه 
پیدا کنید.

کیدوکو :

معمای شطرنج :نقطه بازی :

اختلاف تصاویر :

ب :
عددیا

ی :
صویر

ی ت
معما

ضرب المچل:
چوب تو آستین 

کسی کردن!

عددیاب

 -123735 -119123

 -162055 -131187

 -240140 -210034

 -346099 -331481

 -365425 -357007

 -417375 -387593

 -476140 -450048

 -501997 -501476

 -578276 -539368

 -692891 -654080

 -772255 -729014

 -925775 -836049

947593

عددهای زیر در این جدول به صورت افقی، عمودی و مورب آورده شده اند. آن ها را بیابید.

دانیال دایی داووداینا

 طنزپرداز

مهریه یک دختر خانم ایرانی تو فضای مجازی خیلی 

سروصدا کرده. این دختر خانم که از قرار معلوم خیلی 

آقاشون رو دوست داره غیر از آینه و شمعدون و نبات که 

لابد باید نی دار و زعفرونی هم باشه یکسری چیز ناقابل 

دیگه از دوماد خواسته: 

1. فقط 10 هزار سکه بهار آزادی که نمی دونیم تو بازار 

هست این تعداد یا نه؟ 

2. دیدار با لیونل مسی. خب این یکی هم برای کسی 

که بتونه 10 هزار سکه رو جور کنه کاری نداره. فوقش 

با 10 هزار تا سکه باشگاه مسی رو می خرن و خودش رو 

استخدام می کنن تا عروس هر روز ببینش. 

3. سفر به قطب جنوب. اصلًا همین که عروس نگفته 

قطب جنــوب رو بیارین جــای خونه ما و راضی شــده 

خودش به اون جا سفر کنه نشون می ده هوای آقاشون 

رو داره و شرایط رو درک می کنه. 

4. پنج هزار اسب دریایی! خب این یکی یه ذره سخت 

شــد. یهو بگو نمی خوای آب خوش از گلوی دوماد بره 

پایین. درسته اسب دریایی ناز و فسقلیه اما  شما محل 

نگهداری 50 تاش رو داری که علاوه بر 10 هزار سکه 

و دیدار با مسی و سفر قطب، 5 هزار تا اسب دریایی هم 

می خوای؟ اقیانوسی چیزی دارین تو خونه تون؟  

5. در نهایت هم 99 درصد اموال شــوهر! همون یک 

درصد رو هم که برای طرف گذاشــته با این نیت بوده 

که دوماد بتونه باهاش 10 هزار تا سکه و 5 هزار اسب 

دریایی و... بگیره.  


